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U mreži Agende  
Analiza procurenih mailova u kojima su aktivisti, političari i grupacije iz mreže 

Agenda Europe razrađivali strategije o zabrani ili otežavanju pobačaja i podrivanju 
prava gej osoba pokazuje kako je ta mreža, nastala pod utjecajem američkih ultra-

konzervativaca i ruskih oligarha, izlobirala stajalište Hrvatske u un-u  str. 6-8.
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Nedostaju nam sustavna podrš-
ka i poticaji za stvarnu partici-
paciju žena u političkom živo-
tu. A da bi se to dogodilo, treba 
izaći iz patrijarhalnih okvira, 

govori Nataša Vajagić, aktivistkinja Centra 
za građanske inicijative Poreč i voditeljica 
projekta Seksizam naš svagdašnji, komenti-
rajući aktualnu predizbornu kampanju ko-
jom gotovo u svim segmentima dominiraju 
muškarci. Dvojac Plenković – Milanović 
međusobnim prepucavanjima zaposjeo je do-
bar dio medijskog prostora, većina stranaka 
u izbornim programima u pravilu prešućuje 
specifičnu rodnu problematiku ili nam se 
obraća kao inkubatoricama nacije, a vrhovi-
ma lista, makar kada su u pitanju opcije koje 
imaju najveće izglede za sastavljanje buduće 
vlade, ponovno caruju političari. Koalicija Ri-
jeke pravde predvođena sdp-om predstavila je 
svega tri nositeljice lista, a hdz nijednu, što 
Vajagić opisuje kao ‘simptom duboko ukorije-
njenih patrijarhalnih struktura unutar većine 
političkih stranaka’.

— Radi se o sustavnoj marginalizaciji žena u 
politici i nedostatku prave volje da se ta ne-
ravnoteža ispravi – govori ona.

Pritom aktualni premijer ne želi čuti za kri-
tiku, pa je na očiglednu rodnu neravnoprav-
nost u svojim redovima uzvratio statistikom. 

‘Za razliku od oporbenih stranaka, hdz danas 
u Hrvatskom saboru ima 19 zastupnica. hdz 
u Klubu u Saboru ima zastupnica koliko sve 
nezavisne zastupnice, sdp, Socijaldemokrati, 
Most i Domovinski pokret zajedno’, odgovo-
rio je Plenković kritičarima, prešutjevši da je 
hdz na prošlim parlamentarnim izborima 
bio rekorder po neispunjavanju tzv. ženske 
kvote jer je nije zadovoljio ni u jednoj od 11 
izbornih jedinica.

Rada Borić, predsjednica Povjerenstva za 
ravnopravnost spolova Grada Zagreba, bivša 
saborska zastupnica i kandidatkinja na listi 
stranke Možemo! za aktualne izbore, kaže 
da hdz, kao i druge stranke desnog spektra, 
rodnu jednakost vidi kao prijetnju patrijarhal-
nom poretku i da je Plenković spominje tek 
po potrebi, ne bi li bio ‘na liniji eu-a’.

— Svjedočili smo da vladajući prava žena u 
paketu vezuju uz Lex ap, dok se ista ta pra-
va dnevno urušavaju. Za hdz žene ‘padaju u 
zaborav’ pred izbore, pa ne čudi da nema niti 
jedne nositeljice njihovih lista. Pravdaju se da 
će žena biti u Saboru, a tamo u pravilu dospiju 
kao zamjene, odnosno kada muškarci preuz-
mu izvršnu vlast. No i tada, nažalost, samo 
poslušno provode politiku vrha stranke ili 
premijera i tako ostaju čuvarice patrijarhata. 
Bilo je to vidljivo i na posljednjim sjednicama 
Sabora kada su zastupnice hdz-a bile iskori-
štene za napade na žene iz opozicije – govori 
Borić za Novosti.

Posljednjih 20 godina, odnosno od dono-
šenja prve verzije Zakona o ravnopravnosti 
spolova, stranačka vodstva dužna su poticati 
uključivanje žena u svoje strukture, s ciljem 
raspolaganja makar relativno rodno uravno-
teženim kadrom na izborima. Naknadnim 
izmjenama toga akta i Zakona o izborima 
zastupnika u Hrvatski sabor iz 2015. propi-
sano je i da će liste na kojima nije zastupljeno 
najmanje 40 posto pripadnika svakog spola 
biti kažnjene novčanim iznosima koji sežu 
od 50 do 20 hiljada nekadašnjih kuna. Me-
đutim, analize koje provodi Ured pravobra-
niteljice za ravnopravnost spolova pokazuju 
da se ti propisi u praksi provode otežano, par-
cijalno i nedosljedno. Na prethodnim parla-
mentarnim izborima propisana kvota nije 
bila ispoštovana na 20 posto lista, a na kraju 
posljednjeg, desetog saziva Sabora zastuplje-
nost žena iznosila je nešto više od 33 posto. 
Za to vrijeme njihovi muški kolege zasjeli su 

u upravljačke strukture, na čelna mjesta u 
ministarstvima i na druge pozicije moći, a sva 
je prilika da ćemo sličan skor imati i nakon 
predstojeće ture izbora. Nataša Vajagić zbog 
toga smatra da postojeća pravila koja podra-
zumijevaju kvote ‘neadekvatno adresiraju 
problem rodne neravnopravnosti u politici’.

— Često su imena žena na listi pro forma, dok 
su stvarne prilike za izražavanje mišljenja i 
donošenje odluka rezervirane za muškarce. 
Treba implementirati konkretne politike koje 
će osigurati stvarnu ravnopravnost u politič-
kom procesu i sustavnu podršku za politič-
ki razvoj žena, s naglaskom da one svoj glas 
moraju imati u svim sektorima, a ne samo 
onima tradicionalno rezerviranim za njih, 
npr. u obrazovanju i kulturi – ističe Vajagić.

Rada Borić s druge strane smatra da se rav-
nopravnost neće dogoditi sama po sebi pa su 
u takvom kontekstu postojeća pravila nužna.

— Dakako, kvote su tek preduvjet da žene 
budu na listama, ali je do stranaka da ih po-
državaju i urede da one ravnomjerno s muš-
karcima dijele liste, a ne da budu na njihovom 
začelju. Znamo da se u prijašnjim ciklusima 
većina stranaka formalno držala kvota, kada 
ne bi imali žene na listama slušale smo po-
sve neprimjerena objašnjenja, a neki su radije 
plaćali kazne. Nažalost, ukoliko nije stvaran 
interes da na listama bude žena, i kada osvoje 
koje mjesto, po njima one su tu samo da pro-
vode stranačku politiku, bez zagovora politika 
rodne jednakosti – veli Borić.

Na nižoj razini, onoj glasačkoj, situacija se 
čini još poraznijom. Većina dosad objavlje-

nih programa ženama se ne obraća ili ih pak 
tretira kao nositeljice demografske obnove, 
obećavajući nam, poput hdz-a, veće rodi-
teljske naknade i mirovinski staž po svakom 
novorođenom djetetu.

— Jasno je da se hdz neće baviti temama važ-
nima za žene jer bi inače trebali reći da li će i 
dalje stajati iza Istanbulske konvencije, pošto 
im mogući postizborni partneri prijete dera-
tifikacijom iste. Drugi s desnice snažno za-
stupaju stavove po kojima žene ne bi trebale 
imati pravo na izbor oko prekida trudnoće i to 
će promovirati i u kampanji – podsjeća Borić.

Nataša Vajagić ističe kako nedostatak tema 
važnih za dostizanje rodne jednakosti u veći-
ni predizbornih programa ukazuje na duboke 
strukturalne probleme u društvu.

— To rezultira i manjkom perspektive i re-
prezentacije ženskih interesa u političkim 
odlukama i politikama. Nadalje, politički su-
bjekti nedovoljno su osviješteni o potrebama 
i perspektivama žena; prečesto se politička 
agenda fokusira na teme koje su tradicionalno 
smatrane ‘muškima’ i to također ukazuje na 
potrebu promjene paradigme u politici kako 
bi se adekvatno adresirale sve dimenzije 
društvenih problema, uključujući i one koji 
su specifični za žene – kaže ona i dodaje da 
se Možemo! ističe kao stranka koja ‘ne samo 
da promovira ravnopravnost, već je i aktiv-
no implementira kroz svoje politike i etičke 
standarde’.

Možemo! je pritom jedina stranka koja je 
istaknula kandidatkinju, Sandru Benčić, za 
premijerku, a na vrhu njihovih lista i u ovom 
izbornom ciklus dominiraju žene. Zbog toga 
što na listi za Gradsko vijeće Osijeka nisu 
imali dovoljan broj muškaraca, ta se stranka 
nakon prošlih lokalnih izbora našla na udaru 
dorh-a, koji je protiv njih podnio optužni 
prijedlog zbog kršenja odredbi Zakona o rav-
nopravnosti spolova. Zahvaljujući presudi 
osječkog Prekršajnog suda, kaznu od 40.000 
kuna naposljetku ipak nisu morali platiti. U 
aktualnom izbornom programu zalažu se 
za rodnu ravnopravnost kroz uvođenje be-
splatne skrbi za reproduktivno zdravlje žena, 
podršku žrtvama nasilja, smanjenje rodnog 
jaza u pogledu napredovanja i zapošljavanja 
te rasterećenje žena skrbi za djecu i starije. 
Na sličnom tragu vjerojatno će biti progra-
mi sdp-a i Radničke fronte, koji do završet-
ka ovog teksta nisu javno objavljeni. Kada se 
podvuče crta, u kampanji, mimo one koju 
vode spomenute stranke, neće biti govora 
o pravima žena, ni manjina, nacionalnih ili 
seksualnih, već o njihovom dokidanju, kaže 
Rada Borić.

— I inače, govor o programima, stvarnim pri-
jedlozima i načinima kako da se Hrvatska 
učini boljim mjestom mogao bi pasti u drugi 
plan zbog prepucavanja dvojice muškaraca 
(Milanovića i Plenkovića, op. a.). I to onih koji 
ne biraju riječi i koji svojim govorom i ponaša-
njem legitimiraju seksizam, posebno u obra-
ćanju novinarkama ili političarkama. Nadam 
se da će ih žene kazniti na izborima, jer žene 
razumiju da ih se podcjenjuje – dodaje.

— S druge strane, vidljivo je da postoje politi-
čarke koje razumiju da su žene pokretači pro-
mjena, da znaju rješenja ne samo za ‘ženske 
teme’. Uostalom, takve teme su i borba za svi-
ma dostupan i učinkovit zdravstveni sustav, 
za građanski odgoj, bolje mirovine ili nužnu 
zelenu transformaciju – zaključuje Borić. ■

Participacija žena  
u političkom životu

piše Tamara Opačić

Bez žena nema 
promjene
Kampanjom opet dominiraju muškarci, 
stranke sa zamjetnijim brojem nositeljica li-
sta su iznimka, kao i one čiji programi sadrže 
teme važne za dostizanje rodne jednakosti
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servisu hdz-a – da Milanović ‘prijeti hapše-
njem i otmicom djece’, preciznije: da je ‘čuo 
njegovu izjavu da su ustavni suci gangsteri i 
banda, da ih treba pohapsiti i da im djecu treba 
uzeti za taoce’.

Tako se to radi kada se preuzmu modeli dje-
lovanja mafi je – falsifi ciranje, zastrašivanje, 
plansko dezinformiranje, korištenje krivo-
tvorina kao predložaka za harangu – s tim da 
vladajuća partija, za razliku od kriminalne 
organizacije s manje pompoznim nazivom, to 
čini u ime reda i zakona, a protiv snaga nereda 
i bezakonja koje predvode, eto, njeni politički 
protivnici.

U samo dva navedena primjera s početka 
predizborne kampanje sadržano je gotovo sve 
zbog čega je nužno hdz ukloniti s vlasti.

Prihvatimo li vladajuću optiku po kojoj se 
hrvatsko političko polje oštro dijeli na ‘snage 
reda’ i ‘snage nereda’, paradoks leži u tome da 
se destrukcija društva i države obavlja u am-
bijentu reda. Uzurpacija institucija dovršava 
se u skladu s pozitivnim zakonima. Korup-
cija ima odlike samorazumljive rutine. Po-
stavljanje jataka kriminalaca, koji drsko laže 
pred saborskim povjerenstvom, na funkciju 
državnog tužioca, ili nametanje zakona kojim 
se ograničava sloboda štampe, odvijaju se uz 
strogo poštivanje zadanih procedura. Moralni 
sunovrat stekao je legalističku licencu. Hrvat-
ska puca po šavovima od reda.

Ne spadam među simpatizere Zorana Mila-
novića, no nered što ga on donosi i navješćuje 
u okolnostima mafi jaški konsolidirane stabil-
nosti smatram itekako dobrodošlim. Njegov 
napad na uspostavljeni ‘red i zakon’ čak je i 
u konceptualnom smislu zanimljiv: navesti 
institucije – poput Ustavnog suda – da ‘rade 
svoj posao’, kako bi se pokazalo kakve te in-
stitucije uistinu jesu.

A pokazalo se između ostaloga da je famo-
zni ‘Duh ustava’, o kojemu pobožno cvrkuću 
hrvatski pravni stručnjaci, neotuđiva svojina 
hdz-a. Ustavni sud, kao pravosudna meta-
staza vladajuće političke volje, tu je da udari 
drvenim batom i potvrdi čijemu profi tnom 
interesu svetinja služi. Vrijedilo bi možda, u 
najboljoj socijalističkoj maniri, poraditi na 
povratku društvenog vlasništva nad tom spi-
ritualnom vodiljom, pa da ‘Duh ustava’, ako 
se složi Žarko Puhovski, konačno dospije u 
posjed građana.

Da je imao petlje dati ostavku na predsjed-
ničku dužnost i mobilizirati prostodušnost 
prosječnih birača, Milanović bi vjerojatno 
znatno povećao svoje šanse da postane pre-
mijer. S druge strane, njegov strah da bi ha-
dezeovska mafi ja u tom slučaju manipulirala 
izbornim rezultatima čini se sasvim osnova-

Mačak u sreći
Pokaže li se da su ona dva metka 

pronađena u automobilu Ivana 
Turudića doista bila ispucana 
prije mjesec dana – a izgleda da 
istraga ozbiljno upućuje na takvu 

mogućnost – pa ih je vladajuća klika danas 
iskoristila za ozloglašavanje Zorana Mila-
novića i opozicije, podmećući ih kao ‘dokaz’ 
da dotični inspiriraju teroriste i atentatore, 
ne bi li u tome manevru trebalo prepoznati 
karakterističan ‘rukopis’ mafi je?

Već sad, kad o porijeklu tog olova službeno 
ne znamo ništa, ali zdrav razum nalaže oprez 
pred vjerojatnom manipulacijom, jasno je da 
su pripadnici vladajuće klike, na čelu s An-
drejom Plenkovićem, sebi uzeli pravo da 
proglase krivca ne čekajući policijske nalaze. 
Ta inverzija – da presuda ne proizlazi iz pri-
kupljenih dokaza, nego su ‘dokazi’ posljedica 
unaprijed donesene presude – upućuje na više 
nego opravdanu sumnju: kad god se to desilo, 
netko je pucao u Turudićev Audi da bi pogodio 
Zorana Milanovića. Za nevolju, dva metka se 
zasad ne čine dovoljnima.

‘Govor mržnje koji sije najprije Zoran Mi-
lanović u hrvatskom političkom prostoru 
najčešće dovodi do prevođenja tih poruka na 
različitim nivoima – neki pucaju, neki viču, 
dobacuju i vrijeđaju’, izjavio je Plenković još 
dok je policija obavljala očevid. Ministar obno-
ve Branko Bačić iskopana je zrna odmah do-
veo u vezu ‘s današnjim ozračjem političkog 
kaosa, verbalne destrukcije, strašne difama-
cije i uvreda, čije su žrtve dužnosnici Hrvat-
ske demokratske zajednice’, implicirajući da 
hadezeovskoj vojsci pripada i budući državni 
tužilac. Zastupnik Hrvoje Zekanović kate-
gorično tvrdi da je incident rezultat ‘mržnje 
koju već mjesecima prema Turudiću sipaju 
oporbeni političari’, među kojima ‘prednjači 
predsjednik države Zoran Milanović’, a zatim 
zakucava: ‘To je država kakvu nam oni spre-
maju. Hrvatska u kojoj nitko neće biti siguran.’

Tako to radi vladajuća klika: podmeće i 
konstruira ‹dokaze’ da njeni kritičari potiču 
teror i nasilje, siju kaos i ugrožavaju fi zičku 
sigurnost hrvatskih građana. Radi jačeg um-
jetničkog dojma, budućem državnom tuži-
telju već je dodijeljena tjelesna straža, skupa 
s blindiranom limuzinom. To je bez dvojbe 
modus operandi mafi je – proziran do mjere 
da je prosječnoj mašti lako predočiti čak i si-
gurnu ruku stranačkog aktivista, uposlenog u 
odgovarajućoj službi, kako isporučuje metke 
u karoseriju Turudićeva prometala – s tim da 
partija, za razliku od klasične kriminalne or-
ganizacije, takve mafi jaške pothvate poduzi-
ma u ime reda i zakona, a protiv snaga nereda 
i bezakonja koje predvode, eto, njeni politički 
protivnici.

Istome tipu podviga pripada i oduran fal-
sifi kat što ga je priredila hdz-ova propagan-
dna mašinerija: snimka Milanovićeve izjave 
o tome da samo još fali da sdp-ove političare, 
nakon što im je zabranjeno slobodno govoriti 
tokom kampanje, počnu hapsiti i uzimati im 
djecu za taoce, isječena je na biranim mjesti-
ma, tako da joj se prida suprotan sadržaj, a za-
tim je krivotvorina javno distribuirana radi 
izazivanja zgražanja i moralne panike.

‘Pohapsiti sve i uzeti im djecu za taoce’, glasi 
istrgnuti citat, nakon kojeg slijedi partijski 
komentar: ‘To je Hrvatska kakvu bi Milanović 
htio. Znali smo da kršitelj Ustava želi i hapsiti 
i tužiti i presuđivati, ali nismo znali da želi 
Hrvatima čak i djecu otimati.’ Operaciji se 
hitro pridružio stranački vođa kazavši na jav-
noj televiziji – zahuktalome propagandnom 

nim. S treće strane, čak i realna zebnja može 
poslužiti kao izlika ako s pogrešne strane od-
mjeravaš balans rizika. Tako bi i ishod mogao 
ispasti paradoksalan: da glavni uzrok njegova 
poraza bude odluka o čuvanju odstupnice za 
slučaj poraza. Ili, u zlobnijoj izvedbi: da nisi 
kalkulirao s mogućnošću gubitka, ne bi ga ni 
doživio.

Svejedno, završio Zoran Milanović kao 
kamikaza ili kao samoproglašeni spasitelj, 
njegova intervencija u prostoru hrvatske po-
litičke močvare donosi puno više društvene 
koristi nego štete. Čak i unisone optužbe za 

‘vulgarnost’, ‘prostakluk’ i ‘verbalno nasilje’ 
plod su one podjele na ‘snage reda’ i ‘snage ne-
reda’, i više svjedoče o fi listarskom karakteru 
medijske i političke sfere, gdje se nikad nije 
prepoznavalo skriveno lice nepristojnosti: em 
su uvrede vladajućih na račun predsjednika 
države u najmanju ruku podjednako žučne 
kao one što ih on isporučuje, a pritom neu-
sporedivo učestalije, em je u retoričkom po-
gledu, čak i kada psuje, stanovnik Pantovčaka 
nadmoćan ostatku hrvatske političke klase.

Važnije od toga, s aspekta minimalno po-
stavljenog cilja – a to je obustava vladavine 
kriminala, nesmetanog defi lea mafi je kroz 
establišment, dakle ‘reda i zakona’ – neo-
čekivani akter u političkoj utakmici barem 
slobodnim govornim stilom uporno nagriza 
onu vrstu službeno zavedene hipokrizije koja 
sve vrijeme omogućuje da se redu i neredu 
zamjenjuju mjesta, lišavajući ih smisla. A ni 
djela nisu posve zanemariva, jer i u slučaju 
da prihvatimo objede ekonomskih eksperata 
hdz-a kako je nekadašnja Milanovićeva vla-
da bila ‘najneuspješnija u hrvatskoj povijesti’, 
jedno je neosporno: ona se, za razliku od Plen-
kovićeve, nije iskazala na planu organiziranog 
lopovluka.

Ostaje dakle predsjednikov osobni dopri-
nos infl aciji mesija, ostaje njegov šizofreni 
politički profi l, zbog kojeg se počesto osjeća 
euforičnim poput mačka u sreći, ali ostaje i 
činjenica da meci u Turudićevu automobilu 
po svemu sudeći nisu zadnji što će ih upotri-
jebiti čuvari ‘reda i zakona’. Samo što će, jasna 
stvar, i ta kriminalna rabota biti reklamirana 
kao borba protiv bezakonja. Iskrenost je u 
hrvatskoj politici ionako odlika samoubojica.

Zagrabim li u osobnu kolekciju rabljenih 
metafora, stvari ovoga trenutka stoje tako da 
se Milanović nadaje kao otvorena knjiga, a 
Plenković kao otvorena zahodska školjka. Od-
nosno, uključimo li članove partije i partnere, 
kao otvorena septička jama. ■

UVREDE 
& PODMETANJA

Prihvatimo li 
vladajuću optiku 

po kojoj se hrvatsko 
političko polje oštro 
dijeli na ‘snage reda’ 

i ‘snage nereda’, 
paradoks leži u tome 

da se destrukcija 
društva i države 

obavlja u ambijentu 
reda. Dva primjera 

s početka 
predizborne 

kampanje sadrže 
gotovo sve zbog 

čega je nužno hdz 
ukloniti s vlasti

piše Viktor Ivančić

Neočekivani akter u političkoj 
utakmici – Zoran Milanović 

(Foto: Zvonimir Barišin/pixsell)
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Predsjednica stranke koja na 
izbore izlazi kao dio koalicije 
Rijeke pravde

razgovarala Paulina Arbutina
Foto Goran Stanzl / pixsell

Dalija Orešković 
sdp s partnerima  
ne smije ponoviti 
iste greške
Sustav se mora promijeniti iznutra. Kad se sustav 
dobro postavi, stvari se ne mogu lako uništiti. Ključ je u 
strategiji suzbijanja korupcije. Dobro znamo da je država 
najveći poslodavac i takav sustav hranili smo 30 godina. 
Zbog nedostatka političke volje i očekivanja socijalnog 
otpora, dosadašnje sdp-ove vlade nisu provodile reforme
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Dalija Orešković u pret-
hodnom sazivu Sabora bila 
je simbol borbe protiv ko-
rupcije i klijentelizma, za-
stupnica koja je hrabro, bez 

ikakvih kočnica, ulazila u direktne okršaje 
s hdz-om, s vrlo jasnim i oštrim porukama 
o nagomilanim nepravdama u društvu. U 
koaliciju okupljenu oko sdp-a sa sloganom 

‘Rijeke pravde dolaze’ ulazi sa svojim jakim 
političkim kredibilitetom pa je iza Arsena 
Bauka druga u prvoj izbornoj jedinici.

Koliko nepravde stane u jedan ljudski 
život, a da ga ne slomi?
Po mom dubokom uvjerenju, čaša neprav-
de davno se prelila, davno. I već je na nekim 
prošlim izborima bio taj trenutak kad je 
bilo – dosta! Ovo nisu samo izbori, ovo je 
bitka da se građanima vrati država, osjećaj 
pravednosti i dostojanstva. U politiku sam 
ušla s tezom o otetoj državi, a kroz rad u 
Saboru došla sam do točke bijesa i nemoći, 
kad sam suprotnoj strani uputila poruku 

‘bando prokleta’. Demokratski standardi i 
demokratske institucije nikad se u Hrvat-
skoj nisu izgradili do kraja, nikad nisu do-
voljno ojačali i dosegnuli stupanj neovisno-
sti i nepristranosti u radu da se ne bi mogli 
politički zloupotrijebiti i oteti kontroli. 
Sve vrijeme prelazimo preko činjenice da 
se dvije trećine građana kontinuirano u an-
ketama izjašnjavaju da država ide u krivom 
smjeru. Velika većina građana na dan iz-
bora ostaje kod kuće. Na prošlim izborima 
hdz je osvojio 16,7 posto podrške biračkog 
tijela, to nije legitimna vlast, to je faktički 
talačka kriza jedne skupine parazita koja je 
uspjela izbornim inženjeringom, izbornim 
sustavom doći do pobjede. Treba napome-
nuti da je na prošlim izborima današnja 
opozicija dobila 240.000 glasova više od 
hdz-a. Proteklih osam godina hdz je do-
datno ojačan utoliko što je onesposobio sve 
ključne državne institucije, pogotovo one 
koje sudjeluju u sustavu borbe protiv ko-
rupcije. Ojačalo je političko kadroviranje, 
politički utjecaj na svim razinama diktiran 
iz jednog jedinstvenog centra moći, a to je 
Andrej Plenković i njegov kružok ljudi 
koji sežu sve do Ustavnog suda. U jednom 
trenu, ne tako davno, činilo se da tako oja-
čanoj klijentelističkoj, koruptivnoj struk-
turi nitko i ništa ne može stati na kraj. To 
stvara rezignaciju građana. Razinu samo-
uništenja već smo prešli, pitanje je samo 
koliko smo toga svjesni. Sve smo urušili do 
samih temelja, ali to je i prilika da se ti te-
melji izgrade iz početka. Godinama ranije 
sam tvrdila da Kartagu treba razoriti, da je 
hdz jedna kancerogena, maligna tvorevi-
na koja grize tkivo naše države i društva, 
pri čemu smo svi mi građani suodgovorni 
jer dugo trpimo takvo stanje i svojim smo 
nečinjenjem takvu praksu hdz-u omogu-
ćili. Nije nam ova vlast zasjela na pozici-
ju tenkovima, nego smo je mi postavili 
da postane toliko moćna. Ovu državu su 
uništili sluganski mentalitet, podaništvo, 
podvijanje repa i pristajanje iz vlastite ko-
risti i vlastitog interesa na svaku nepravdu 
ili krivu namjeru koja dolazi s više razine 
političke moći.

Milanovićev potez
Predsjednik Zoran Milanović nazvao vas 
je narikačom, prije godinu dana izašli ste 
iz Centra i razišli sa Ivicom Puljkom. Sad 
ste opet svi zajedno. Koliko ste suzbili 
svoj ego?
Stranka Dalija Orešković i ljudi s imenom 
i prezimenom izaći će u svim izbornim je-
dinicama kako bi naši birači i simpatizeri 

znali kome dati podršku, a sigurna sam da 
će njihova podrška pomoći čitavoj listi. Na 
zajednički stol stavljam svoje ime, svoj in-
tegritet. Smatram da dajem neusporedivo 
više nego što ću dobiti i to dajem sa zado-
voljstvom. Kompromis uvijek znači da se 
mora izaći izvan zone vlastitog komfora, 
izvan granica nečega što predstavlja naš 
izvorni habitus i spektar razmišljanja. U 
tim kompromisima moramo tražiti mi-
nimalni zajednički nazivnik da počnemo 
slušati i razumjeti jedni druge. Smatram 
da u politici treba očuvati svoj obraz i vla-
stiti integritet. O integritetu pojedinca na 
kraju dana ovisi i integritet institucije. Kad 
pogledamo Hrvatski sabor kao najvažnije 
predstavničko tijelo svih građana, vrlo je 
malo integriteta među saborskim klupa-
ma. Vladu su birali i podržavali zastupnici 
koji su prodali svoj integritet za beneficije i 
privilegije koje proizlaze iz saborske stoli-
ce. Saborski zastupnici dižu ruke u zrak za 
zakone koje nisu ni pročitali, ne propituju 
se jesu li ti zakoni doneseni po nalogu ili 
diktatu neke kriminalne, ortačke skupine, 
poput Borga. Kad u Sabor uđu zastupnici 
koji će držati do temeljnih principa i koji će 
uspravne glave moći prošetati kraj svojih 
sugrađana, tad će nam i politika biti bo-
lja. Jedini način da se to promijeni bio je 
pokušaj stvaranja sile makar iste, ako ne 
i jače snage, koja se može takvom sustavu 
suprotstaviti – to je cijena ove koalicije. 
Odavno je vrijeme da Hrvatska preuzme 
uzde u svoje ruke, da svoju sudbinu ne pu-
štamo u ruke hdz-a koji se samo pokazao 
vješt u korištenju trikova i različitih vrsta 
izborne manipulacije.

Mislite na Plenkovićevo glorificiranje 
posljednjih osam godina i kritiziranje 
vlade na koju se vaša koalicija naslanja?
Andrej Plenković se hvali davanjem našeg 
novca iz javnog proračuna, dobrim dijelom 
i iz europskih fondova. Svojim ponašanjem 
daje nam do znanja da smo svi mi njegovi 
podanici i da moramo biti zadovoljni mr-
vicama koje nam on i njegovi bace sa stola, 
dok njegova vlast krade neusporedivo više. 
I da nikako, nikome ne bi palo na pamet da 
se kojim slučajem usudi pobuniti, zucnuti 
i negodovati. Krajnje uvredljivo prema svi-
ma koji su dovoljno svjesni da su u jednoj 
demokratskoj državi građani politički su-
bjekt, a ne objekt kojim se vlast poigrava.

Ali opet, Plenković kaže da nudi sigur-
nost, stabilnost, a vaša koalicija kaos 
u kome se ne zna ni tko je kandidat za 
premijera, a tko je predsjednik stranke 
koja okuplja koaliciju?
Za Plenkovića je uvijek sigurno. Dikta-
ture su uvijek najstabilnije vladavine i 
praktički se vrlo teško ili nikako ne mogu 
ugroziti, a kamoli promijeniti. Hrvatska 
je davno proklizala u jednu vrstu dikta-
ture, u jednu vrstu autoritarnog sustava 
propagande i zloupotrebe javnih resursa. 
Sigurnost za moje pojmove znači pravnu 
sigurnost, koju nemamo. Hrvatska je na 
rubu provalije. Nemamo institucije, nema 
jasnih kriterija, u takvom sustavu jedino 
prosperira hdz. Pred nama je pitanje hoće 
li hdz i dalje ostati na vlasti i vući nas sve 
zajedno kao državu prema dnu ili ćemo se 
svi probuditi i osvijestiti.

Smatrate da Milanović nije uveo dodatni 
kaos u već stvoreni ustavnopravni ne-
red?
Zoran Milanović je u svom stilu i svojom 
retorikom bio kao grom iz vedra neba. U 
ovom trenutku mislim da je njegov potez 

bio nužan, postigao je svoj cilj, građani su 
ga čuli i neupitno je da sada izbornu uta-
kmicu gledaju na drugačiji način. Svi smo 
svjesni da je većina sudaca na Ustavnom 
sudu i do sada bila hdz-ov džoker iz rukava, 
da su u brojnim bitnim pitanjima služili 
kao hdz-ova ispostava za zaštitu dnevno-
političkih interesa, a ne kao Ustavni sud 
koji štiti ustavni poredak i ustavna prava 
građana. Ne možemo nove ustavne suce 
birati na isti način kao što smo to činili sada. 
Ustavni suci se biraju dogovorom ili trgo-
vinom između hdz-a i sdp-a, pa su tako u 
Ustavni sud ušli isluženi stranački kadrovi. 
U slučaju da hdz izgubi ove izbore i da ne 
bude u situaciji da sastavi svoju, pa čak i 
kupljenu saborsku većinu, ne bi me izne-
nadilo da Ustavni sud posegne za nekim 
modelom poništavanja izbornih rezulta-
ta, što bi onda zaista bilo ravno državnom 
udaru.

Predsjednik Milanović otvoreno ističe 
da je kandidat i iznosi svoj program. Krši 
li time upozorenje Ustavnog suda i otva-
ra li prostor za njegovo djelovanje?
Ustavni sud je dao tek upozorenje, a njego-
vo obrazloženje kao i izjave predsjednika 
suda Miroslava Šeparovića puni su kon-
troverzi i sami po sebi predstavljaju kršenje 
ustavnih pravila i načela. Primjerice, tri 
suca ustavnog suda ukazala su na ozbiljne 
povrede postupka. S obzirom na iznimnu 
težinu pitanja kojim se Ustavni sud bavio, 
ovakav šlamperaj navodi nas na zaključak 
da se radi o opasnom pokušaju utjecaja na 
izborni proces, ne s ciljem zaštite ustavnih 
načela, već s ciljem opstrukcije pojedinih 
sudionika izbora. Sam Šeparović je izašao 
izvan okvira svojih ovlasti kad je izrekao 
da je predsjednik države već prekršio Ustav. 
To je nedopušteno prejudiciranje odluke za 
koju nije ni pokrenuta procedura, jer se po-
stupak utvrđivanja je li predsjednik države 
prekršio Ustav može pokrenuti samo na 
zahtjev dvije trećine saborskih zastupnika.

Uz uništene institucije, eventualna bu-
duća lijevocentristička vlada morat će 
se nositi i s drugim naslijeđenim pro-
blemima tvrdokorne hdz-ove vladavi-
ne. sdp je u dva navrata formirao vladu, 
no nijednom nisu uspjeli ostvariti drugi 
mandat.
Protokom vremena kao država ne rastemo, 
ne gradimo svoje potencijale, nego trošimo 
resurse i dosad smo ih već potrošili, oglo-
dali do kosti. Treći put sdp s partnerima 
ne smije ponoviti iste greške iz prošlosti. 
Mora napraviti krupne korake koje nisu 
uspjeli napraviti u prethodna dva navrata. 
Sustav se mora promijeniti iznutra. Kad 
se sustav dobro postavi, stvari se ne mogu 
lako uništiti i urušiti, ne mogu se vratiti na 
staro preko noći. Ključ je u strategiji suz-
bijanja korupcije. Prije pet godina izradila 
sam jedan nacrt u koji sam prva uvrstila 
reformu izbornog zakonodavstva, ali i sa-
dašnjeg teritorijalnog ustroja koji stvara 
interesnu mrežu vrlo često nekvalitetnih 
kadrova izabranih po ključu političke po-
dobnosti. Dobro znamo da je država najveći 
poslodavac i takav sustav hranili smo 30 
godina, postavljali su se kadrovi kojima 
nije bio cilj da se na radnom mjestu doka-
žu znanjem i sposobnostima, već da puste 
svoje korijene. Zbog nedostatka političke 
volje i očekivanja socijalnog otpora, dosa-
dašnje sdp-ove vlade te reforme nisu pro-
vodile. Onakva kakva je danas, Hrvatska si-
gurno ne bi bila primljena u eu. Pravosuđe 
je usklađeno, ali je disfunkcionalno. hdz 
je prvo prevario hrvatske građane, a onda 
i Europu. Ne treba nikome obećavati da će 

prvog dana nakon izbora odjednom sve biti 
bolje. Mora postojati razdoblje oporavka, 
u kojem će sigurno biti brojnih otpora. Ni 
prethodna dva dolaska sdp-a na vlast nisu 
prošla bez socijalnih nemira. Za vrijeme 
Račanove vlade imali smo Sanaderova 
okupljanja na splitskoj rivi, za vrijeme 
Zorana Milanovića nezakonit prosvjed 
šatoraša koji je trajao 555 dana i završio s 
plinskim bocama na zagrebačkim ulicama. 
Sad vidimo prijetnju koja dolazi s razine 
Ustavnog suda. Pitanje je samo što hdz pri-
prema u svojim političkim kuhinjama – što 
god da je, ne sluti na dobro.

Neću biti 
ministrica
Hoćete li biti nova ministrica pravosuđa 
i uprave?
Mislim da neću biti ministrica. Nisam o 
ministarskim pozicijama ni razgovarala. 
Moj primarni cilj je da se stvori potencijal 
za sastavljanje nehadezeovske vlade i da 
se dogovore prioriteti provedbe koji bi, po 
mom mišljenju, značili hrabre i krupne 
korake naprijed, što ću u okviru sljedećeg 
saborskog mandata zagovarati. Velika je 
zabluda da se problem pravosuđa rješava 
kroz Ministarstvo pravosuđa i uprave. Pra-
vosuđe nam je uškopljeno zato što Sabor 
kroji loše zakone za sva područja postoja-
nja i života, po kojima onda suci sude. Sve 
nepravde ovog svijeta svalili smo na sudo-
ve, ne razmišljajući što su njihovi stvarni 
kapaciteti. Imamo jedan zaglušen sustav 
u kojem je prosječan građanin zakinut u 
svojim pravima, trpi nepravdu, a možda 
zbog svog socijalnog statusa ne može ni 
doći do suda i parnice jer treba besplatnu 
pravnu pomoć koju nije ostvario. Neprav-
da prema građanima kreira se u svakom 
ministarstvu, a ne samo u Ministarstvu 
pravosuđa, kontrolnoj točki ili tehničkoj 
stanici iz koje potplaćeni zapisničari i ze-
mljišnoknjižni referenti odlaze ili u Usko-
ku gdje radi svega tridesetak pravosudnih 
djelatnika... Politika je svjesno ciljala blo-
kadu pravosuđa, da se stvara bijes građana 
idealan za prostor manipulacije i retoriku 
isključivo desničarskih populističkih stra-
naka, jahače apokalipse i destrukcije. Te 
stranke profitiraju i hrane se nezadovolj-
stvom, bijesom i razočaranošću naših gra-
đana, a hdz-ova vlast stvara plodno tlo za 
rast takvog nezadovoljstva. I ako mora biti 
nekakva opozicija, hdz-u je drago da su to 
upravo takve anarhističke, populističke, 
destruktivne stranke poput Domovinskog 
pokreta ili Kolakušićeve Pravo i pravda, 
koje neće tražiti rješenje, već će se samo 
hraniti lošim uvjetima u kojima živi velik 
dio naših građana.

Vjerujete u opstanak koalicije Rijeke 
pravde i nakon izbora i da se nećete ras-
pasti, pogotovo ako dođete na vlast?
Politika je prljava, sebična, egoistična, tu 
nema svetaca, ali vjerujem da političari 
imaju i onu drugu stranu da u ključnim, 
kritičnim situacijama iskoriste pruženu 
priliku kako bi pomogli društvu i da ispišu 
neku bolju povijest o sebi. Nova saborska 
većina mora osigurati nepristranost, cije-
niti integritet pojedinca, njegovu profesio-
nalnost, dokazane rezultate i ugled u struci 
ispred bilo kakve stranačke podrške. Kad 
naša koalicija bude sastavljala vlast, svaki 
pojedinac, pa čak i onaj o kojem nemam 
najbolje mišljenje, dobit će novu priliku, 
novu šansu da iz početka ispiše svoju povi-
jest. Samo zadnja budala to ne bi iskoristila 
za društveno dobro. ■



6 Istražujemo 
Novosti
Tjednik za racionalnu manjinu
#1267, petak, 29. ožujka 2024.

‘Crna internacionala’ (2) piše Hrvoje Šimičević 
ilustracija Ivica Družak / finalizacija

U mreži Agende
 

U suradnji s novinarima iz Poljske, Nizozemske, Velike 
Britanije i Švedske, Novosti su analizirale procurene 
mailove u kojima su aktivisti, političari i grupacije iz 
mreže Agenda Europe razrađivali strategije o zabrani ili 
otežavanju pobačaja, širenju priziva savjesti i podrivanju 
prava gej osoba. Otkrivamo i kako je mreža, nastala pod 
utjecajem američkih ultrakonzervativaca i ruskih oligarha, 
izlobirala stajalište Hrvatske u Ujedinjenim narodima
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D ragi Stefano, jučer sam dobi-
la osobna jamstva hrvatskog 
ministra vanjskih poslova da 
će hrvatski predstavnik gla-
sovati u skladu s hrvatskim 

Ustavom – za prijedlog afričke skupine. 
Nadajmo se i molimo. Recite mi koje istoč-
noeuropske zemlje još nisu kontaktirane/
pokrivene. Željka’

Navedene rečenice napisala je 16. prosinca 
2016. godine predsjednica udruge U ime obi-
telji Željka Markić. Putem maila poslala 
ih je Stefanu Gennariniju, zaposleniku 
američke ultrakonzervativne lobističke 
organizacije C-Fam, čije je vodstvo radilo 
u kampanji Donalda Trumpa. ‘Ministar 
vanjskih poslova’ koji je uvjerio Markić da 
će glasati po afričkom prijedlogu bio je Da-
vor Ivo Stier, na početku prvog mandata 
aktualnog premijera Andreja Plenkovića. 
Tadašnji šef hrvatske diplomacije obećao 
je zapravo Željki Markić da će Hrvatska u 
Ujedinjenim narodima sudjelovati u stra-
teškom blokiranju mandata stručnjaka za-
duženog za praćenje globalnog nasilja nad 
gej osobama.

Osim činjenice da je Plenkovićeva vlast 
u vrijeme ministra Stiera čelnici U ime obi-
telji otkrivala interne diplomatske poteze 
Republike Hrvatske, još je skandaloznije 
da navedena poruka nije odaslana samo 
spomenutom lobistu. Mail je, naime, dos-
pio u google grupu Agenda Europe, tajnu 
lobističku mrežu nekoliko stotina moćnih 
globalnih organizacija i pojedinaca iz više 
od 30 zemalja, povezanih s američkim ka-
pitalom nepoznatog porijekla i ruskim pro-
pagandnim operacijama za destabilizaciju 
Evrope. Pored gomile utjecajnih kršćanskih 
fanatika, hrvatske pozicije otkrivene su 
tako i Pavelu Parfentievu, članu Agen-
de i suradniku Putinovih oligarha, koji je 
u mailovima aktivno branio rusku agresiju 
na Ukrajinu.

U suradnji s novinarima iz Poljske, Nizo-
zemske, Velike Britanije i Švedske, Novosti 
su navedenu prepisku pronašle u nekoliko 
tisuća procurenih mailova, u kojima su 
aktivisti, političari i političke grupacije ra-
zrađivali zajedničke strategije o zabrani ili 
otežavanju pobačaja, dostupnosti kontra-
cepcijskih sredstava, širenju priziva savjesti 
i podrivanju svakog prava za gej osobe. U 
mreži Agenda Europe analizirani razgovori 
su vođeni od 2013. do 2019., nakon čega je 
zbog prvog vala javnog razotkrivanja nji-
hove tajnosti osnovana grupa-sljednica s 
istim protagonistima, pod nazivom Vision 
Network, koja djeluje do danas. Na global-
noj razini, Željka Markić jedna je od četiri 
koordinatorice cijele mreže.

Njena poruka o hrvatskom glasanju usli-
jedila je nakon što je Gennarini zatražio od 
cijele mreže koordiniranu akciju koju su po-
krenuli s ciljem zamrzavanja novoosnovane 
pozicije neovisnog stručnjaka un-a za na-
silje i diskriminaciju na temelju seksualne 
orijentacije. Premda je stručnjaku Vititu 
Muntarbhornu na razini Vijeća za ljud-
ska prava mandat već bio izglasan, Agendini 
lobisti su u suradnji s blokom homofobnih 
vlada iz Afrike izradili plan da ga zaustave na 
Generalnoj skupštini un-a. U sadržaju koji 
se može iščitati i kao neslužbeni manifest 
općih ciljeva cijele grupacije, Gennarini je 
napisao da nezavisnog eksperta treba zau-
staviti zato što će se zalagati za ‘dekrimina-
lizaciju sodomije, sprječavanje stručnjaka 
za mentalno zdravlje da homoseksualnost 
tretiraju kao poremećaj, osiguravanje da 
pravni dokumenti odražavaju subjektiv-
ni rodni identitet pojedinca, nametanje 
društvenog prihvaćanja homoseksualnosti, 
uključujući osporavanje religija i indoktri-
niranje djece i društva putem propaganda 
na svim razinama’.

Gennarini je tako od članova mreže Agen-
da Europe tražio da kod svojih vlada lobira-
ju za blokadu borbe protiv dehumanizacije 
lgbt zajednice i za nastavak najokrutnijih 
svjetskih praksi prema gej i trans osobama. 
Prema mu je Markić odgovorila da će na 
Generalnoj skupštini un-a Hrvatska glasa-
ti za takav amandman, to se nije dogodilo. 
Obrazlažući odluku Hrvatske, veleposlanik 
Vladimir Drobnjak je rekao da nisu glasali 
protiv amandmana zato što imaju problem 
s njegovim sadržajem, nego iz tehničkih ra-
zloga – zbog održavanja autonomije Vijeća 
za ljudska prava koje je već donijelo odlu-
ku. ‘Istodobno, Hrvatska čvrsto brani pravo 
svake države članice Ujedinjenih naroda da 
brak definira kao zajednicu muškarca i žene’, 
rekao je Drobnjak.

S gotovo identičnim rečenicama i obra-
zloženjem glasale su Poljska i Mađarska. ‘U 
većini tema u un-u izašli smo kao pobjed-
nici. Ovo je jedan od slučajeva kad nismo’, 
napisala je nakon glasanja u grupi Agenda 
Europe Sharon Slater iz američke lobi-
stičke organizacije Family Watch Interna-
tional. Posebno je pritom pohvalila Polj-
sku, Hrvatsku i Mađarsku zbog navedenih 
opaski. ‘Hrvatska i Mađarska otišle su još 
i korak dalje, rekavši da će nadzirati ovog 
novog stručnjaka kako bi se pobrinule da 
ne prelazi granice mandata. Naglasile su i 
da bi svaka država trebala imati pravo kako 
će definirati brak’, objasnila je Slater, jedna 
od najvažnijih osoba u cijeloj mreži, koja 
je prije nekoliko godina razotkrivena kao 
tajni trener niza aktivističkih organizacija 
u Ugandi, čije je lobiranje i utjecaj u tamoš-
njoj vladi doveo do doživotnih zatvorskih, 
a u nekim slučajevima i smrtnih kazni za 
lgbt osobe.

Osim u hrvatskom slučaju, mailovi doka-
zuju da su članovi Agenda Europe imali ne-
posredan pristup i poljskoj i mađarskoj vladi. 
Aktivisti Gáspár i Edit Frivaldszky po-
hvalili su se da su 2017. godine stranci Vik-
tora Orbana dostavili argumente lobista 
iz adf Internationala, evropske podružnice 
američke organizacije Alliance Defending 
Freedom, koji su doveli do blokade ratifi-
kaciju Istanbulske konvencije. Šef poljske 
organizacije Ordo Iuris Aleksander Stęp-
kowski otkrio je u mreži Agenda kako su 
upravo oni za tadašnju vladajuću stranku 
Pravo i pravda napisali nacrt zakona o zabra-
ni pobačaja sa zatvorskim kaznama za žene.

Gennarini iz C-Fama, kojem je Markić 
prenijela naume hrvatske vlade, naknadno 
je dodao da se radilo o ‘sjajnom primjeru što 
se može postići kroz grupu Agenda Europe’. 

‘Čak i ako nismo zaustavili mandat (struč-
njaka za lgbt osobe, op. a.), zahvaljujući 
članovima Agenda Europe neke države eu-a 
pružile su određeni otpor. Nadajmo se da će 
toga biti još u budućnosti’, poručio je krajem 
siječnja 2017. Prijateljske države pod njiho-
vim utjecajem na koje se očigledno referirao 

– Hrvatska, Poljska i Mađarska – nastavile su 
još neko vrijeme ‘pružati određeni otpor’. 
Početkom 2017. Hrvatska i Mađarska ušle 
su, naime, u un-ovo Vijeće umjesto Rusije, 
koja je od tamo odstranjena zbog ratnih ak-
tivnosti u Siriji. Nedugo poslije, u veljači iste 
godine, te su dvije zemlje uz Poljsku izrazi-
le gotovo prepisana izdvojena mišljenja na 
Zaključke o prioritetima eu u radu cijelog 
un-ovog Vijeća za ljudska prava, ne samo po-
sebnog stručnjaka za praćenje nasilja protiv 
gejeva. S lgbt pitanja Hrvatska je proširila 
napad i na žene i njihova reproduktivna 

prava, u zemljama gdje ona nisu zakonski 
zajamčena.

U obrazloženju koje je skandaliziralo 
dio hrvatske javnosti Plenkovićeva vlada 
je, između ostalog, upozorila da ‘terminu 

‘seksualno i reproduktivno zdravlje i prava’ 
nedostaje konsenzualna definicija na me-
đunarodnoj razini’ i dodala da ‘u tom smislu 
Hrvatska interpretira taj termin tako da on 
ne uključuje pobačaj’. Vlada je još najavila 
da će u Vijeću za ljudska prava ‘posvetiti po-
sebnu pažnju promociji i zaštiti tradicional-
ne obitelji, bazirane na braku kao zajednici 
muškarca i žene, kao prirodnoj i osnovnoj 
jedinici društva’. Mailovi koje smo analizirali 
pokazuju da je agresivno lobiranje grupacije 
Agenda u brojnim državama bilo fokusira-
no upravo na izbacivanje ‘seksualnog i re-
produktivnog zdravlja i prava’ žena iz svih 
un-ovih dokumenata, pod obrazloženjem 
da se radi o promociji pobačaja. Čak i u slu-
čajevima kad je nesigurni abortus u ekonom-
ski nerazvijenim zemljama uzrok nemale 
smrtnosti žena. U hrvatskom obećanju da će 
inzistirati na tradicionalnoj obitelji kao ‘pri-
rodnoj i osnovnoj jedinici društva’ stiješnje-
no je i cijelo jedno desetljeće suradnje lobista 
iz Agende s Putinovim režimom. S obzirom 
na to da je Hrvatska ušla u Vijeće za ljudska 
prava doslovnim korištenjem jezika i ciljeva 
Agende, ne čudi da su umreženi ultrakonzer-
vativci percipirali nju i Mađarsku kao odličnu 
zamjenu za izbačenu Rusku Federaciju.

Premda pokrenuta prije desetak godina, 
mreža Agenda Europe začeta je u Moskvi 
dva desetljeća ranije. Sredinom devedesetih 
ondje je osnovan Svjetski kongres obitelji. 
Pokrenuli su ga kršćanski radikali iz sad-a 
i Rusije. U ambijentu postsovjetskog raspa-
da, američki i ruski istomišljenici naumili 
su pružiti otpor liberalnom konsenzusu. 
Nakon Putinovog dolaska na vlast dobili 
su partnera u Kremlju. Bio je to odnos od 
obostrane koristi: američki lobisti su ne-
skriveno željeli od sad-a i Evrope napraviti 
konzervativna društva po uzoru na Putino-
vu Rusiju. Proglašavajući se globalnim za-
štitnicima ‘tradicionalnih vrijednosti’ Rusi 
su kroz ovo partnerstvo proveli jednu od 
uspješnijih strategija za širenje meke moći 
i doprinos tekućoj destabilizaciji liberalnih 
demokracija u Evropi.

Davor Ivo Stier i Andrej  
Plenković 2016. na sjednici Vlade 

(Foto: Patrik Macek/pixsell)

Iz onoga što je 16. 
prosinca 2016. Željka 
Markić napisala 
Stefanu Gennariniju, 
zaposleniku 
ultrakonzervativne 
lobističke 
organizacije C-Fam, 
jasno je da je 
Plenkovićeva vlast 
u vrijeme ministra 
Stiera čelnici U ime 
obitelji otkrivala 
interne diplomatske 
poteze rh
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S američke strane ključnu ulogu u Svjet-
skom kongresu obitelji preuzeo je Brian 
Brown, a s Ruske dva fi nancijera, ujedno 
i Putinova oligarha: bivši kolega iz kgb-a 
Vladimir Yakunin i Konstantin Malo-
feev, fanatični sljedbenik ruskog predsjed-
nika. Potonji je sve do prije nekoliko godi-
na predvodio masivnu kampanju kreiranja 

‘euroskepticizma’ preko tajne fi nancijske i 
političke suradnje s evropskim ekstremnim 
desničarima, poput Sjeverne lige Matea 
Salvinija, njemačkog AfD-a, Slobodarske 
stranke u Austriji, Nacionalne fronte Ma-
rine Le Pen u Francuskoj... I uvezivanjem 
sa zapadnim ngo-ima i američkim think-
tankovima, kosturom mreže Agenda Euro-
pe. ‘Rusi bi mogli biti kršćanski spasitelji 
svijeta’, izjavio je 2013. godine Larry Jaco-
bs, jedan od direktora Svjetskog kongresa 
obitelji. Povod za njegovu reakciju je bilo 
donošenje jednog od niza zakona protiv gej 
propagande, koji je doveo do dramatičnog 
povećanja nasilja u Rusiji nad lgbt zajed-
nicom. Amerikanci iz ove organizacije, koja 
je u međuvremenu pod sobom okupila sto-
tine ngo-ova diljem svijeta, sudjelovali su 
u oblikovanju niza sličnih zakona u Rusi-
ji. Njihov partner Malofeev je dospio pod 
evropske i američke sankcije zbog naoru-
žavanja krimskih separatista. Optužen je i 
da je sudjelovao u neuspješnom pokušaju 
državnog udara u Crnoj Gori. Njegove inte-
rese među zapadnim aktivistima zastupao 
je Alexey Komov, za kojeg je utvrđeno da 
je također bio posrednik između Kremlja i 
pojedinih krajnje desnih političara u Evrop-
skom parlamentu. Komov je do 2022. godi-
ne cijelo desetljeće bio u upravi međunarod-
ne peticijske stranice Citizengo. Onamo je 
postavljen nakon što je na samim počecima 
španjolski osnivač Ignacio Arsuaga od 
Malofeeva zatražio kapital za pokretanje 
cijelog projekta. Prije nekoliko godina Wi-
kiLeaks je objavio fi nancijske transakcije or-
ganizacije Citizengo. U njima je navedeno 
da je dio novca 2015. godine išao u smjeru 
udruge U ime obitelji.

Komov se nalazi na popisu manjeg broja 
uzvanika koji su imali izlaganje na jednom 
od prvih sastanaka Agenda Europe. U kon-
spirativnom ambijentu Palače Fürstenried 
u Münchenu, u oktobru 2014. godine bio 
je najavljen kao govornik o spomenutom 
zakonu koji su podržali brojni sudionici 
mreže Agenda. Među predviđenim govor-
nicima bio je i Brian Brown. Sastanak su 
vodile Sophia Kuby, aktualna direktorica 
adf Internationala, i Gudrun Kugler, par-
lamentarka u Austriji. Na samitu su, nabroji-
mo najvažnije, bili najavljeni i predstavnici 
iz organizacije Citizengo, američki lobisti 
iz Alliance Defending Freedoma i Family 
Watch Internationala, talijanske fondacije 
Novae Terrae, Evropskog centra za pravo i 
pravdu, Evropskog kršćanskog političkog 
pokreta (ecpm) koji okuplja desne političke 
stranke u Evropi... I Željka Markić.

Premda se radilo o šačici ljudi, oni su 
zapravo predstavljali interese više stotina 
organizacija i više desetaka evropskih stra-
naka, stotine milijuna dolara kapitala i želju 
za zajedničkom borbom za ‹tradicionalne 
vrijednosti›. Na sastanku je podijeljen i 
neslužbeni manifest mreže pod nazivom 

‘Povratak naravnog poretka’. Kao krajnji ci-
ljevi u njemu su navedeni potpuna zabrana 
pobačaja i kontracepcije, otežavanje razvoda 
i kriminaliziranje ‘sodomita’, odnosno cijele 
lgbt zajednice. U programu ovog samita na-
vedene su institucije koje treba targetirati: 
Vijeće za ljudska prava u un-u, tijela eu-a, 
Evropski sud za ljudska prava i Sud Evropske 
unije. Sudionici su raspravljali i o tome ‘za-
što je važno biti član ne jedne ili dvije orga-
nizacije, nego svagdje’ i kako provesti ‘marš 
kroz međunarodne institucije’.

Iste godine Rusija je ilegalno pripojila 
Krim, ali to nije umanjilo njihovu suradnju 
s američkim lobistima iz mreže Agenda. 
Dapače, u un-u je postala još plodnija. Stra-
tegije je moguće pratiti u analiziranim mai-
lovima. U izravnom dogovoru s lobistima iz 
adf-a, C-Fama i drugih organizacija, Rusi su 
u un-u izglasavali niz ultrakonzervativnih 
rezolucija, uspješno izbjegavajući ‘nedopu-
stivu terminologiju’ poput ‘reproduktivnih 
prava’ i ‘reproduktivnog zdravlja’ što, po nji-
ma, zapravo znači ‘pravo na abortus’. Jedna-
ko su uspješno ratovali s uvođenjem bilo ka-
kvog spomena ‘kontracepcije za dan poslije’ 
ili ‘sigurnog pobačaja’ u takve dokumente.

Vođene smjernicama, pravnim savjeti-
ma i koordinacijom spomenutih američkih 
organizacija povezanih s Republikanskom 
strankom i Trumpom, Evropljane su u ovoj 
grupi predstavljale najutjecajnije konzerva-
tivne udruge iz preko 30 evropskih država, 
mahom povezanih s oporbom ili izvršnom 
vlašću. Pored iskazanih stavova u un-u, Hr-
vatska je bila pokazna vježba evropske stra-
tegije. U prošlom broju pokazali smo kako je 
Plenkovićeva vlada skoro dvije godine odbi-
jala ratifi cirati Istanbulsku konvenciju zbog 

‘rodne ideologije’, koja je kao argumentacija 
najprije bila nametnuta iz adf Internatio-
nala. Mreža Agende imala je u tome nema-

lu ulogu: uz kontakt s ministrom vanjskih 
poslova Stierom, njegov posebni savjetnik 
Ladislav Ilčić u ovoj je grupi tražio argu-
mente za vođenje kampanje protiv ratifi -
kacije, dok je u isto vrijeme Plenkovićeva 
vlada u posebnu skupinu za izradu zakona 
o ratifi kaciji instalirala pojedince iz U ime 
obitelji i Ordo Iurisa.

S namjerom da kao mreža oblikuju ‘zajed-
ničke ciljeve u Evropi’, početkom 2017. ko-
ordinatori Agende organizirali su sastanak 
najužeg članstva. Na njega je pozvano samo 
12 ‘stratega’, među njima i Željka Markić. U te-
mama razgovora navedene su i kratke opisne 
strategije: pobačaj treba prikazati kao ‘oblik 
nasilja nad ženama’, kontracepcijska sredstva 

‘štetnima za žene’, a gej i ženska reproduk-
tivna prava u zemljama u razvoju kao ‘neo-
kolonizaciju preko nametanja protuživotne 
i protuobiteljske agende’. Na tom sastanku 
raspravljalo se i ‘je li govor mržnje u konfl iktu 
sa slobodom govora’, ‘kako iskoristiti radikali-
zaciju u našu svrhu’ i što kažu zakoni o prizivu 
savjesti radnika u farmaceutskoj industriji.

U mailovima su koordinirali homofobne 
referendume, raspravljali o peticijama pro-
tiv uništavanja ljudskih embrija u istraži-
vačke svrhe, strategijama smanjenja dostu-
pnosti kontracepcijskih pilula... Tražeći od 
aktivista iz svih evropskih država informa-
cije o prizivu savjesti u apotekama, lobisti 
su skupljali podatke kako bi na Evropskom 
sudu za ljudska prava pomogli farmaceutu 
koji je odbio prodati kontraceptive. ‘Želimo 
dokazati da u Evropi nema konsenzusa o toj 
temi’, poručio je aktivist Evropskog centra 
za pravo i pravdu. Hrvoje Vargić, tadašnji 
voditelj hrvatske podružnice organizacije 
World Youth Alliance, koja se fi nancira i 
sredstvima američkih milijardera, nudi Ni-
zozemcima informacije o spolnom odgoju 
u Hrvatskoj, ističući da je sredinom 2017. 
hrvatsko ministarstvo obrazovanja odobri-
lo njihov kurikulum za hrvatske škole ‘koji 
daje nadu za budućnost spolnog odgoja u 
Hrvatskoj’. ‘Dobra je stvar da je u potpunosti 
u skladu s kršćanskim vrijednostima, ali i sa 
smjernicama un-a’, poručio je Vargić i dodao 
da njihov program mogu navoditi u Nizo-
zemskoj kao alternativu u školama. Gudrun 
Kugler, austrijska parlamentarka i jedna od 
koordinatorica mreže, tražila je 2017. godine 
argumente za odgovaranje demokršćanskih 

stranaka u Evropi od fi nanciranja grupa za 
psihološku potporu lgbt osobama. Mari-
anna Orlandi iz američke organizacije 
C-Fam preporučila joj je da im kaže kako 
je pružanje takve potpore lgbt osobama 

‘pomaganje potvrđivanja ‘seksualne’ navi-
ke koja je uzrokovala psihičke i mentalne 
probleme’. ‘Jedini efektivni način za pomoć 

‘lgbt’ ljudima je sugestija da promijene svoj 
životni stil’, iznijela je svoje ‘argumente’. 
Irci su tražili savjet kako oblikovati zakone 
o pobačaju nakon njihove dekriminalizacije. 
Čelnik Citizenggo platforme Arsuaga pitao 
je za istovjetne zakone u Poljskoj, kako bi ih 
proslijedio zainteresiranoj stranci u Španjol-
skoj, koja stremi potpunoj zabrani pobačaja. 
Stranka Vox, koja ima odlične odnose s Citi-
zengo, najavila je u nedavnoj predizbornoj 
kampanji zabranu abortusa.

Kada su se članovi Ordo Iurisa iz Poljske 
2016. godine pohvalili da je njihov nacrt za-
kona o zabrani pobačaja s kaznama zatvora 
za žene ušao u parlamentarnu proceduru, 
dobili su niz čestitki. ‘Živjela Poljska!’ napi-
sala je Željka Markić, koja je preko odvjet-
ničkog društva prije nekoliko godina poslala 
demanti na medijski napis u Hrvatskoj, pod 
obrazloženjem da ‘nikada nije, niti u jednoj 
svojoj izjavi ili javnom nastupu izrekla da 
se zalaže za zabranu prava žena na pobačaj’. 
Predstavnik Ordo Iurisa sve ih je zamolio 
da i oni pišu pisma potpore u smjeru vlada-
juće stranke Pravo i pravda, kako bi takav 
prijedlog bio izglasan. ‘Prije svega, moramo 
zahvaliti Bogu što postoji evropska država 
u kojoj se može voditi javna rasprava o pot-
punoj zabrani i kažnjavanju pobačaja. Na-
dam se da će u bliskoj budućnosti Poljska 
biti svjetionik u ovom pitanju’, napisao je 
Mađar Gáspár Frivaldszky.

Predsjednik Pokreta za život Češke Repu-
blike Radim Ucháč istaknuo je da zabrana 
pobačaja nije dovoljna. ‘Mi nikada ne laže-
mo o našim ciljevima: oni nisu samo zabra-
na pobačaja. To je premalo. Naš cilj je pro-
mijeniti društvo da odbije pobačaj kao što 
odbija nasilje nad ženama’, poručio je 2018. 
godine i dodao kako je njegova organizacija 
sudjelovala u pripremi državne kampanje 
protiv pobačaja. Uspjeli su izlobirati i da dr-
žava ginekolozima fi nancira savjetodavno 
odgovaranje žena od pobačaja. Kao jedan od 
dugoročnih ciljeva, naveo je uvođenje oba-
veznog registra za žene koje žele pobaciti. 

‘Ovo rješenje će poštivati slobodu izbora, ali 
će u isto vrijeme odvojiti zle žene od ostalih. 
Mali broj prijavljenih u registar i prezir druš-
tva postat će argument za potpunu zabranu 
pobačaja’, mapirao je plan čeških organiza-
cija u mreži.

Amerikanci iz ove grupe, koji su s Rusi-
ma i evropskim partnerima iz Agende više 
od deset godina radili na konzervativnoj 
kontrarevoluciji, nedavno su sudjelovali 
u ispisivanju manifesta pod nazivom ‘Pro-
jekt 2025.’ namijenjenog Trumpu u slučaju 
pobjede. Opsežni dokument predmnijeva 
uvođenje kršćanskog nacionalizma kao poli-
tičke doktrine za cijelu Ameriku i uništenje 
institucija koje se brinu o ženskim, lgbt i 
radničkim pravima, zaštiti okoliša, odgoju. 
Nikada nisu bili bliže ciljevima koje su neki 
od njih pokrenuli sredinom devedesetih u 
Rusiji.

Tijekom pripreme ovog serijala tražili smo 
očitovanje Davora Ive Stiera i drugih hrvat-
skih protagonista o opisanim događajima. 
Osim Željke Markić, nitko nije odgovorio 
na upit. Ona je poručila da ‘mediji i političari 
fi nancirani milijunima javnog i Sorosevog 
novca žele odvratiti pažnju javnosti sa sebe 
i usmjeriti je na svoje izmišljotine o udru-
gama koje se zalažu za zaštitu temeljnog 
ljudskog prava, prava na život od začeća do 
prirodne smrti’. ■

(Nastavlja se) 

Kada su se članovi 
Ordo Iurisa iz 
Poljske 2016. godine 
pohvalili da je 
njihov nacrt zakona 
o zabrani pobačaja 
s kaznama zatvora 
za žene ušao u 
parlamentarnu 
proceduru, dobili su 
niz čestitki. ‘Živjela 
Poljska!’ napisala 
je Markić

Problem nije sadržaj, 
nego tehnički razlozi – 

Vladimir Drobnjak (Foto: 
Jurica Galoić/pixsell)
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Ah to, to je lako: ništa.
Vidjeli smo to, uostalom, već dva puta. Ako 

ideja manjeg zla nije ništa doli ideja, i ako je 
ta ideja, kako rekosmo, ništa doli smjena hdz-
a, onda pobjeda te ideje i ne može biti ništa 
drugo nego – ništa doli smjena hdz-a. Što onda 

– rekli ste da ćete o tome razmišljati poslije – 
ostaje kad se smjeni hdz?

Ostaje – no, nije teško – točno: ono ‘ništa 
drugo’.

Ili, skraćeno, ništa.
Ukratko, ako ste pažljivo pratili, koncept 

manjeg zla demokratske izbore strogo mate-
matički defi nira kao Sofi jin sofi stički izbor: ili 
hdz ili ništa. Aut hdz aut nihil. Ni trust najbo-
ljih Tuđmanovih mozgova ne bi smislio bolje. 
Dok bi Hrvati shvatili da je manje ništa – opet 
strogo matematički – potpuno jednako kao i 
veće ništa, već bi stigli sljedeći izbori.

I tako devet puta.
Sve do danas: deseti parlamentarni izbori u 

Republici Hrvatskoj po svemu su tako trebali 
biti samo još jedan Sofi jin referendum za i 
protiv hdz-a, prema jasno postavljenim pra-
vilima igre, nešto slično onom nogometnom 
zakonu Garyja Linekera: hrvatski izbori su 
igra u kojoj četiri milijuna Hrvata bira između 
većeg i manjeg zla, i na kraju pobjedi hdz.

A onda se pojavio on.
Iznenadna kandidatura Zorana Milano-

vića na listi sdp-a povijesni je presedan, ko-
liko god to ‘povijesni’ preuzetno zvučalo za 
demokraciju mlađu od Luke Modrića. Ne, 
međutim, zbog toga što se kao stranački kan-
didat s izbornim programom svrgavanja An-
dreja Plenkovića i hdz-a – koji izrijekom 
ne nudi apsolutno i baš ništa osim svrgavanja 
Plenkovića i hdz-a – u parlamentarne izbore 
uključio kao aktualni predsjednik Republike, 
već zbog toga što prvi put u svojoj demokrat-
skoj povijesti nesretni hrvatski građanin neće 
birati između većeg i manjeg zla.

Kako to mislim? Dopustite da pojasnim.
Pred vama su neke recentnije izjave o 

prvom predsjedniku Hrvatske dr. Franji 
Tuđmanu, a na vama je da pogodite koja od 
njih pripada retorici Andreja Plenkovića, a 
koja retorici Zorana Milanovića.

Na primjer.
a) ‘Danas u Zagrebu predsjednik Franjo 

Tuđman nema dostojan trg!’
b) ‘Franjo Tuđman treba dobiti Markov trg! 

Sveti Marko nije zaštitnik Zagreba.’
Ili:
a) ‘Dok su Tuđmana maltretirali, vi ste gra-

dili karijere!’

Sofi jin 
referendum
Povijesni višestranački izbori odr-

žani u ovo doba 1990. godine bili 
su prvi i posljednji u cjelokupnoj 
povijesti Republike Hrvatske na 
kojima su građani Hrvatske uisti-

nu birali, onako kako su to biranje vidjeli či-
tajući politološku literaturu i strane novine, 
zamišljajući demokratske izbore kao šarenu, 
bučnu tržnicu na kojoj svoje ideje i programe 
nude demokršćani, liberali, fašisti, republi-
kanci, komunisti, socijalisti, zeleni, ovi, oni, 
pa biraj što ti srce, savjest i pamet žele.

Ili smo barem tako mislili.
I veličanstveno se zajebali.
Tada, jasno, nismo mogli znati, ali tog dav-

nog travnja Hrvati nisu birali izvršnu vlast za 
mandat od četiri godine, već vlast za ostatak 
svojih života. Sve otada, punih trideset godina 
Hrvati neće birati političku opciju s kojom 
dijele ideju, već opciju koja je – kako će se 
to u decenijama pred njima pučki izbistriti 

– ‘manje zlo’.
Kako god se to ‘manje zlo’ zvalo.
Eh, manje zlo. Ništa političku povijest mo-

derne Hrvatske ne opisuje bolje od fenomena 
manjeg zla. Da smo barem 1990. godine znali 
da ti, kako ste rekli da se zovu, demokratski iz-
bori nisu ništa drugo doli tek slobodno biranje 
većeg ili manjeg zla! Sljedećih trideset godina 
Hrvati će tako mjeriti zlo na glasačkom listi-
ću i još osam puta na ‘festivalu demokracije’ 
radosno zaokruživati manje zlo, nijednom se 
ne upitavši zašto u klasičnom etičkom idealu 

‘dobro uvijek pobjeđuje zlo’ i zašto nikad nije 
zapisano da ‘manje zlo uvijek pobjeđuje veće’.

I kako bi onda bilo kad bi jednom, za pro-
mjenu, možda, birali ono za što misle da je, 
štajaznam – dobro. Pa da kažu: birali smo veće 
dobro, pa sve u pičku materinu!

Što je, međutim, to čuveno ‘manje zlo’?
Prema ‘Leksikonu političke kulture’ gla-

sovitog talijansko-urugvajskog politologa 
Claudija Battistellija (Oxford Press, 2013.), 

‘manje zlo’ politički je fenomen nastao u Hr-
vatskoj na izmaku dvadesetog stoljeća, i u 
najkraćemu predstavlja bilo koga ili bilo što 
osim hdz-a’. Biranje manjeg zla svodi se onda 
na biranje stranke ili koalicije koja – prema 
procjeni hrvatskog biračkog tijela, nadaleko 
poznatog po pameti, pronicljivosti i mudro-
sti – ima najviše izgleda pobijediti hdz. Ideja 
i program, to ste shvatili, nisu važni, ideja i 
program zastarjeli su koncepti, relikti parla-
mentarne demokracije: jedina ideja i jedini 
program jest smijeniti hdz.

Sada znamo što je manje zlo, ali tko je ma-
nje zlo? Prema Battistelliju to teoretski može 
biti ‘bilo tko’, ali u hrvatskoj parlamentarnoj 
tradiciji kao ikonografsko manje zlo, jedino 
koje može pobijediti hdz – samostalno ili u 
koaliciji s takozvanim ‘sitnim zlićima’ – pro-
fi lirao se sdp. Etablirati se kao ‘manje zlo’ u 
političkom marketingu, dakako, nije najsret-
nije rješenje, ali sdp ionako nikad nije imao 
ambiciju stvarno pobijediti hdz, već samo biti 
jedini koji to teoretski može.

Što, međutim, ako manje zlo ipak pobijedi 
hdz?

O tome ćemo, jasno, razmišljati poslije.
Dopustite onda da preformuliram pitanje: 

što kad manje zlo zaista pobijedi hdz?

b) ‘Franjo Tuđman išao je u zatvor dok je 
on uživao! Pitajte gospodina što je od toga što 
sam rekao neistina.’

Ili:
a) ‘Hrvatska se obranila sama, zahvaljujući 

odlučnosti hrvatskog političkog vodstva tog 
vremena i prvog predsjednika Franje Tuđma-
na!’

b) ‘Istina o Domovinskom ratu je pobjed-
nička istina. Hrvatskoj u ratu nitko nije po-
magao, ratni predsjednik Tuđman radio je u 
nemogućim uvjetima!’

Ili:
‘Turska je bila uz Hrvatsku devedesetih. 

Kad je Hrvatska bila u kompliciranoj situa-
ciji, predsjednik Turske je došao na sahranu 
predsjednika Tuđmana. To se ne zaboravlja.’

‘Viktor Orban udostojio se i odvažio doći na 
sprovod predsjednika Tuđmana. Nije došao 
nitko, što je bio prilično ružan potez prema 
Hrvatskoj. To je gest, to se pamti.’

Onda, jeste li se odlučili?
Naravno, krivo. Ovo je, naime, bilo trik pi-

tanje: svih osam izjava sišlo je s Milanovićeva 
uma. Kako je rekao jedan, mislim da se zove 
Zoran Milanović, ‘svi koji se danas pozivaju 
na Tuđmana smiješni su ljudi – svi!’.

Nije mi, međutim, ambicija ovim jeftinim 
trikom aktualnog predsjednika raskrinkati 
kao hadezeovca istog kakav je i aktualni pre-
mijer: naprotiv, svojim plamenim populiz-
mom – dosta je bilo čuti njegova razmišljanja 
o migrantima – Milanović se nasuprot Plen-
kovića i njegova larpurlartističkog birpurbi-
rokratizma ispostavlja kao hadezeovac s dna 
kace, maneken mantre koju premijer glasom 
pokvarene automatske sekretarice ponavlja 
već godinama, one o ‘povratku izvornom 
Tuđmanovom hdz-u’.

Ne treba tražiti dalje, Zoran Milanović je 
taj – on je hdz prije Plenkovića i Sanadera, 
izvorni Tuđmanov hdz. Provjerite, uostalom, 
i sami: izaberite nasumce bilo koju Milanovi-
ćevu izjavu, zatvorite oči i stavite je Tuđmanu 
u usta.

Onda? Rekao sam vam. Impresivno.
Ovi se parlamentarni izbori tako – i to je 

poanta priče – ispostavljaju kao klasični hdz-
ovi stranački izbori, sabor hdz-a u Lisinskom. 
Manje zlo? Za tradicionalne glasače manjeg 
zla ovoga puta nema većeg i manjeg zla.

Ovoga puta, naime, Hrvatska nema izbora: 
prvi put u povijesti hrvatske demokracije ma-
nje zlo će birati – hadezeovci. ■

UGOVOR 
S ĐAVLOM

Milanović 
se nasuprot 

Plenkovića i njegova 
larpurlartističkog 

birpurbirokratizma 
ispostavlja kao 

hadezeovac s dna 
kace, maneken 

mantre koju 
premijer glasom 

pokvarene 
automatske 

sekretarice ponavlja 
već godinama, 

one o ‘povratku 
izvornom 

Tuđmanovom 
hdz-u’

piše Boris Dežulović
Tko je manje zlo? (Foto: Ivo 

Čagalj/pixsell)
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спајањем три ултраконзервативне удру-
ге – Хрватски ратник, Хрватско било и 
Хрватска мати које су, као што се може 
примијетити, посве иновативне у својим 
називима. За предсједницу те конзерва-
тивне странке кршћанско-демократских 
принципа, како су је сами дефинирали, 
изабрана је Нада Шикић, бивша мини-
стрица рада и мировинског сустава у ка-
отичној влади Тихомира Орешковића. 
За политички узор Шикић је навела ни 
више ни мање него Томислава Кара-
марка, који нешто петља у посљедње 
вријеме са својом изборном кандидату-
ром и који се недавно појавио на Опћем 
сабору хдз-а, али којег због његове ште-
точинске агенде, вјерујемо, више нитко 
не доживљава озбиљно. Шикић, која је 
по струци лијечница, прославила се 2016. 
изјавом: ‘Ја не знам одакле се свеукупно 
прикупља новац за државни буџет.’ Ши-
кић је и чланица удруге Хрватски ратник, 
која према свом статуту окупља грађане, 
обитељи, вјернике и друге заједнице, све 
оне који промичу опћељудске вриједно-
сти – родољубље, вјеру и обитељ, а као 
ознаку баштине грб с првим бијелим 
пољем, називајући га повијесним.

У извјештају с оснивачке скупшти-
не пренесено је у цијелости и ‘посебно 
дирљиво писмо’ Дарија Кордића – ина-
че правомоћно осуђеног ратног злочин-
ца – за којег се на страницама Хрватског 
ратника, као дијела Хрватског била, наво-
ди да је ‘невин одлежао 17 и пол година 
за злочин који није починио’. У даљњој 
обрани Кордића, који је правомоћно 
осуђен на двадесет пет година затвора 

због прогона муслиманског живља око 
Витеза у прољеће 1993., укључујући и ма-
сакр стотину шеснаест цивила и дјеце у 
Ахмићима, пишу да он има необориве 
доказе о својој невиности и да њему и ње-
говом одвјетнику Луки Мишетићу не-
достаје подршка хрватских институција 
како би покренули ревизију срамотне 
политичке пресуде Хашког трибунала. 
С таквим бизарним ставовима Хрватско 
било кани изаћи на изборе. Један од до-
предсједника те странке Анте Пркачин, 
који самог себе назива припадником 
усташке војске, био је донедавни сабор-
ски заступник, а други члан је извјесни 
Јуре Францетић, нећак истоименог за-
повједника усташке Црне легије.

Тајкун Ивица Тодорић, персонифика-
ција Туђманове претворбе и привати-
зације 1990-их, након бизниса одлучио 
се окушати и у политици па је помпозно 
најавио с фришко регистрираном стран-
ком Заједно Хрватска поход на премијер-
ску фотељу. Нетом прије закључења овог 
текста поручио је да ипак одустаје од из-
борне утрке јер се, најкраће речено, није 
стигао припремити. Добро је питање тко 
још сматра да је Тодорић вјеродостојан 
у тренутку када је оптужница против 
Агрокорова некадашњег власника и 
14 суоптуженика за извлачење 1,2 ми-
лијарде куна у случају ‘велики Агрокор’ 
на доради након што је Високи казнени 
суд кључно вјештачење прогласио нева-
жећим доказом.

Смјер странака нешто старијег датума 
у односу на досад споменуте, као што је 
Одлучност и праведност основана крајем 
2022. године, већ је препознат из њиховог 
јавног дјеловања. Примјерице, из изјава 
предсједнице Одлучности и праведно-
сти Каролине Видовић Кришто да су 
(поједини) домаћи новинари пропаган-
дисти Србије у оптужницама за ‘Олују’ 
или из лажних оптужби на рачун пот-
предсједнице Владе Ање Шимпраге да 
негира геноцид и велича ратне злочинце 
Ратка Младића и Милана Мартића. У 
сличне токсичне политичке спојеве мог-
ли бисмо убројити и странку Праведна 
Хрватска лијечника и донедавног заступ-
ника Милана Вркљана.

Занимљиво је примијетити да већ 
неко вријеме нема нових странака лије-
вог предзнака с јачим именима у својим 
редовима, не рачунамо ли оне ‘неутрал-
не’ као што је странка Јавно добро са 
сједиштем у Супетру која је посвећена 
борби против комодификације опћег и 
јавног добра. ■

ске. нго су такозване зелене удруге чији 
чланови никада нису покосили травњак 
ни засадили неко дрво, а истовремено је 
немогуће пронаћи удругу која се брине 
о болесној дјеци, која је добила новац 
од Сороша или из прорачуна Еуропске 
уније’, наставио је Колакушић, који се 
у јеку пандемије коронавируса такођер 
прославио својим антиваксерским ста-
вовима.

С обзиром на такву назадну политичку 
агенду, коју заговара из врло лукративне 
фотеље у Еуропском парламенту, јаснији 
је и смјер Колакушићеве новоосноване 
странке Право и правда, чији је постао 
предсједник, док су двојица допредсјед-
ника бивши живозидаш Иван Вилибор 
Синчић и економист Иван Ловрино-
вић. Колакушићева странка своје име 
очито дугује истоименој национали-
стичкој и ултраконзервативној пољској 
странци, која успркос изборној побједи 
лањског октобра није успјела изборити 
већину за формирање владе у тој земљи. 
Колакушић је најавио да ће на изборе 
изаћи с Домовинским покретом, својим 
идеолошким парњаком.

Право и правда једна је од три нове 
странке које су само током овог мјесеца 
уписане у регистар политичких странака, 
остале двије су Заједно Хрватска Ивице 
Тодорића и Демокршћани којима је на 
челу бивши новинар Антун Крешимир 
Бутерин. Ове су године иначе регистри-
ране укупно четири нове странке, док их 
је лани било чак шест, углавном у десном 
и крајње десном и конзервативном спек-
тру. У Републици Хрватској у овом је тре-
нутку регистрирана укупно 161 странка 
– толико нека насеља немају становника.

Лањског студенога регистрирана је 
странка Хрватско било, која је настала 

Подешњели фах
Право и правда Мислава Колакушића једна је од 
три нове странке које су током овог мјесеца уписа-
не у регистар политичких странака. Ове су године 
иначе регистриране укупно четири нове странке, 
док их је лани било шест, углавном у десном  
и конзервативном спектру

Живост на десници уочи 
парламентарних избора

пише Драган Грозданић

Б ивши судац Трговачког суда 
Мислав Колакушић, који 
од 2019. обнаша дужност за-
ступника у Еуропском парла-
менту, лањског листопада на 

пленарној сједници у Стразбуру на тему 
еуропског акта о слободи медија казао је 
да је ‘за повратак нормалним људским 
вриједностима нужно да се Сиенен, 
Ројтерс, Асошијетед прес, Дојче веле и 
слични медијски фанатици и талибани 
прогласе терористичким организација-
ма’. Хушкачким рјечником оптужио је 
угледне медијске куће да ‘тијеком тако-
званих пандемија и форсираних ратова 
производе енормне количине лажних 
информација и шире мржњу међу љу-
дима и народима који за посљедицу 
имају милијуне жртава диљем Еуропе и 
свијета’. ‘Ово није акт о слободи медија’, 
закључио је Колакушић, ‘него акт о сло-
боди ширења мржње и лажних вијести 
које воде свијет у мрачно доба тотали-
тарних сустава.’

Нетрпељивост према појединим ме-
дијима зорно је презентирао и прије точ-
но годину дана у расправи о прекогра-
ничним посвојењима из трећих земаља, 
прозвавши овај пут уз друге медије и чу-
вени Њујорк тајмс због писања о сурогат 
мајчинству и томе да су ‘истосполни па-
рови и самци подигли потражњу за бе-
бама’. Колакушић је притом изједначио 
сурогат мајчинство с трговином дјеце, 
устврдивши да ‘свједочимо бруталним 
кампањама ускрате права на наставак 
живота нерођене дјеце и промовирања 
индустрије производње и трговине дје-
цом’.

Свој анимозитет и презир уперио је у 
сијечњу ове године и према невладиним 
удругама и према политичкој платфор-
ми Можемо! устврдивши, приликом 
расправе у Еуропском парламенту о 
транспарентности и одговорности невла-
диних организација које се финанцирају 
из прорачуна еу-а, да већина удруга које 
се данас финанцирају из тог прорачуна 
у износу већем од пола милијарде еура 
нису никакве невладине организације, 
него Сорошеве политичке организације 
с јасним политичким циљевима усмје-
реним на слабљење држава чланица и 
потпуно уништење традиционалних 
еуропских вриједности и обитељи. ‘Тако-
звана платформа Можемо! је у Хрватској 
најбољи примјер како су такозвани зеле-
ни активисти од уличних лежача постали 
политичка странка која данас уништава 
Загреб, главни град Републике Хрват-

Ловриновић, Синчић и 
Колакушић на сабору Права 

и правде (Фото: Марко 
Прпић/PIXSELL)
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P et godina nakon što je premijer 
Andrej Plenković s predsjed-
nikom korporacije Roche Chri-
stophom Franzom u Davosu 
dogovorio suradnju na personali-

ziranom liječenju raka i genskom mapiranju 
tumora, 13. siječnja u kbc-u Zagreb otvoren 
je Zavod za personaliziranu medicinu, ključ-
na komponenta tog pompozno najavljiva-
nog državno-korporativnog projekta.

Započeo je tako što su Vlada rh i švicar-
ska multinacionalka u srpnju 2019. potpisali 
Memorandum o suradnji na pripremi i pro-
vedbi Projekta personalizirane medicine u 
onkologiji i najavili ga kao najvažniji držav-
ni projekt u zdravstvu, pokrenut s ciljem da 

‘rak postane izlječiv’. Godinu kasnije, Vlada 
je izradila Akcijski plan pripreme i proved-
be projekta prema kojem je osnivanje Za-
voda za personaliziranu medicinu trebalo 
biti gotovo još u svibnju 2022. godine, kada 
je i Laboratorij za sveobuhvatno gensko 
profiliranje trebao dobiti sve dozvole za 
rad. U lipnju 2021. morali su biti definirani 
tehnički zahtjevi za izradu Hrvatske on-
kološke baze podataka (hobp) i spajanje s 
Centralnim zdravstvenim informacijskim 
sustavom Republike Hrvatske (cezih), a 
razvijeno informatičko rješenje u potpuno-
sti funkcionalno i implementirao u testnom 
okruženju. Uspješno testno povezivanje jed-
ne javne zdravstvene ustanove s hobp-om 
uz uspostavljenu funkcionalnost primanja 
kombiniranog skupa podataka iz ustanove 
trebalo je biti dovršeno u siječnju 2022., no 
Novosti su još prošle godine pisale o tome 
da nijedan rok nije ispoštovan i da Hrvatska 
još nema hobp.

Generalni direktor Rochea Mark Davis 
26. ožujka je na skupu ‘Trendovi u zdravstvu 

– izazovi i prilike’ okupljenima kazao da je 
ta faza započela s kbc-om Osijek i da nakon 
nedavnog testiranja ne funkcionira. Zašto 
tako važan projekt kasni, iako je ugovoreno 
da Roche za njegovu provedbu daje 90 mi-
lijuna kuna, nemoguće je rekonstruirati jer 
Ministarstvo zdravstva, Hrvatski zavod za 
osiguranje i kbc Zagreb uporno odbijaju od-
govoriti na naša pitanja. Tako nismo mogli ni 
provjeriti objašnjenje da hobp nije u funk-

ciji jer razmjena anonimiziranih podataka 
pacijenata još uvijek prolazi strogu analizu 
Agencije za zaštitu osobnih podataka (azop), 
kako tvrde neki izvori iz kbc-a Zagreb.

Vratimo se stoga na početak, na način i 
uvjete pod kojima je Vlada rh, na osobnu 
Plenkovićevu inicijativu, sklopila posao 
koji je trebao služiti poboljšanju ishoda li-
ječenja onkoloških pacijenata, a ne tome da 
korporacija predatorski osvoji javni sektor. 
Onkološko liječenje skupim i tzv. pametnim 
lijekovima ekspandiralo je takvom brzinom 
da danas predstavlja ozbiljan financijski udar 
na sve zdravstvene budžete. Prvi lijek te vr-
ste bio je Novartisov Glivec za mijeloičnu 
leukemiju, koji je na listu hzzo-a dospio 
2001. godine, s cijenom od 20 tisuća kuna 
mjesečno po pacijentu, dok danas govorimo 
o troškovima od preko 500 tisuća eura po pa-
cijentu. Tako je stvoren Sveti gral onkologije 

– skupi lijekovi i tehnologija koja omogućava 
izdvajanje onih pacijenata kojima će stvarno 
koristiti.

Sklapajući veliki posao u Davosu, Roc-
he je ugovorio da Hrvatska dobije jedan od 
malobrojnih labosa za sekvencioniranje 
tumora, ali i dvije značajne stavke za sebe, 
od kojih jedna za korporaciju nosi novča-
no gotovo nemjerljivu korist – radi se o 
prikupljanju tzv. real world data, odnosno 
podataka o ogromnom broju onkoloških 
pacijenata koji su prošli gensko profiliranje, 
ishodima liječenja i stanju na ‘tržištu’. To 
je protuusluga koju će korporacija dobiti 

‘Vezana trgovina’ u najdelikatnijem 
sektoru u Hrvatskoj

piše Nataša Škaričić

za ulaganje 90 milijuna kuna u hrvatski 
laboratorij i podršku osnivanju hobp-a, a 
trajat će – prema prvoj verziji ugovora – dok 
traje sporazum i dodatno pet godina nakon 
njegovog isteka. Sve podatke iz hobp-a Ro-
che će dobiti bez naknade, svakog kalen-
darskog tromjesečja. Drugom je stavkom 
sporazuma Roche odmah dobio posao sve-
obuhvatnog genskog profiliranja tumora 
koje se obavlja u Foundation Medicine 
GmbH laboratoriju Rochea u Njemačkoj, 
a za što je (plus potrošnja odgovarajućih 
lijekova) hzzo već 2021. kbc-u Zagreb odo-
brio dodatnih 50 milijuna kuna. Do danas 
nijedna obrada karcinoma nije napravljena 
u hrvatskom labosu, nego u Rocheovom. 
Nitko od nadležnih ne odgovara na novi-
narsko pitanje zašto taj labos nije u hzjz-u, 
nego ga je prisvojio kbc Zagreb i koliko je 
po toj osnovi Roche fakturirao bolnici, no 
nije nemoguće da je samo kroz tu stavku 
kompanija otplatila dobar dio ‘poklonjenih’ 
90 milijuna kuna za hrvatsku onkologiju.

Također, nitko iz državnog vrha i zdrav-
stvene administracije nije razjasnio da la-
boratorij u sklopu Zavoda nikada neće biti 
samostalan i da će konačnu analizu, nalaz 
i fakturu (!?) uvijek ispostavljati Rocheov 
laboratorij u Penzbergu i Rocheova tvrtka 
fmi u Bostonu. Vrijednost podataka o paci-
jentima koje će Roche kontinuirano primati 
kroz ovaj projekt, može se dovesti u korela-
ciju s troškovima kliničkog ispitivanja, koji 
se po bolesniku kreću između prosječnih 24 

tisuće dolara u dermatologiji, do 310 tisuća 
dolara u hematologiji. Preko hrvatskog će 
labosa – prema Rocheovim projekcijama – 
tvrtka godišnje obrađivati preko deset tisuća 
pacijenata.

Usput, Kodeksom Inovativne farmaceut-
ske inicijative, čiji je Roche član, donacije 
zdravstvenim institucijama izričito se za-
branjuju ako cilj nije zdravstveno-zaštitna 
ili istraživačka svrha, a donacija ne smije biti 
sredstvo za poticanje preporučivanja, propi-
sivanja, kupnje, nabave, prodaje ili izdavanja 
lijeka. Činjenica da je svrha donacije komer-
cijalna govori da je prekršen prvi dio odredbe 
o donacijama, dok za drugi to ne možemo 
izričito tvrditi jer je ograničen na lijekove, 
iako postoje i brojni drugi proizvodi i usluge 
kojima se doniranje može uvjetovati. Svaku 
sumnju da se radi o ‘vezanoj trgovini’, a ne 
humanitarnoj akciji, otklanja dio iz interne 
korporacijske projektne dokumentacije iz 
2018./2019. koji je ekskluzivno u posjedu 
Novosti, a u kojemu stoji da je ‘Rocheova 
investicija u hrvatski laboratorij ‘donekle 
rizična’’, jer ‘rupa između lansiranja labo-
ratorija i fmi-eve decentralizirane opreme’ 
otvara mogućnost uvođenja konkurentske 
opreme. ‘Stoga, moramo definirati adekva-
tan put za istovremeno uspostavljanje dugo-
ročno održivih rješenja za ciljeve hrvatske 
Vlade i maksimiziranje Rocheovog udjela u 
genskom profiliranju’, stoji u korporacijskoj 
dokumentaciji za pripremu projekta. U istoj 
dokumentaciji Roche bilježi predviđanje da 
će u 2024. obrađivati 10.250 metastatskih 
tumora, što prema hzjz-u otprilike čini 
ukupan godišnji broj novih metastatskih 
tumora u zemlji.

Za 90 milijuna kuna korporacija dakle 
uzima monopol na sekvencioniranje, ana-
lizu i pohranjivanje podataka o gotovo 
svim najskuplje liječenim karcinomima u 
Hrvatskoj. Odluka hzzo-a i kbc-a Zagreb 
koje smo ranije objavljivali ukazuju na to da 
Roche od početka projekta drži 100 posto se-
kvencioniranja tumora u javnom zdravstvu 
Hrvatske i da je svaka konkurencija istisnu-
ta danom potpisa Memoranduma o suradnji. 
U istoj dokumentaciji iz 2018./2019. Roche 
suradnju s Hrvatskom opisuje tvrdeći da će 
partneri (Hrvatska, kbc Zagreb) unaprijediti 
znanje, reputaciju i kliničku praksu, dok švi-
carski div dobiva ‘pristup sveobuhvatnom 
genskom profiliranju za pacijente partnera 
i šire, kao i dugoročnu partnersku mrežu’. 
Usput, projekt je dio korporativne inicija-
tive pod nazivom Shining Tower kojom je 
Roche pokušao prodrijeti u dva australska 
onkološka centra i jedan singapurski. U 
Australiji je projekt navodno propao, dok je 
sudbina singapurskog nepoznata.

Hrvatska je jedina zemlja u kojoj je multi-
nacionalka hakirala kompletnu nacionalnu 
onkologiju, dok hdz mantra o besplatnom 
ručku dobivenom – valjda – čudesnim Plen-
kovićevim sposobnostima pregovaranja. 
Tome treba priključiti najavu generalne 
direktorice Novartisa Sandre Velasco na 
već spomenutoj konferenciji o trendovima 
u zdravstvu, prema kojoj ta tvrtka sklapa 
strateško partnerstvo s kbc-om Zagreb za 
gensku terapiju lijekom Kymriah. Lijek je 
inače na listi hzzo-a već nekoliko godina, 
po jednom bolesniku košta od 370 do 530 
tisuća dolara, a zašto bi ustanova u mreži 
javnog zdravstva sklapala posebno partner-
stvo, treba pitati istu Vladu i isti hdz koji su 
korporacijama omogućili neograničeni ulaz 
u najdelikatniji javni sektor.

U ovom času izvjesno je jedino da šef 
Rebra Ante Ćorušić, od ranije poznat po 
izjavama da će kvaliteta liječenja ovisiti o 
platežnoj moći bolesnika, elitnu državnu 
bolnicu dodatno uzdiže na ruševinama 
zdravstva i postavlja temelje najavljene 
prakse. ■

Korporativna 
onkologija
Projekt personaliziranog liječenja raka 
vrijedan je za oboljele od raka, ali proble-
matičan kao aranžman države s Rocheom. 
Vlada je hrvatsku onkologiju trajno vezala 
za jednu korporaciju, kojoj je omogućila 
dugotrajni dotok komercijalno vrijednih 
podataka o pacijentima

Otvaranje Zavoda za 
personaliziranu medicinu 
kbc-a Zagreb (Foto: 
Tomislav Miletić/pixsell)
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Na redu 
Vukovarsko 
ljeto 1991.

U Izvještaju o praćenju suđenja 
za ratne zločine za 2023. godi-
nu, koji su predstavili Docu-
menta – Centar za suočavanje 
s prošlošću i Centar za mir, 

nenasilje i ljudska prava Osijek, evidentira-
na su 64 kaznena postupka u fazi rasprave u 
nadležnosti županijskih sudova u Zagrebu, 
Rijeci, Osijeku i Splitu.

Od 64 postupka njih 42, odnosno dvije tre-
ćine, provode se u odsutnosti optuž enika koji 
su uglavnom na teritoriju Srbije: 60 postu-
paka vodi se protiv pripadnika srpskih para-
vojnih postrojbi ili jna, a samo četiri protiv 
pripadnika hrvatskih snaga i hvo-a. Radi se 
o optužnici protiv Branimira Glavaša i dru-
gih za zločine u Osijeku, Perice Kusture 
za Hrasnicu, Tvrtka Pašalića i drugih za 
Kuline te Marka Radića za zločine poči-
njenje u Uskoplju, BiH. Tokom 2023. godi-
ne, doneseno je 19 prvostupanjskih presuda 
protiv 30 optuženika od kojih je 16 osuđeno, 
od čega 12 pripadnika srpskih snaga i jna te 
četiri osuđena iz hrvatskih snaga (Glavaš 
i drugi za zločine u Osijeku), dok je deset 
osoba oslobođeno (devet iz srpskih snaga i 
jedan iz hvo-a). Devet postupaka vraćeno 
je na prvostupanjske sudove. Zabilježeno je 
11 žalbenih postupaka na višim sudovima 
te jedan pred Vrhovnim sudom u kojem je 
za zločine u Joševici 1991. povećana kazna 
Dušanu Žarkoviću i Bogdanu Jednaku 
sa 15 na 20 godina zatvora.

Na predstavljanju lanjske evidencije najav-
ljeno je pokretanje postupaka za zločine pri-
padnika hv-a. Županijski tužioci u Osijeku 
još ranije dobili su set dokaza iz spisa o osuđe-
nom ratnom zločincu Tomislavu Merčepu 
koji se odnose na srpske civile pobijene u Vu-
kovaru od ranog ljeta 1991. do početka oruža-
nog sukoba. Na procesuiranje čeka i zločin u 
Bogdanovcima, gdje je dosada presuđen samo 

dio na Višem sudu u Beogradu. Na čekanju 
je i zločin iz Sarvaša, također iz 1991. godine, 
pri čemu se ne zna ni točan broj pobijenih 
srpskih civila, a nije utvrđena ni odgovornost 
unatoč svjedočenju dvojice pripadnika hv-
a. Među repovima su i zločini nad Srbima u 
Osijeku, jer nisu svi pobijeni obuhvaćeni u 
optužnici protiv Glavaša i drugih. Čeka se i 
optužnica za zločin u Medarima u operaciji 
Bljesak 1995. godine koja bi uskoro konačno 
trebala biti završena, a zapela je – kako je re-
čeno aktivistima Documente i Centra – ‘zbog 
ograničenih kapaciteta policije’. Za zločine u 
Oluji od 2021. nema novih optužnica, tako da 
stoje tri dignute protiv sedam osoba, uz dvije 
osuđujuće presude za zločine u Prokljanu i 
Kijanima. Čeka se i nova optužnica za Loru 
kojom bi trebalo biti obuhvaćeno 14 osoba.

Vesna Teršelič pozdravila je lanjsku od-
luku Vlade o otpisu i povratu parničnih troš-
kova za one koji nisu dočekali pravdu nego 
su umjesto odštete dobili visoke račune koje 
moraju platiti, ali i oštro usprotivila činjenici 
da su troškovi otpisani i ratnim zločincima, 
što je nazvala neprihvatljivim. Založila se za 
što skorije osnivanje Povjerenstva koje će 
odlučivati o tome. Veselinka Kastratović 
iz Centra za mir, nenasilje i ljudska prava iz 
Osijeka istaknula je manjak edukacije sudaca 
koji često nisu upoznati s praksom Europskog 
suda za ljudska prava ili Haškog suda, niti ih 
ona zanima, premda bi njena primjena znat-
no ubrzala postupke i učinila ih efi kasnijim.

— Od svih suđenja, a pratila sam ih preko 300, 
samo sam jednom čula da se sudac očituje na 
praksu tih sudova – naglasila je Kastratović, 
podsjetivši da se lutalo i između optužnica 
za oružanu pobunu, za ratne zločine ili za 
genocid, što se radilo u početku, a nije držalo 
vodu u procesima.

Iz Documente upozoravaju kako zabrinja-
va činjenica da je trend suđenja u odsutnosti i 
dalje dominantan u Hrvatskoj, kao i da je sve 
rašireniji u Srbiji, iako se takvi postupci u pra-
vilu ponavljaju pa se svjedoci opet pozivaju, 
kao i da je zabiljež en isključ ivo u kaznenim 
postupcima koji se provode protiv pripadnika 

srpskih paravojnih postrojbi/jna. Upozorava-
ju također i na nerazumno dugo trajanje suđe-
nja te problem slabe ekipiranosti, s obzirom 
na to da su, kako je kazala Vesna Teršelič iz 
Documente, u razgovoru s tužiocima doznali 
da su neki predmeti praktički netaknuti od 
dana počinjenja zločina tako da nisu ni blizu 
pripreme optužnice. Sve je češći problem i 
smjene generacije u dorh-u, što bi također 
moglo utjecati na dužinu trajanja postupaka.

 ■ Goran Borković

Nogomet i 
netrpeljivost

Krajnje dramatičnu objavu 
plasirale su Sportske novosti 
proteklog vikenda, pod naslo-
vom: ‘Skandal u hrvatskom 
nogometu. Trećeligaš prijeti 

istupanjem iz lige i aludiraju na nacionalnost 
suca’. Pobrkanu jedninu i množinu navodi-
mo doslovno, nije posrijedi naša inovacija. 
Teza da i dalje nešto u vezi s nogometnim ili 
kojim god suđenjem u Hrvatskoj može biti 
skandalozno, također je njihova. Uglavnom, 
objavili su da je klub iz Hrvaca gostovao kod 
nk Dugog Sela te odigrao neriješeno, a za-
tim se okomio na suca Aleksandra Vuze-
ma. ‘Žalosno je da nas u samostalnoj državi 
Hrvatskoj pokrade čovjek čije ime i prezime 
govori od kuda vjetar puše. nk Hrvace raz-
mišlja o istupanju iz ove lige, i traži smjenu 
kompletne sudačke komisije jer očito nisu 
dorasli fotelji u kojoj sjede’, glasi važniji dio 
njihove reakcije na Facebooku.

Pa, što nam o smjeru iz kojeg puše vjetar 
govori ime i prezime Aleksandar Vuzem, ako 
je fakat riječ o aluziji na sučevu nacionalnost? 
Prezime bi moglo biti hrvatsko ili slovensko, 
teško i nešto treće, a u krajevima oko Sutle 
ono ujedno znači – Uskrs, ovaj kršćanski blag-
dan što upravo slijedi, Vazam. Ime pak može 
potjecati iz raznih smjerova, ali bit će da su 
u jedinom domaćem sportskom dnevniku 
posumnjali kako je vodstvu kluba iz Hrvaca 
svaki Aleksandar pomalo Karađorđević. 
Prozvani se vjetar tako razaznaje kao istoč-
njak, dok čudni sudac čudnog imena najed-
nom osigurava povod za smjenu ‘kompletne 
sudačke komisije’.

Povrh svega, zahtjev je odaslan nedugo 
poslije Varleaksa, onog festivala kompromi-
tacije cjelokupnoga hrvatskog nogometnog 
sudišta. Na sve prezrele razloge za njihovo 
ukidanje dekretom, danas onomastičari iz 
Cetinske krajine dodaju suspekciju prema 
Srbima, blago šifriranu, kako Vuzemu ne bi 
palo na um da ih tuži. Baš tako se to inače 
radi – namigneš i nakašlješ se, a Srbin zasvi-
jetli sam. Jedino nije jasno kako se Dugo Selo 
moglo okoristiti u srbočetničkoj zavjeri s pod-
metanjem Hrvacama, ali riješit će se i ta eni-
gma, samo neka još vidimo što će nk Hrvace 
poduzeti nakon spomenutog razmišljanja o 
istupanju iz lige. A dotad će valjda završiti i 
disciplinski postupak koji je protiv njih zbog 
citirane note pokrenuo Hrvatski nogometni 
savez, kao što je za Novosti otkrio njegov gla-
snogovornik Tomislav Pacak.

 ■ Igor Lasić

Županijski tužioci u Osijeku dobili su 
dokaze iz spisa o osuđenom ratnom zlo-
čincu Tomislavu Merčepu koji se odnose 
na srpske civile pobijene u Vukovaru

Faktograf je na prvi dan proljeća pokrenuo 
Klimatski portal. O čemu ćete izvještavati?
Klimatski portal bit će fokusiran na proble-
matiku klimatske krize, odnosno klimatskih 
promjena. Pokrenuli smo ga jer redakcija 
Klimatskog portala vjeruje da nema važnije 
teme. Izvještavat ćemo o svim važnim sastav-
nicama klimatske krize, od energetike, poljo-
privrede i prometa, preko gospodarenja otpa-
dom i zaštite okoliša, do korisnih znanstvenih 
otkrića i spoznaja. Klimatska kriza je problem 
koji će se za naših života morati rješavati i 
smatramo da je nužno povesti javnu raspravu 
o tome kakva su rješenja prihvatljiva i korisna.

Shvaćaju li političke stranke klimatsku 
prijetnju ozbiljno?
Stranke zasad mahom ignoriraju prijetnju. To 
se jasno vidi u predizbornoj kampanji tijekom 
koje se o klimatskim promjenama i zelenim 
politikama gotovo ne govori. Vodeće stranke 
u svojim se programima obično kurtoazno 
osvrnu na problematiku klimatske krize, ali 
kad se nađu u poziciji s koje bi doista mogli 
provoditi politike za sprječavanje i prilagodbu 
na štete od klimatskih promjena, uglavnom 
ne naprave ništa vrijedno spomena. Štoviše, 
u mnogim političkim strankama, uglavnom 
s desne strane političkog spektra, pojavljuju 
se potpuno neutemeljena tumačenja prema 
kojima klimatske promjene nisu stvarna ili 
urgentna prijetnja.

Koliko je u tome lažnih vijesti?
Dezinformacije o klimatskim promjenama 
na društvenim su mrežama i općenito u jav-
nom diskursu prilično raširene. Primarno su 
posljedica propagandno-dezinformacijske 
kampanje koju već desetljećima vode fosil-
na industrija i druge industrije koje profi tira-
ju od ekonomskih aktivnosti što doprinose 
akumulaciji stakleničkih plinova u Zemljinoj 
atmosferi, o čemu pišemo u serijalu o povije-
sti negiranja klimatske krize. Cilj je što duže 
zadržati status quo i odgoditi regulaciju kojom 
bi bilo onemogućeno basnoslovno bogaćenje 
kompanijama čiji poslovni modeli postepeno 
uništavaju uvjete za život na Zemlji.

Što želite promijeniti?
Naš slogan, ‘fokus na rješenja’, pokazuje 
kakvim se novinarstvom želimo baviti. Ne 
želimo biti još jedan medij koji će senzaci-
onalizirati problematiku klimatske krize 
i poticati kod čitatelja dojam da se ništa ne 
može napraviti. Smatramo da je klimatska 
kriza problem koji je moguće riješiti ako mu 
se pristupa konstruktivno. Baš zbog toga su 
javnom prostoru potrebni mediji koji neće 
izvještavati samo o problemima, nego se fo-
kusirati na rješenja.

 ■Mirna Jasić Gašić

Izvještaj Documente i Centra za 
mir o suđenjima za ratne zločine

Petar Vidov, urednik Klimatskog portala 
- klima.faktograf.hr (Foto: Jordi Ilić/
Faktograf)

Stop dezin-
formacijama

Vesna Teršelič i 
Veselinka Kastratović 
(Foto: Davor Puklavec/
pixsell)

KRATKO I JASNO



13   
Novosti
Tjednik za racionalnu manjinu
#1267, petak, 29. ožujka 2024.

M iodrag Linta, predsjed-
nik Saveza Srba iz regi-
ona i poslanik Srpske 
napredne stranke, sredi-
nom marta proširio je po 

medijima neprovjerenu i zapaljivu vijest o 
kamenovanju srpskih kuća u općini Kista-
nje. Linta je Tanjugu poslao priopćenje o 
nepostojećem vandalskom činu koji je, pre-
ma njegovim saznanjima, ‘počinila grupa od 
pet-šest ljudi’. Iznio je paušalnu ocjenu da 
je u pitanju ‘zločin iz mržnje’, da se radilo o 
pokušaju zastrašivanja Srba u Kistanjama i 
šire s ciljem ‘da se primoraju na iseljavanje 
sa svojih vjekovnih ognjišta’.

‘Tragična je činjenica da policija nije uhap-
sila počinioce tog vandalskog čina iako po-
stoji pretpostavka da se zna njihov identitet’, 
naveo je Linta. Usput je pozvao Ministarstvo 
spoljnih poslova Srbije da od Hrvatske zatra-
ži da ‘nadležni organi hitno privedu počini-
telje pravdi te da budu kažnjeni u skladu sa 
zakonom, kao i da zaštite Srbe u Kistanjama 
i njihovu imovinu’.

Kako bismo suvislo informirali javnost 
potražili smo službeno pojašnjenje od Po-
licijske uprave šibensko-kninske koja je 
nadležna za područje Kistanja. U odgovoru 
koji smo dobili, navodi se da su policijski 
službenici Policijske postaje Knin, temeljem 
zaprimljenih dojava od dana 14. i 19. ožujka, 
proveli kriminalističko istraživanje vezano 
za bacanje kamenja na kuće u Kistanjama. 
Osumnjičena za kamenovanje su – djeca.

‘Provedenim istraživanjem je utvrđeno 
da se sedmero djece mlađe od 14 godina u 
zadnjih mjesec dana učestalo igralo igre pod 
nazivom ‘dzin-dzan’ (igru su naslijedili od 
starijih), odnosno da su se djeca nalazila u 

parku pored škole, te u dogovoru odlazila 
do više kuća na koje bi bacala manje kame-
nje, a potom bi se sakrila iza zida, čekala da 
iziđe vlasnik kuće i slušala njihove reakcije’, 
navode iz pu šibensko-kninske.

Također je utvrđeno da na kućama nisu 
nastala oštećenja, a da vlasnici kuća nisu 
podnijeli kaznene prijave i prijedloge za 
pokretanje kaznenog progona za kazneno 
djelo oštećenje tuđe stvari. Osim toga, po-
licijsko izvješće proslijeđeno je Općinskom 
državnom odvjetništvu za mladež i nadlež-
nom Zavodu za socijalni rad.

Tanjug, a zatim i većina medija u Srbiji, 
prenijeli su Lintinu vijest ne mareći za novi-
narske i etičke kodekse, kao ni za posljedice 
takvog izvještavanja. Nitko se nije potrudio 
da prije objave utvrdi što se dogodilo u Ki-
stanjama, da li je uopće bila riječ o zločinu iz 
mržnje i da li su ljudi pretrpjeli materijalnu 
štetu. Najproblematičniji segment pisma 
je iznošenje imena i prezimena ljudi čije su 
kuće bile meta. Ukoliko su navedene osobe 
žrtve, kako se tvrdilo, njihov je identitet tre-
bao biti zaštićen. Borislav Šarić, zamjenik 
načelnika općine Kistanje iz redova sdss-a, 
u izjavi za Novosti je osudio bacanje kame-
nja na kuće. No kazao je da su u ovoj, po-
tencijalno opasnoj, dječjoj igri neselektivno 
gađane sve kuće u blizini igrališta – pretežno 
srpske, ali i one u kojima žive Hrvati.

— Zajedno s načelnikom bio sam u posjeti 
kod jedne obitelji. Rekli su nam da su čuli 
lupanje kamenčića po vratima i prozorima. 
Najbitnije je da nema štete. Rekao bih da 
se radi o nedostatku kućnog odgoja djece 
koja su gađala kuće, no sad je na policiji i 
Zavodu za socijalni rad da naprave svoj dio 
posla. Nama smeta kako za to što se desilo 
prije može znati Miodrag Linta, nego mi 
ovdje. Javno su objavljena imena ljudi, to 
je nedopustivo. Ružno je kada se visoka po-

litika lomi preko malih ljudi, i to u drugoj 
državi. Ne želimo da nas se na takav način 
predstavlja. I nije takva situacija u Kistanja-
ma kako se želi prikazati. Nikoga ovdje ne 
mogu prozivati za diskriminaciju temeljem 
nacionalne pripadnosti. Neka nas puste da 
živimo – poručio je Šarić.

 ■ Anja Kožul

Vukovar, 
zima 2024.

O pštinsko državno tužilaštvo 
u Vukovaru je nakon prove-
denog istraživanja, podiglo 
pred Optužnim većem za 
mlade na Opštinskom sudu 

u Vukovaru optužnicu protiv petorice okriv-
ljenih, rođenih 2000., 1999., 1998., 2003. i 
2004. godine zbog fi zičkog napada na grupu 
maloletnika u januaru ove godine, koji se 
desio u centru Vukovara.

Optužnica je podignuta zbog nanošenja 
teških fi zičkih povreda te pokušaja i poma-
ganja u tom kaznenom delu. Optužnicom 
se prvookrivljeni, drugookrivljeni, četvr-
tookrivljeni i petookrivljeni terete da su 
6. januara u večernjim časovima, u centru 
Vukovara, na osnovu prethodnog dogovora 
i zajednički, s još jednom poznatom, zasad 
nedostupnom osobom i drugim nepozna-
tim licima, naneli teške fi zičke povrede deci. 
Terete se da su ih udarali šakama i nogama u 
glavu i po telu, zbog čega je dvoje dece zado-
bilo teške povrede, a troje je lakše povređe-
no. Okrivljene je u povređivanju dece, koje 
je moglo da ima još teže posledice, zausta-
vila njima poznata osoba, navedeno je u op-
tužnici. Šestookrivljenom se na teret stav-
lja da je, sa ciljem da pomogne u skrivanju 
okrivljenih, iznajmio stan trojici mladića za 
kojima je bila raspisana policijska potraga, 
a potom im omogućio da uđu u navedeni 
stan u Vukovaru u kojem su se skrivali do 9. 
januara 2024., kada su ih pronašli policijski 
službenici. U optužnici se traži produžetak 
istražnog zatvora za četvoricu optuženih, za 
jednog se traži mera posebnog opreza, dok je 
šesti napadač trenutno nedostupan.

Ovaj vukovarski slučaj ujedinio je rodite-
lje povređene dece, od kojih su dvojica braće 
završila u kbc-u Osijek s težim fi zičkim po-
vredama. Nekoliko dana kasnije organizo-
vali su javni protest, tražeći od nadležnih 
procesuiranje napadača. Tom prilikom su 
istakli da neće odustati od traženja pravde 
za svoju decu, koja su, želeći da prošetaju 
gradom, ni kriva ni dužna završila kao meta 
napadača, samo iz jednog razloga, a to je da 
je jedan od dečaka nešto izgovorio ekavicom.

 ■ S. Nedeljković

Od kamenčića 
do kamenovanja

Provjeravamo zapaljivu 
vijest iz Beograda

Iako su se po Kistanjama djeca 
nabacivala kamenčićima po svim 
kućama, u Srbiji su dječje spačke 
interpretirane kao šovinistički linč

Pustite nas da živimo – 
kažu u Kistanjama

Novinarkina sugovornica u te-
levizijskom prilogu reprezen-
tirala je sve one klasične karak-
teristike koje povezujemo sa 
starim profi lom kadrova u su-

stavu socijalne skrbi. Otprilike je u srednjim 
šezdesetim godinama života, odnedavno u mi-
rovini, u spomenutom je sektoru provela veći 
dio svog radnog vijeka, preko trideset godina. 
Pridružila se nedavnom prosvjednom okuplja-
nju radnica i radnika u socijalnoj skrbi koji je 
održan u Zagrebu. Ostavlja dojam blage, tople, 
staložene i racionalne osobe. Osobni habitus 
obilježen temeljnom empatijom upisivao se u 
svaku njenu izgovorenu riječ, moglo ga se ne 
samo lako prepoznati, već i osjetiti, čak i preko 
medija kakav je današnja televizija. Bogato vi-
šegodišnje iskustvo rada u sektoru koji se već 
desetljećima sistematično uništava i urušava, 
povezano s evidentno dobrim obrazovanjem i 
karakternom empatijom, bez dilema legitimi-
raju dotičnu gospođu da ponudi komparativnu 
perspektivu stanja stvari u Hrvatskoj po pita-
nju onog što kolokvijalno nazivamo socijalom.

Iz niza problema koje je taksativno navela, 
te ih argumentirano izložila i kratko pojasnila, 
izdvajamo onaj koji je sama posebno naglasi-
la. Rekla je da im od svih poteškoća u radu s 
kojima se susreću njene kolegice iz resora, a 
doživjela ih je i sama, najteže pada količina 
administrativno-birokratskog posla što im se 
iz godine u godinu isporučuje u sve većim i 
većim količinama. Procjenjuje da je tijekom 
zadnje dvije-tri godine njenog radnog staža, 
barem 80 posto opterećenja radnog vremena 
otpadalo na administraciju i birokraciju, što 
je živuću svakodnevnu realnost posla radikal-
no transformiralo, do besmisla. Naprosto više 
nemaju vremena baviti se korisnicima usluga 
socijalne skrbi, a to bi trebala biti, i nominalno 
još uvijek jest, srž takvog posla. Isto je posvuda, 
u koji god sektor da zavirite. Recimo, u arti-
kulaciji nedavnog nezadovoljstva evropskih 
poljoprivrednika jedan od temeljnih prigovo-
ra bio je da zbog bavljenja administrativnim 
formularima koje im zadaje grozomorna eu 
birokracija, više nemaju snage, ne stignu se 
baviti zemljom, stokom i ostalim aktivnosti-
ma karakterističnim za njihove tipove poslova.

Mi iz znanosti i obrazovanja reći ćemo da se 
zbog popunjavanja tablica i obrazaca, pisanja 
projektnih prijava i izvještaja, više ne bavimo 
kvalitetno istraživanjima i nastavom, onim 
što nam defi nira radne profi le. I tako dalje, 
i tako bliže, svaki je sektor simptomatično 
usporediv s drugima. Birokracijom se vlada, 
kontrolira, nadzoruje. Njome se provode 
učinkoviti režimi biopolitike, prakticira moć 
u društvu. Anticipirao je to još Max Weber. 
No, birokratsko-racionalistički modeli ure-
đenja zapadnih društava iz 19. i većeg dijela 
20. stoljeća, izgledaju romantično benigni 
u usporedbi s današnjim administrativnim 
tehnologijama nadzornog kapitalizma digi-
talne epohe.

 ■  Hajrudin Hromadžić   

Vladavina 
birokracije

FRAGMENTI 
GRADA



14 Друштво 
Novosti
Tjednik za racionalnu manjinu
#1267, petak, 29. ožujka 2024.

права, но ти се пројекти, кажу, најчешће 
догађају успркос или чак супротно наци-
оналним политикама и овисе о ангажма-
ну појединаца.

Када је у питању национална разина, 
Никола Билишков Новостима је рекао 
да се климатска политика у Хрватској 
углавном ‘своди на задовољавање форме, 
испуњавање обавеза према еу-у или пак 
на најобичније прибјегавање лажним 
рјешењима’.
— Нажалост, све је то донесено и проводи 
се ослањањем на голу политичку инту-
ицију владајућих елита, без дубинског 
разумијевања климатске кризе и оста-
лих повезаних еколошких криза. С друге 
стране, цијели низ странака заступљених 
у Сабору отворено поричу знанствене 
чињенице. С треће стране, амбициоз-
не климатске политике налазимо тек у 
траговима чак и код оних у чијим би се 
агендама оне очекивале. То је тако због 
врло недостатне међусекторске кому-
никације, за што не кривим искључиво 
политички сектор. Врло су ријетки знан-
ственици који су спремни искорачити из 
својих академских комотности и отво-
рено заговарати пријенос знанствених 
спознаја у ефикасне, добро усмјерене 
политике – рекао нам је Билишков.

Знанственици за климу стога су од 
политичких странака затражили да у 
своје програме уврсте низ климатских 
политика, међу којима су убрзање про-
цеса напуштања фосилних горива, по-
тицање локалне производње и дистри-
буције добара, развој и имплементација 
адаптивних пољопривредних политика, 
увођење еколошког доприноса у свим 
гранама господарства, увођење индек-

са благостања који ће се фокусирати на 
стабилност околиша и квалитету живота 
а не на пораст потрошње, уношење пра-
ва околиша у законодавство, очување и 
обнова деградираних станишта, развој 
еколошких курикулума у образовању, те 
потпора знанственим истраживањима 
која се баве рјешењем климатске кризе.

С обзиром на ове приједлоге, Билиш-
кова смо упитали да нам прокоментира 
програме странака које судјелују у избо-
рима, прије свега оне владајуће, за коју 
каже како она ‘мисли да је климатска по-
литика оно кад говориш о јачању плин-
ске инфраструктуре, уговарању нових 
добавних праваца фосилних горива, уз 
повећање капацитета обновљивих из-
вора’.
— И тако, док се климатске промјене 
заоштравају и у нашим крајевима већ 
сада попримају забрињавајуће размје-
ре, наше политичке елите без проблема 
говоре о истраживањима потенцијалних 
лежишта угљиководика, повећању ка-
пацитета лнг терминала, плиноводима, 
диверзификацији добаве плина и нафте, 
хвале се одржавањем прихватљиве ције-
не плина и слично. Па онда у одговору на 
наш апел кажу да се одговор Хрватске на 
климатске промјене ослања на водикове 
технологије и на технологије хватања и 
складиштења угљиковог диоксида. Све 
је ту препуно гринвошинга, и то руди-
ментарног – истиче Билишков и додаје да 
већина странака још није објавила своје 
предизборне програме, али да од њих ни 
не очекују ‘ништа спектакуларно у кли-
матском смислу’.
— Зато смо иступили новим апелом, како 
бисмо им упутили поруку што знанстве-
на заједница од њих очекује. Дубоко сам 
увјерен да се варају ако мисле да ће и 
даље без климатских политика мирно 
пловити кроз изборне циклусе. Ми као 
знанственици можемо их упозоравати 
на знанствене чињенице и они могу, а и 
не морају прихватити наше захтјеве. Но, 
ту су и младе генерације, којима је јако 
стало до квалитетног суставног одговора 
на климатску кризу. Те младе генерације 
су показале како одлично разумију про-
блем и врло су прецизне у разликовању 
квалитетних политика од гринвошинга и 
других лажних одговора који произлазе 
из порицања знаности – закључује наш 
суговорник. ■

носе амбициозне околишне политике, но 
дубљи узрок треба тражити у недовољно 
квалитетној комуникацији тих полити-
ка, као и у злонамјерним активностима 
интересних лобија, политички артику-
лираних кроз дјеловање све јачих кон-
зервативних снага у цјелокупном поли-
тичком спектру. С друге стране, агресија 
Русије на Украјину узроковала је велике 
поремећаје на пољу енергетике еу, што 
се прелијева и на глобалну разину’, наво-
де у свом апелу, објашњавајући и да ‘све 
већа несигурност, узрокована продубљи-
вањем неједнакости, ревитализацијом 
колонијалних пракси и односа, те губит-
ком околишне подлоге због заоштравања 
климатске кризе, доводи до све интен-
зивнијих миграција становништва’.

Знанственици за климу стога инзисти-
рају на развоју и имплементацији ефи-
касних климатских политика, а Јелена 
Пуђак истакнула је и да је недостатно 
и контрапродуктивно фокус стављати 
искључиво на смањење емисија ста-
кленичких плинова, већ се друштвени 
одговор на сувремене еколошке кризе 
мора водити и начелима еколошке пра-
ведности. ‘Како бисмо на вријеме убла-
жили и прилагодили се на климатске 
промјене потребно је разматрати сустав-
ну промјену друштвених и економских 
односа који фокус с раста конзумеризма 
и бдп-а као главних мјера друштвеног 
развоја стављају на квалитету живота 
грађана и еколошку одрживост’, сматра 
социологиња.

Пуђак и Билишков истакнули су да се 
у Хрватској тек спорадично могу наћи 
позитивни примјери, углавном на рази-
ни цивилног друштва и локалних самоу-

Апел иницијативе Знанственици  
за климу и у овом изборном 
циклусу

пише Тена Ерцег

У петак, 22. ожујка на Марко-
вом тргу у Загребу представ-
ници иницијативе Знан-
ственици за климу упутили 
су политичким странкама 

које судјелују у изборима апел да у своје 
програме уврсте климатске политике.

Јелена Пуђак, социологиња из Инсти-
тута друштвених знаности Иво Пилар и 
Никола Билишков, виши знанствени 
сурадник у Институту Руђер Бошковић, 
подсјетили су да су сличан апел, који је 
потписало 550 хрватских знанственика 
свих профила, упутили и прије четири 
године свим релевантним институција-
ма власти, но политички је одговор на 
климатску кризу изостао. Тај одговор 
описали су као ‘неадекватан’ у односу 
на озбиљност и свеобухватност климат-
ске кризе, штовише ‘разочаравајући јер 
води у крајњи губитак перспективе, што 
се особито односи на младе генерације’. 
Исто се може констатирати и за глобалне 
климатске преговоре, који нису довели 
до значајнијих помака па је ‘све јасније да 
се наш планетарни сустав ближи точки 
пријелома’, написали су знанственици 
у свом апелу.

У протекле четири године разина 
угљиковог диоксида у атмосфери и у 
оцеанима наставила је расти, а ‘посље-
дице климатских промјена поприми-
ле су катастрофалне размјере које су се 
очитовале у различитим метеоролош-
ким догађањима и у нашим крајевима и 
које узрокују велику материјалну штету 
и огромну људску патњу’, рекао је Би-
лишков на конференцији за новинаре. ‘У 
свој њеној застрашујућој реалности, кли-
матска криза је тест зрелости наше ци-
вилизације у цјелини, позив за буђење, 
јединствена прилика за глобалну транс-
формацију према одрживом друштву’, 
наводе знанственици, истичући да је 
управо Средоземље једна од глобалних 
‘врућих точака’ у смислу климатских 
промјена. Описујући шири контекст 
који онемогућава доношење суставних 
климатских политика, Знанственици за 
климу наводе и да ‘у задње вријеме свје-
дочимо значајним притисцима разли-
читих актера и лобија којима је изложен 
Зелени план еу’.

‘Непосредни узрок масовних просвједа 
пољопривредника диљем еу је неразу-
мијевање добробити које нам свима до-

Клима се мијења, 
политике не
Знанственици за климу упутили су апел политич-
ким странкама да у своје програме уврсте климатске 
политике. ‘Дубоко сам увјерен да се варају ако мисле 
да ће и даље без климатских политика мирно плови-
ти кроз изборне циклусе’, каже Никола Билишков

Јелена Пуђак и Никола 
Билишков (Фото: 
Патрик Мацек/pixsell)
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Novo mjesto susreta Ličana i Li-
čanki, Srpski kulturni centar 
na Udbini, mjesto je inspirira-
no zavičajem i teškom, ali ve-
likom istorijom. Istovremeno, 

ovo je mjesto posvećeno zajedničkoj buduć-
nosti. Sretni smo da imamo s kim podijeliti 
ovu svečanost, kao i teret zahtjeva koji pred 
nas postavlja naša zbilja. Svjesni smo negativ-
nih trendova depopulacije i odlaska ljudi, ali 
naše djelovanje ne možemo zasnivati samo 
na potvrđivanju onoga što je svima jasno. 
Potrebna nam je ideja, misao vodilja koja ne 
mora biti izvediva, ali koju možemo zajedno 
zamisliti. Večeras smo ovdje upravo zato što 
smo bili u mogućnosti zamisliti mjesto pre-
nošenja starih znanja, ali i stvaranja novih. 
Pjesma, ples, govor i svi drugi običaji, poka-
zatelji su naše snage i kada snage ponestaje. 
Pokazatelji su naše volje i kada nema previše 
razloga za volju. Stoga računajte da su vrata 
ove kuće otvorena svima koji trebaju krov 
za svoju pjesmu, temelj za svoj ideju – kazao 
je ličko-senjski dožupan Milan Uzelac na 
otvaranju prvog Srpskog kulturnog centra u 
općini Udbina.

Novootvoreni prostor srpske zajednice u 
Lici nalazi se u središtu Udbine, u Katedral-
skoj ulici. Ovaj srpski kulturni dom jedan je 
od četrdesetak sličnih projekata koje je snv 
pokrenuo u posljednjih pet godina. Osim iz-
gradnje kulturnih centara, snv je samo na 
području Like obnovio devet mjesnih kul-
turnih domova: u Gornjoj Ploči, Mogoriću, 
Vrepcu, Lipovom Polju, Doljanima, Gornjem 
Babinom Potoku, Ličkom Petrovom Selu, De-
belom Brdu i Donjem Lapcu.

Srpski kulturni centar bit će otvoren svim 
stanovnicima općine Udbina, ali i šire. Kako 
je rekao dožupan Uzelac, i prije samog otva-
ranja prostor je bio ispunjen aktivnostima. 
Velika sala već je poslužila za desetak dječjih 
rođendana, za sastanke, priredbe i probe fol-
klornog društva. Centrom će upravljati Vije-
će srpske nacionalne manjine Ličko-senjske 
županije, a poslovi i zaduženja će se dijeliti 
između dožupana i aktivista jer su, objasnio 

je Uzelac, ‘svi redom iskusni majstori impro-
vizacije’. Milorad Pupovac, predsjednik 
Srpskog narodnog vijeća, izjavio je da ‘Ličani 
mogu biti ponosni na ljude koji su se potrudili 
da stvore centre kulture u Udbini i Lici’.

— Sretni smo što imate ovakvu općinsku 
vlast, načelnika i zamjenika, vaše sumje-
štane koji su u razmjerno kratkom vreme-
nu od Udbine stvorili mjesto u kojem ljudi 
žive u dobrim odnosima. Općinska vlast se 
odnosi prema svima kao prema jednakima i 
kao prema svojima. Sve ovo smo postigli za-
hvaljujući onima koji su i prije vodili Općinu, 
zahvaljujući sadašnjem načelniku Josipu 
Seučeku, kao i dožupanu Uzelcu – izjavio 
je Pupovac. Ovaj govor Pupovac je posvetio 
uglednoj ličkoj lozi Budisavljević. Današnji 
Budisavljevići, kazao je, ni sami ne mogu 
pouzdano ustanoviti sve veze srodstva i 
porijekla. U Srpskom biografskom rečniku 
Matice Srpske zaslužno se nalazi čak trina-
est Budisavljevića rodom iz Like.

U Udbini svečano otvoreno mjesto  
za kulturna i društvena okupljanja

piše Anja Kožul
Foto Sandro Lendler

— Aleksandar Leko Budisavljević, carski 
pukovnik u Novom Sadu, 1890. objavio je 
knjigu ‘Pleme Budisavljevića u Gornjoj Kra-
jini.’ Nedavno je, opet u Novom Sadu, izašao 
opširan genealoški atlas 37 grana rodoslova 
Budisavljević. Za to treba više od 300 godina, 
a Budisavljevići su loza koja još uvijek živi. 
Nema mnogo takvih loza, posebno ne među 
Srbima u Hrvatskoj. Takva je i loza Desnica, 
potomaka Vladana Desnice. U pravilu su 
Budisavljevići bili vojnici i sveštenici. Djeci 
su voljeli davati ime Bude. Najpoznatiji među 
njima je Budimir Bude, general i plemić koji 
se proslavio kao vojnik i kum bana Josipa Je-
lačića. Zaslužan je za izgradnju srpske škole 
u Gospiću – naveo je Pupovac.

Također je istaknuo Budislava Budisav-
ljevića, rođenog u Bijelopolju 1843. Riječ je 
o značajnom čovjeku koji je 30 godina vršio 
dužnost župana i velikog župana u Rumi, Po-
žegi, Gospiću, Krbavskoj županiji i Bjelovar-
sko-križevačkoj županiji. U nekoliko navrata 
je bio poslanik u srpskim narodno-crkvenim 
saborima. Usto je bio popularan književnik. 
Kod njega se, ispričao je Pupovac, osjećaju 
narodna književnost, folklor i narodni hu-
mor. Književno djelo je skupio u dva sveska 
u izdanju Matice Srpske. Matica Hrvatska 
mu je 1968. podigla spomen-ploču u Gospiću. 
Od znamenitih Budisavljevića u Hrvatskoj je 
zapažen i Julije, zagrebački kirurg. Njegova 
supruga Diana Budisavljević poznata je 
humanitarka koja je organizirala akciju spa-
šavanja i zbrinjavanja srpske djece iz ustaških 
logora tokom Drugog svjetskog rata. Dana 
Budisavljević, autorica filma ‘Dnevnik Di-
ane Budisavljević’, također pripada ovaj ličkoj 
lozi, naveo je Pupovac.

Najmlađe folklorašice iz skd-a Prosvje-
ta – Pododbora Udbina izvele su za publiku 
ličko gluvo kolo ‘đikac’. Svečanom otvaranju 
prisustvovalo je mnoštvo ljudi iz Like i Dal-
macije. Anka Milojević iz podvelebitskog 
Mogorića smatra da su mjesta poput ovog 
na Udbini uvijek potrebna kako bi se ljudi 
osjećali bolje.

— Naš dom u Mogoriću je sad dotjeran pa ga 
koristimo za razne prigode. Imamo dočeke 
Nove godine, skupimo se, dođu ljudi sa svih 
strana. I prije rata smo imali naša mjesta za 
okupljanje, za priredbe. Ja sam još kao dijete 
učestvovala u tome. Naša škola u Mogoriću 
je bila na kat, imala je dvije smjene, uvijek 
puna djece. Lijepo mi je ovdje vidjeti malo 
folklora. Mi u selu nemamo folklorno druš-
tvo, manje nas je. Ovdje je veće mjesto, pa 
se i može nešto organizirati. Ali zato imamo 

‘džuboks’. Kad svak’ pusti na telefon šta voli. 
Sluša se šta ko stavi, mi preferiramo narodno 

– opisuje Anka socijalizaciju na selu.
Glumac Dejan Stojaković iz pozorišta 

Akademija 28 iz Beograda, odigrao je mo-
nodramu o životu i djelu Save Mrkalja, re-
formatora srpske ćirilice i jezike te pjesnika, 
pod nazivom ‘Slušaj kako govorim – Sava Mr-
kalj’. Anja Šimpraga, potpredsjednica Vlade, 
naglasila je da su srpski kulturni centri diljem 
Hrvatske ‘trajni spomenici srpske kulture, 
istorije i budućnosti’.

— Zavjet prema Savi Mrkalju mora biti da 
našu kulturu i tradiciju ne skrivamo i ne za-
nemarujemo, da naš jezik i pismo ponosno 
koristimo, pokazujemo svijetu. Želim da 
imate puno projekata, koncerata, posjetite-
lja koji će ovdje dolaziti i činiti ovo mjesto 
živim – poručila je Šimpraga Ličanima. ■

Pokazatelj naše snage
Večeras smo ovdje zato što smo zamislili mjesto prenoše-
nja starih znanja i stvaranja novih. Pjesma, ples, govor  
Ži običaji pokazatelji su naše snage, rekao je Milan Uze-
lac, ličko-senjski dožupan na otvaranju Srpskog kultur-
nog centra u Udbini Srpski kulturni centar bit će 

otvoren svim stanovnicima

Svečanost otvorenja
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godišnjeg radnog odnosa u Chromosu, sele 
za Beograd. No vreva srpske metropole nije 
im odveć odgovarala, a čeznuli su i za onim 
pogledom na tri planine u svitanje. I tako, 
poslije dugih sedam godina izbivanja, u osvit 
novog milenija, opet su na svom kordun-
skom imanju, sada zaraslom, devastiranom i 
opljačkanom uslijed oluja i Oluje. Malo toga 

svoga su našli, nije bilo čak ni vrata i prozora, 
pa je valjalo dobro zasukati rukave.
— Radili smo danonoćno i mukotrpno, a 
spavali takorekoć’ pod vedrim nebom, na 
nekakvim daskama. Bilo je na početku dana 
da smo bili gladni, nedajbože nikome što 
smo sve preživjeli prije nego što je pomoć 
počela stizati. Mnogo toga smo ostavili, a 
zatekli nismo ništa. Brzo sam doznao da su 
nas opljačkali naši suseljani, koji su mislili 
da se nećemo vraćati. Slobodno to napišite – 
kaže Uroš, čija se povratnička priča razlikuje 
i ne razlikuje od tolikih drugih.

P rije rata, Uroš je prvo radio u za-
grebačkom Končaru, potom i u 
Chromosu: osim 35 godina staža, 
nakupio je i nekoliko nagrada za 
doprinos svojim radnim zajed-

nicama. Danica je bila zaposlena u Tvornici 
Franck, pa bi u svom zagrebačkom stanu 
koji su od plaća uspjeli kupiti i dalje živjeli 
da se međuljudski odnosi nisu stubokom 
promijenili gotovo preko noći. Pogotovu u 
Uroševom odjelu u kojem je bio jedini rad-
nik srpske nacionalnosti. Dojučerašnji dobri 
kolege ne samo da su svako malo provaljivali 
u njegov garderobni ormarić, nego se nisu 
libili ni drugih nepodopština o kojima ne 

voli previše govoriti. A kad mu je sve to po-
stalo prilično nepodnošljivo, šef kojem se 
požalio predložio mu je da – ode u mirovinu. 
Poslušao ga je, pa se nakon umirovljenja iz 
Zagreba preselio u Točak, ali to je zbog rata 
potrajalo samo godinu i par mjeseci.
— Mogli smo mi mirne duše ostati u Beo-
gradu, ali, brate, nisu ona gužva i nervoza 
za mene. Pogledajte vi ovaj mir i ljepotu. 
Kordun je stvarno raj na zemlji, s ovom na-
šom ljepoticom Koranom do koje smo se 
svakog dana još kao djeca spuštali, da se ku-
pamo, lovimo ribu i igramo se kraj nje trule 
kobile i žmurke. Dok bismo se spuštali do 
rijeke, prejeli bismo se voća direktno s vo-
ćaka, pa za ručak više ne bi bilo mjesta. Bilo 
je tu nekoliko vodenica koje su svakog dana 
mljele žitarice, a danas su ruševine. Kad se 
ponekad spustim dolje do rijeke, dođe mi 
da zaplačem – otvara se Uroš dok pijucka-
mo rakiju i zajedno promatramo plavkaste 
planinske vrhove u daljini. Pridružuje nam 
se nenajavljeni gost, domaćinov prijatelj i 
sumještanin Petar Gojsović.
— Ma je li moguće da se bez mene druži-
te? – upitao je u čudu umjesto pozdrava, no 
Uroš se retorički odmah snašao i uzvratio 
nekadašnjem bivšem predsjedniku slunj-
skog sns-a koji još osobno poznaje gotovo 
svakog stanovnika svih srpskih sela u okolici 
Slunja. ‘A evo, došao ovaj novinar odnekud, 
pa me na prepad uhvatio!’
— Često posjećujem starog prijatelja, pogo-
tovo otkako samuje. Dakako, svratim i zbog 
ovog čudesnog pogleda, mislim da boljeg i 
ljepšeg mjesta za razgovor nadaleko nema. A 
naš Uroš je legenda cijeloga kraja, još otkako 
je Točak imao više od 250 stanovnika u više 
od trideset domaćinstava. Danas je tu jedva 
tridesetak duša, uglavnom u poznim godina-
ma. To je tužna tema o kojoj i nas dvojica za 
svakog susreta razglabamo, plašeći se za bu-
dućnost kordunaškog sela – završava Petar 
Gojsović naš susret u smiraj dana, proveden 
u pustom Točku usred rajske prirode. ■

da se na to privikne. Kad je započelo ludilo 
devedesetih, Savići su poput svih normal-
nih ljudi koji su vidjeli da je vrag odnio šalu, 
odlučili napustiti svoj Kordun. Već 1992. 
ostavljaju u Točku sve što se desetljećima 
stjecalo, pa kreću put Srbije. Nakon dese-
tak dana riskantnog putovanja obreli su se 
u Pančevu, u kojem će provesti par godina. 
Kad Uroš uspije prodati njihov zagrebački 
stan, stečen od primanja za vrijeme dugo-

Nestaje stanovništvo 
u jednom od najljepših 
krajeva

piše / foto Vladimir Jurišić

Malo je u Hrvatskoj mje-
sta s kojih istodobno 
možete vidjeti vrhove 
čak triju planina – Kle-
ka na rubu Velike Kapele 

iznad Ogulina, ličke Plješivice pa sve do 
masivnog Velebita. Ako vam pritom pogled 
padne na Koranu, koja vam teče odmah 
ispod kuće, sigurno je da će svakome, ne 
samo vama, od takve ljepote zastati dah. 
U toj smo ljepoti i mi imali priliku uživati 
kad smo posjetili 89-godišnjeg Uroša Sa-
vića u njegovu Točku, na Kordunu. Naža-
lost, vremešni povratnik u jedinstvenoj 
panorami svog zavičaja više ne uživa kao 
nekad, kad mu je životna svakodnevnica 
bila bitno drugačija, a godina na plećima 
manje nego danas.
— Nekoć mi je ovdje bio najljepši vidikovac 
na svijetu. Najviše bih uživao u ranim jutri-
ma, kad bi mi izlazeće sunce pred očima bu-
dilo planinske lance u daljini. Taj se pogled 
još nije promijenio, ali ja jesam. Ponajviše 
kad je prije dvije godine umrla moja Dani-
ca, a ja ostao sam. Naši su sinovi Miodrag 
i Predrag odavno otišli odavde, jedan u 
Sloveniju a drugi u Ameriku. Ne bi to bila 
takva nevolja da nisam usamljen; biti sam 
i biti usamljen dvije su različite stvari. Ne 
samo u Točku, već je dugo da se na cijelom 
Kordunu puno toga promijenilo. Mi Kordu-
naši bismo još nekako preživjeli nevolje koje 
su nas oduvijek snalazile, od rata i potresa do 
neodržavanih putova i mizernih primanja. 
Na sve smo to nekako navikli. Prestale su i 
provokacije po nacionalnoj liniji, kao Srbi 
imamo svoje predstavnike u najvišoj vlasti, 
pa bismo trebali biti zadovoljni. Al’ sad je tu 
nešto najgore od svega: nestaju ljudi. Ono 
malo preostale starčadi uvuklo se u sebe i 
čeka kraj, a mladi su se iselili. To je ono što 
boli, moj novinaru – tumači nam Uroš, koji 
je već trideset godina u mirovini.

Mjesečno prima gotovo osamsto eura, 
što nije malo u usporedbi s drugima, pa ne 
čudi što je s te strane relativno zadovoljan. 
I zdravlje ga koliko-toliko dobro služi, samo 
što vid i sluh iz dana u dan slabe, pa nikako 

Najljepši vidikovac na 
svijetu – Uroš Savić

Opustjeli  
raj na zemlji
Mi Kordunaši nekako bismo preživjeli sve 
nevolje koje su nas snalazile, od rata i potre-
sa do mizernih primanja. Al’ sad je tu nešto 
najgore od svega: nestaju ljudi. To je ono što 
boli, kaže 89-godišnji Uroš Savić iz Točka

Danas je tu jedva 
tridesetak duša –  
Petar Gojsović

Ono malo preostale 
starčadi uvuklo  
se u sebe i čeka kraj, 
a mladi su se iselili, 
kaže Uroš
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Sasvim neobičan prizor zabilježen je 
protekli vikend u Luci Dubrovnik, 
tamo gdje se inače vezuju kruzeri 
u nizu, na potezu od ušća Omble 
do trajektnoga Velikog mula. Četiri 

ratna broda pod četiri zastave, tri veća i jedan 
manji, pristala su ondje bila jedan za drugim, 
e da bi se iz lokalnih medija čulo kako je floti-
la ustvari okupljena pod združenom koman-
dom nato-a radi nekakve svoje koreografije. 
Ukupno preko 500 mornara u trodnevnoj 
posjeti nije doduše udarilo temelj za novu iz-
dašnu nišu domaće turističke ponude u pred-
sezoni. Fregate belgijska, turska i talijanska 
dočekane su tako na jednom portalu blago 
ironičnim nadnaslovom: ‘Kojim dobrom?’

Uopće nije dobro, uzgred kazano, nego 
baš zlokobno odzvanja već i npr. ime Fran-
cesco Morosini koje nosi vojno plovilo iz 
Italije, po jednome ratobornom mletačkom 
duždu. Onaj spomenuti portal, inače dio naj-
veće hrvatske medijske grupacije, navest 
će usput da mu je nadimak bio Pelopone-
žanin, jer je vojevao i u Peloponeskom ratu, 
mada se taj čuveni unutargrčki okršaj zbio 
nekakvo tuce stoljeća ranije. A nije uputno 
ni povijesne ratove brkati, naročito kad se 
oružjem zvecka naveliko u ovom konkret-
nom času, te se bez rezerve najavljuju idući.

Na gornje pitanje stoga dobivamo odgo-
vore svakodnevno, unutar svojevrsne kam-
panje mobilizacijskog alarmiranja europske 

Glavešine nato-a i eu govore  
da moramo biti spremni za rat  
ako želimo mir

piše Igor Lasić

javnosti. Glavni tajnik nato-a Jens Stolte-
nberg iskazao je sredinom ovog mjeseca 
oduševljenje rastom volje država-članica za 
podizanjem ulaganja u vojne svrhe, s dva po-
stotka od bdp-a kao svijetlim ciljem. Hrvat-
ska izdvaja nezanemarivih 1,75 posto, dok 
poduzetniji akteri poput Andrzeja Dude, 
poljskog predsjednika, navijaju da se letvica 
digne na tri postotka. No ima tu i utjecajni-
jih glasova, a u prvom je planu trojac koji 
predvodi francuski predsjednik Emmanuel 
Macron, najgorljiviji europsko-unijski po-
bornik naoružavanja i direktnog angažmana 
na ukrajinskoj fronti.

Macron proteklih tjedana intenzivno 
upozorava na tajni plan Vladimira Puti-
na – ili očitu nakanu – da Rusija nastavi svoj 
prodor i dalje od Ukrajine. Nije posve jasno 
na kakvom se to posvjedočenom ruskom 
vojnom potencijalu bazira taj zaključak, ali 
velike su oči u strahu, a još veće u prilici za 
iznenadni vojnoindustrijski te širi ekstra-
profit. S takvom osnovom, logika dalje na-
laže hitno oboružavanje zemalja Europske 
unije, dok će francuski predsjednik iznova 
podsjetiti na nužnost skorog slanja vojske 
upomoć napadnutim Ukrajincima.

Nije pritom beznačajna činjenica to što je 
Emmanuel Macron prvo govorio o potrebi 
slanja vojnika u Ukrajinu, i tek zatim o Puti-
novim željama za širenjem agresije. Na kro-
nologiju i kauzalitet u ovoj igri jačega ionako 
malo tko polaže računa, i tako još otkad je 
započela ukrajinska krvava kupka, a ni oko 
trenutka započinjanja nema konsenzusa. U 
svakom slučaju, Macronu je prisnažio Char-
les Michel, predsjednik Europskog vijeća 
te Belgijanac, pa njih dvojica u zadnje vrije-
me složno posežu za formulacijom kakvu 
ovdje najbolje znamo po jednoj izjavi Josipa 
Broza Tita. Javnosti se obraćaju s rezonom 
da moramo biti spremni za rat ako želimo 
mir, a treći koji slijedi istu nit jest njemački 
kancelar Olaf Scholz.

No tu gdje Nijemci ulaze u fabulu, po-
činje i komični dio priče, mada na ovakvu 
temu s ratnim trubama realno nije nikom 
do smijeha. Njemačko nesnalaženje u voj-
nim pitanjima, ogoljeno u jednom štapskom 
razgovoru koje su nedavno presrele ruske 
službe, može nam čak biti simpatično, na-
suprot klišeu s militarističkim pruskim 
figurama. Ipak, to što se Nijemci pokazuju 
evidentno nespremnima za ratovanje, nije 
im politički vrh pokolebalo u pridruživanju 
rečenoj kampanji.

U raspravi koja ne jenjava, Scholzu osta-
tak njemačkog vodstva zamjera tek nevolj-
kost da Ukrajini pošalje njemačke rakete 
dugog dometa Taurus kojima bi oni po že-
lji mogli dosegnuti i Moskvu. Njemačkom 
kancelaru ipak se ne ulazi u takvu izravniju 
i težu konfrontaciju s Rusijom, pa zasad 
sve ostaje na krhkom balansu oko kritične 
mase ukupne nato-ove involviranosti u 
rat na području Ukrajine. Opći dojam sva-
kako je pomno usklađen s procjenom Jen-
sa Stoltenberga, kao i britanskog ministra 
vanjskih poslova Davida Camerona, ali i 
porukama američkih medija Time i Wall 
Steet Journal da Vladimir Putin čim prije 
treba još neki rat u Europi radi odvlačenja 
pažnje s Ukrajine, možda na Kosovu ili u 
Bosni i Hercegovini. S druge strane, čak i 
papa Franjo oglašen je, nakon više svojih 
mirotvornih apela, za Putinova korisnog 
idiota najvišeg ranga.

Tim su uočljivije druge inicijative koje po-
drazumijevaju dizanje vojne gotovosti, ako 
se još malo zadržimo na eu-lideru Njemač-
koj, kao što je ona iz Rheinmetalla, najveće 
tamošnje vojnooružane tvornice. Njezin di-
rektor Armin Papperger ovih dana zaziva 

projektiranje europske Željezne kupole, po 
uzoru na onu izraelsku – mobilnoga kopne-
nog proturaketnog sustava obrane. U isto 
vrijeme, Njemačka i Francuska sklopile su 
dogovor o razvoju zajedničkoga borbenog 
tenka nove generacije, čemu se žele pridru-
žiti i Nizozemska te Italija.

Rheinmetall je strateški partner u tom 
projektu, ali odmah se mora reći da je za-
pravo riječ o poslu započetom još 2012. go-
dine, pa je zapeo na više prepreka od kojih 
je među značajnijima bilo sporenje s nave-
denom tvornicom oko zaštite njezina pro-
fita. Valjda je došlo vrijeme da se i to riješi, 
iako partneri demonstriraju nesposobnost 
za realizaciju koja se dade mjeriti s onom iz 
poznate holivudske komedije The Pentagon 
Wars, snimljene 1998. godine po stvarnim 
događajima. Ukratko, tema filma je budući 
ponos američke vojske, oklopno borbeno-
transportno vozilo Bradley, koje uslijed su-
koba više interesa prerasta u smrtonosnu 
zamku za vojnike koje prevozi, kao da je 
ispalo iz noćne more Josepha Hellera, 
autora slavnog romana Kvaka 22.

Njemačka politička scena drma se po 
takvim povodima danomice, uz primjere 
poput govora ljevičarske zastupnice Sahre 
Wagenknecht u Bundestagu 17. ožujka. 
Ona je tad pokušala kolege prizvati svijesti, 
da se ne bi dalje normalizirala situacija u ko-
joj njemački vojni aparat razmatra napad na 
Rusiju. Nešto bliže nama, u Sloveniji, mini-
strica kulture Asta Vrečko pozvala je na 
otpor nato-u, povodom obljetnice ulaska 
njezine zemlje u taj savez. Aktualije nas ne 
bi smjele lako zavarati, poanta je ovih istupa, 
jer nato producira ratove, i to je u njegovoj 
naravi, a ne obrana mira u svijetu.

U potrazi za boljim uzorima za postavlja-
nje u ovim pitanjima, Slovenija bi Hrvat-
skoj mogla poslužiti i kad je posrijedi Izrael, 
odnosno genocidno zatiranje Palestinaca u 
Gazi i šire. No previše očekivati nemojmo, 
kamoli da bismo ulazili u komparaciju slo-
venske i hrvatske ministrice kulture. Čak 
niti jedna Nina Obuljen Koržinek ne za-
služuje takvo isticanje, s obzirom na držanje 
kudikamo pozvanijih ministara, na čelu s 
premijerom Andrejem Plenkovićem. Mo-
gli bismo zauzvrat navesti druge aspekte ove 
problematike, u prvom redu uvijek izvje-
stan efekt intenziviranja vojne proizvodnje 
na pad javnih izdataka za socijalu i ostale 
društvene potrebe.

No da vidimo i gdje točno po vojnim 
kriterijima spada Hrvatska u ovom prelo-
mnom trenu križarskih priprema za epo-
halni pohod kontra Istoka, premda u nas 
nije ni bilo referendumskoga glasanja o 
ulasku u nato, za razliku od slovenskog 
učlanjenja. Rafalei nam ipak neće pristi-
ći navrijeme za predizbornu svrhu, ali je 
tek s kupnjom tih aviona uvjetovano – s 
francuske strane – organiziranje dosad ne-
postojeće hrvatske protuzračne obrane. Ne-
dostatak tog sustava u domaćoj armiji nije 
ni jedini ni najkrupniji, budući da Hrvatska 
ne raspolaže ni adekvatnim kopnenim tj. 
pješadijskim snagama za obranu.

Posebna tema je ratna mornarica koja se 
punih deset godina muči s opremanjem naj-
običnijim patrolnim brodovima, zahvaljuju-
ći peripetijama između Ministarstva obrane 
i škvera Brodosplit, njihova proizvođača, ka-
rikaturalne naše verzije Rheinmetalla. Prije 
nekoliko dana ipak je dogovorena isporuka 
drugog od njih do kraja ove godine, ali svih 
pet startno ugovorenih moralo je biti pori-
nuto još uoči pandemije i potonje globalne 
ekonomske te općesigurnosne krize. A onaj 
jedini koji je makar nedovršen već zaplo-
vio, to je onaj četvrti brod iz Gruža s početka 
ovog članka, dika hrm-a pod nazivom Omiš, 
domaćin opisane flotile nato-a, hrvatski 
Bradley na moru. ■

nato-ovi  
kruzeri  
u Gružu
Četiri ratna broda pod 
četiri zastave pristala  
su u Dubrovniku da bi se 
iz lokalnih medija čulo 
kako je flotila ustvari 
okupljena pod združenom 
komandom nato-a

Francuski ratni brod Marne 
uplovljava u Gruž 2022. (Foto: 
Grgo Jelavić/pixsell)
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O slonjeni na prenapregnute 
kapacitete civilnih i vjerskih 
udruga, prepušteni dobro-
hotnosti gradova i županija, 
pretežno nevidljivi, a soci-

jalno najugroženiji, beskućnici pokušavaju 
preživjeti u kaotičnom hrvatskom socijal-
nom sustavu. Po završetku ratnih sukoba 
1995. i nakon integracije ratom zahvaćenih 

područja, u samostalnoj Hrvatskoj – pomalo 
indikativno – započinje strukturalni pro-
blem beskućništva kakav danas poznajemo.

Beskućništvo je ekstremni oblik siromaš-
tva. Prema Zakonu o socijalnoj skrbi, ‘be-
skućnik je osoba koja nema mjesto stanova-
nja, niti sredstva kojima bi mogla podmiriti 
troškove stanovanja, a smještena je ili kori-
sti uslugu organiziranog stanovanja u pri-

hvatilištu ili prenoćištu ili boravi na javnim 
ili drugim mjestima koja nisu namijenjena 
za stanovanje’. Iznimno ranjiva kategorija 
decenijama je bila zakonski neprepoznata i 
izuzeta iz sustava socijalne skrbi. Tek 2011. 
godine, najviše pod pritiskom dugogodišnjih 
pristupnih pregovora s Europskom unijom, 
Hrvatska počinje priznavati položaj osoba u 
statusu beskućnika.

Problem beskućništva  
u Hrvatskoj

piše Anja Kožul
ilustracija Ivica Družak / 
finalizacija

Da je riječ o vrlo složenom problemu, 
pokazuje prva činjenica na koju nailazimo 
u gotovo svim istraživanjima i izvještaji-
ma: točan broj beskućnika u Hrvatskoj je 
nepoznat. Ministarstvo rada, mirovinskog 
sustava, obitelji i socijalne politike u svojim 
evidencijama ima samo one beskućnike koji 
su se prilikom obraćanja Hrvatskom zavodu 
za socijalni rad tako izjasnili. U svom priop-

Ni kuće ni kućišta
Točan broj beskućnika u Hrvatskoj je nepoznat. Hrvatska 
mreža za beskućnike procjenjuje da najmanje dvije hilja-
de osoba živi u apsolutnom, a najmanje deset hiljada u re-
lativnom beskućništvu. Politikama su mahom nevidljivi i 
nezanimljivi – nema nacionalne strategije o beskućništvu 
ni mjera koje bi ga prevenirale među siromašnima
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ćenju za Novosti navode da ih je u 2022. bilo 
evidentirano 608, dok trenutno obrađuju 
podatke o broju beskućnika u prošloj godini.

Hrvatska mreža za beskućnike (hmb), 
krovna nacionalna mreža domaćih orga-
nizacija koje se bave ovom problematikom, 
utvrdila je da je samo deset posto beskuć-
nika, smještenih u prihvatilištima ili pre-
noćištima, prijavljeno na adresi Centra za 
socijalni rad. Ova organizacija za procjenu 
broja beskućnika koristi definiciju Ujedi-
njenih naroda koja razlikuje dva tipa be-
skućništva – apsolutno i relativno, dok naš 
zakon priznaje samo kategoriju apsolutnog 
beskućništva. Procjenjuju da u Hrvatskoj 
najmanje 2.000 osoba živi u apsolutnom be-
skućništvu, odnosno bez krova nad glavom. 
Također, istraživanja hmb-a pokazuju da 
najmanje 10.000 ljudi obitava u relativnom 
beskućništvu. Radi se o osobama koje žive 
pod nekakvim krovom, ali nemaju struju, 
pristup pitkoj vodi ni sanitarnom čvoru.

Kako navodi Zvonko Mlinar, izvršni 
predsjednik hmb-a, sedam od ukupno 13 
prihvatilišta i prenoćišta u Hrvatskoj ne 
dobiva uputnice za beskućnike od Zavoda 
za socijalni rad. Resorno ministarstvo koristi 
nevjerodostojne podatke o broju beskućnika, 
a posljedica toga je, kaže Mlinar, nepoduzi-
manje odgovarajućih mjera za prevenciju 
beskućništva te razvoj novih usluga, mjera 
i aktivnosti za integraciju i socijalno uklju-
čivanje beskućnika. Naime, u većini velikih 
gradova ne postoje prihvatilišta i prenoćišta 
u kojima bi se ljudima bez doma osigurao 
privremeni smještaj, a nema ni drugih uslu-
ga, kao što je pučka kuhinja.

— Od 20 županija svoju zakonsku obavezu 
prema beskućnicima izvršava samo 11. Ra-
zlog nepostupanja je tvrdnja da na njihovom 
području nema beskućnika. Nevjerojatno je 
da u Kaštelima, gdje je osnovano prenoćište, 
ima beskućnika, a u Koprivnici, Slavonskom 
Brodu ili Bjelovaru nema. U njihovim soci-
jalnim planovima nema mjera i aktivnosti 
koje se odnose na beskućnike. Do sada nitko 
nije odgovarao za nepostupanje. U Zagrebu 
je, prema našoj procjeni, približno tisuću 
beskućnika. Oko 40 posto je iz drugih kra-
jeva. U Zagreb su došli jer na njihovom po-
dručju nema socijalnih usluga, nema toliko 
napuštenih objekata u kojima mogu boraviti, 
nema pučkih kuhinja, a usto su stigmati-
zirani. Što je najvažnije, nema preventiv-
nih mjera koje bi prevenirale beskućništvo 
među siromašnima. Mnoge osobe ne bi zavr-
šile tako da im je pravovremeno pružena od-
govarajuća pomoć i podrška – ističe Mlinar.

Približna statistika kojom raspolaže hmb 
porazna je i u pogledu prijava prebivališta i 
osobnih iskaznica beskućnika. Oko 30 posto 
nema osobnu iskaznicu, premda im je za-
konski omogućeno da osnovno pravo ostva-
re preko nadležnog Centra za socijalni rad. 
Isto onako kako pojedine jedinice lokalne i 
regionalne samouprave ne izvršavaju svoje 
obaveze prema ugroženim građanima, tako, 
ispostavlja se, i Centri imaju neujednačenu 
praksu i različito postupaju.

Olja Družić Ljubotina, profesorica Stu-
dijskog centra socijalnog rada Pravnog fakul-
teta u Zagrebu i autorica brojnih istraživanja 
o položaju beskućnika, govori da neki po-
dručni uredi prijavljuju beskućnike na svoju 
adresu, dok neki to odbijaju učiniti. Kada 
su ona i kolegice za potrebe istraživanja pi-
tale radnike nekih područnih ureda zašto 
ne prijavljuju beskućnike, rekli su da im to 
predstavlja značajno opterećenje u radu, da 
bi trebali posebno voditi brigu o pošti koja 
im stiže za svakog od njih, a nemaju mjesto 
ni resurse za brigu o tome. Osim toga, be-
skućnici nailaze na okrutnost sustava i kada 
se radi o zajamčenoj minimalnoj naknadi. U 
ranijem Zakonu o socijalnoj skrbi korisnici-
ma prihvatilišta je čak bilo uskraćeno pravo 

na osnovnu novčanu socijalnu pomoć.
— To je bila neosnovana odluka tadašnje so-
cijaldemokratske vlade koja je išla logikom 
da osobi koja koristi uslugu prihvatilišta ne 
treba nikakav novac. Mi sa Studija socijalnog 
rada i drugi stručnjaci u više smo navrata 
ukazivali na besmislenost i nepravednost 
takve odredbe, pa je to sadašnjim zakonom 
izmijenjeno. Ljudi koji su u prihvatilištima 
za beskućnike sada imaju pravo na 50 posto 
osnovice zajamčene minimalne naknade, a 
osnovica je nešto preko 130 eura. Pola od 
toga ima samac beskućnik koji je u prihva-
tilištu, mjesečno oko 70 eura. Što se može s 
tim? To je ništa. Ispod svakog dostojanstva 
čovjeka. Vlada je povećala osnovicu, ali ona 
ne prati trendove inflacije, niti je u skladu 
s realitetom. Europska komisija upozorava 
nas već desetljećima na iznimno niske soci-
jalne naknade, no suštinskih pomaka nema 

– govori Družić Ljubotina.
Sve ove manjkavosti događaju se zato 

što Hrvatska još uvijek nema nacionalnu 
strategiju o beskućništvu. Kako tvrdi naša 
sugovornica, beskućnici su definitivno ne-
vidljivi i nezanimljivi politikama. Stoga je 
nužno da se sustavne politike prema be-
skućnicima počnu kreirati i da se konačno 
počne strateški promišljati, ali i djelovati, 
ukazuje Družić Ljubotina. Na kompleksnu 
sliku ovog socijalnog problema utječe i to 
što je za njega nadležno više resora. Nije 
sve samo na sustavu socijalne skrbi, već i 
na zdravstvenom, pa i pravosudnom.

— Priličan broj beskućnika ima teškoće fi-
zičkog i mentalnog zdravlja. Oni u zdrav-
stvenom sustavu nisu prepoznati kao ra-
njiva kategorija, pa se to zna odraziti na 
tretman prema njima na način da ih se, 
primjerice, otpusti iz zdravstvene ustano-

ve, a oni nemaju kuda. Tako završe na ulici 
ili u prihvatilištu, gdje nema adekvatne 
zdravstvene skrbi. Kada je riječ o međure-
sornom aspektu, beskućnicima je potrebna 
pomoć i u okviru rada i zapošljavanja. Ta-
kođer i kada se radi o resoru pravosuđa ili 
unutarnjih poslova, trebalo bi razmotriti 
njihova prava i uvjete za dobivanje osobnih 
dokumenata. Često se događa da se osobe 
koje su na ulici zateknu u tzv. prekršaju 
skitnje. Prema njima se postupa na način 
da ih se sankcionira, umjesto da se uzme 
u obzir njihova ranjiva životna situacija – 
pojašnjava Družić Ljubotina.

U najvećem prihvatilištu za beskućnike 
u Hrvatskoj, u Velikoj Kosnici kraj Zagre-
ba, trenutno se nalazi 91 korisnik. Ukupni 
kapacitet je oko 150 kreveta. Udio muš-
karaca je 74 posto. U odgovoru za Novosti, 
iz prihvatilišta navode da je više od pola 
korisnika radno nesposobno, što zbog pro-
mjena zdravstvenog stanja, što zbog starije 
životne dobi. Većina korisnika ispunjava 
propisane uvjete za stalni smještaj i kao 
takvi nisu klasični beskućnici, objašnjavaju. 
Socijalnim radnicima u ovom prihvatilištu 
najviše problema zadaje spora birokracija. 
Korisnici dugo čekaju na početak isplate 
zajamčene minimalne naknade, na jedno-
kratne novčane naknade i na rješavanje 
pitanja prebivališta. U posljednje vrijeme, 
kažu, imaju problema i s rješavanjem zdrav-
stvenog osiguranja za korisnike koji nisu 
osigurani ili su iz nekog razloga propustili 
rok za prijavu na hzzo nakon prestanka 
radnog odnosa, odsluženja zatvorske ka-
zne... Smatraju da je poželjno da se Zako-
nom o obveznom zdravstvenom osiguranju 
utvrdi da beskućnici, neovisno o sposobno-
sti za samostalan život i rad, imaju pravo na 
obvezno zdravstveno osiguranje.

P osebno zabrinjava podatak da 
više od pola korisnika prihvati-
lišta Velika Kosnica ima proble-
me mentalnog zdravlja i da su se 
liječili u jednoj od psihijatrijskih 

bolnica. To upućuje na to da se struktura be-
skućnika kroz godine mijenja, a da država 
nije osmislila rješenje za ljude kojima nije 
mjesto u prihvatilištu bez zdravstvene njege.

Kako navodi Zvonko Mlinar, tokom rece-
sije koja je započela 2008. među beskućnici-
ma je bio veliki broj radno sposobnih srednje 
i starije životne dobi. Kasnije, smanjenjem 
nezaposlenosti, smanjivao se broj radno 
sposobnih i mladih, a povećavao broj osoba 
s mentalnim i intelektualnim poteškoćama.

— Danas su beskućnici u većini osobe starije 
životne dobi, osobe s psihičkim i intelektu-
alnim poteškoćama i teži ovisnici. Uglav-
nom ispunjavaju uvjete za trajni smještaj 
u odgovarajućem domu socijalne skrbi ili u 
udomiteljskoj obitelji, no mjesta nema. Svi 
domovi za psihički bolesne osobe po nalogu 
ministarstva su smanjili svoje kapacitete. 
Novi nisu otvoreni. U posljednje tri godine 
među beskućnicima gotovo da nema radno 
sposobnih – kaže Mlinar.

U eri inflacije i enormnog poskupljenje 
najma i energenata, u riziku od beskućniš-
tva je sve veći broj ljudi, a dodatno se pogor-
šava položaj onih koji su već na cesti. Mlinar 
naglašava i nepovoljnu situaciju u kojoj se 
nalaze strani radnici.

— Stanovi i kuće koji su se prije iznajmljiva-
li samcima i obiteljima sada se iznajmljuju 
agencijama za strane radnike. Taj isti prostor 
iznajme za puno veći broj ljudi i za puno više 
nego što su u mogućnosti platiti privatne 
osobe. Kada već spominjemo strane radni-
ke, s obzirom na uvjete u kojima žive i rade, 
ne možemo se ne zapitati – jesu li oni naši 
budući korisnici? Danas je u Zagrebu, Splitu, 
Rijeci i nekim drugim gradovima nemoguće 

U Zagrebu je, prema 
našoj procjeni, 
približno tisuću 
beskućnika.  
Oko 40 posto je  
iz drugih krajeva.  
U Zagreb su došli 
jer na njihovom 
području nema 
socijalnih usluga, 
toliko napuštenih 
objekata, pučkih 
kuhinja, a usto su 
stigmatizirani – 
ističe Zvonko Mlinar

Zvonko Mlinar na 
obilježavanju Svjetskog 

dana beskućnika 2016. 
(Foto: Borna Filić/

pixsell)

Olja Družić Ljubotina 
(Foto: pravo.unizg.hr)
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unajmiti krevet u sobici ispod 150 eura – go-
vori Mlinar.

Kao primjer dobre prakse u Hrvatskoj 
ističe se Pula. Tamo su prije više od deset 
godina osnovane sve dostupne usluge za 
beskućnike, a 2023. prvi su započeli model 
stanovanja Housing First (Stanovanje na pr-
vom mjestu). Riječ je o direktnom, trajnom 
zbrinjavanju osoba u statusu beskućnika s 
fleksibilnom i kontinuiranom podrškom. Uz 
podršku grada i županije, Udruga AjA ima 
cilj u narednim godinama pružati uslugu 
beskućnicima isključivo po modelu Hou-
sing First.

Kako nam govori Helena Babić iz udru-
ge, istraživanja na područjima gdje se pro-
vodi taj model pokazala su da je 90 posto 
korisnika ostalo u trajnom smještaju i nisu 
se vraćali u beskućništvo. Kada čovjek ima 
dom, objašnjava Babić, manje vremena pro-
vodi u bolnici, policiji i sustavu socijalne skr-
bi. Tako i sustav ima manje troškove, koji su 
se kod određenog broja korisnika pokazali 
izuzetno visoki s godinama.

Osnovno načelo modela Housing First 
je adekvatno stanovanje kao ljudsko pravo. 
Korisnici te usluge imaju pravo na izbor i 
kontrolu, razdvajaju se smještaj i liječenje, 
orijentiranost je ka oporavku i smanjenju 
štete, a planiranje je usmjereno na indivi-
dualne potrebe. Za sada je na području Pule 
jedan stan prema tom modelu. Usluga se tre-
nutno programski financira putem sredsta-
va Ministarstva rada, mirovinskog sustava, 
obitelji i socijalne politike.

Na pitanje kakva je slika beskućništva 
u Puli i koje su specifičnosti ovog dijela dr-
žave, Babić odgovara da nemaju pouzdane 
podatke o broju ljudi bez doma. Usluge nji-
hove udruge, odnosno modela Housing First, 
trenutno koristi 50-ak osoba, dok je uslugu 
prenoćišta u zadnjih godinu dana koristilo 
preko sto ljudi.

— Možemo reći da je na području Pule, pre-
ma našim podacima, oko 200 osoba koje 
su ili u beskućništvu ili žive u neadekvat-
nim uvjetima, s tim da tu nismo uključili i 
osobe u riziku od beskućništva, kao što su 
podstanari bez ugovora. Oni nam se sve više 
javljaju jer znaju naglo ostati bez krova nad 
glavom, i to cijele obitelji. Mišljenja smo da 
je ovo sada najgori period jer nemamo trajno 
stambeno zbrinjavanje osoba u beskućniš-
tvu – prepričava Babić.

Ona smatra da se u javnosti ne govori do-
voljno o svim temama koje se tiču osoba u 
beskućništvu, prije svega o stambenom zbri-
njavanju, stambenoj politici i prevenciji be-
skućništva. Tokom godina posvećenog rada 
stekla je mišljenje da građani i donositelji 
odluka ponekad imaju bezobziran stav o be-
skućnicima – da su sami krivi za svoju situ-
aciju, da su lijeni i da ne žele raditi. Njenim 
kolegama i njoj predstavlja problem i to što 
još uvijek nemaju stvarni broj osoba u be-
skućništvu, osoba u riziku od beskućništva 
i onih koji žive bez elementarnih životnih 
uvjeta, pa samim time teže dokazuju da je 
veliki broj građana u nevolji.

— Ako si netko tko je u redovnom radnom 
odnosnu, s prosječnom plaćom, ne može 
priuštiti samostalan život, kako ćemo onda 
zbrinuti i osigurati samostalan život onima 
koji su lošeg zdravstvenog stanja i ne mogu 
raditi, nemaju članove obitelji, imaju male 
starosne ili invalidske mirovine? Kako pre-
živjeti s primanjima od 130 ili 200 eura, kada 
si ni s 400 eura mirovine ne možeš priuštiti 
podstanarstvo? A čovjek bi još trebao osi-
gurati hranu, odjeću, obuću, higijenu, dok 
druge životne potrebe ne dođu nikada na 
red – ističe Helena Babić.

Naši sugovornici se slažu da treba više 
govoriti o prevenciji i reagirati na vrijeme, 
prije nego što se bilo tko nađe na cesti, bez 
zaklona i podrške. ■

razini eu-a, a ni zajednička metodologija 
kojom bi se to radilo.

No uoči događaja u Avilésu u rujnu prošle 
godine objavljeno je istraživanje u kojemu je 
procijenjeno da na području Evropske unije 
živi nešto manje od 900 tisuća beskućnika, 
otprilike onoliko koliko stanovnika ima-
ju gradovi Marseille ili Torino, a ta brojka 
predstavlja 0,174 posto ukupne populacije 
Evropske unije. Studiju su provele Evropska 
federacija nacionalnih organizacija koje rade 
s beskućnicima (feansa) i francuska Fonda-

racijom iz Avilésa, gdje su se sve složile da 
taj cilj podrazumijeva sljedeće elemente: da 
nitko nije prisiljen spavati na ulici, da nitko 
dugotrajno ne mora živjeti u prihvatilištu 
za beskućnike, da nitko ne bude otpušten 
iz neke ustanove (bolnice, zatvora i slično) 
a da toj osobi prethodno nije osiguran ade-
kvatan smještaj, da se izbjegava provođenje 
deložacija a da pritom nije osiguran alterna-
tivan smještaj i da nitko nije diskriminiran 
zbog toga što je beskućnik. Dogovoreno je i 
da će evropska zajednica statističkih ureda 
Eurostat početi voditi evidenciju o beskuć-
ništvu, što dosad nije bio slučaj pa ne postoji 
ni precizna evidencija o ovom problemu na 

Kako do nulte stope  
beskućništva u Evropskoj uniji?

piše Tena Erceg

P olovicom veljače u okviru bel-
gijskog predsjedanja Vijećem 
Evropske unije održana je ne-
formalna konferencija pod na-
slovom ‘Prema nultoj stopi be-

skućništva’. Konferencija je dio aktivnosti 
evropskih institucija čiji je cilj iskorijeniti 
beskućništvo u Evropskoj uniji do 2030. 
godine. Te bi se aktivnosti trebale nastaviti 
u travnju, kada će se održati sastanak Evrop-
skog stupa za socijalna prava, temeljnog ala-
ta eu-a koji se bavi poboljšanjem socijalnih 
prava u članicama Unije. Cilj iskorjenjivanja 
beskućništva do 2030. članice su formalno 
podržale u rujnu 2023. takozvanom Dekla-

Beskućnici u Hamburgu 
(Foto: Hanno Bode/

imago/pixsell)

Evropljani  
bez krova  
nad glavom
Prema procjenama, na području eu-a živi 
nešto manje od 900 tisuća beskućnika. 
Njihov je broj narastao za 30 posto u 
odnosu na 2018., a u deset godina koje 
su tome prethodile za 70 posto. Riječ je 
o rastućem strukturnom problemu pa 
se cilj da se beskućništvo u eu-u do 2030. 
iskorijeni čini prilično nerealan
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cija Abbé Pierre, a njihovo istraživanje poka-
zalo je i da je broj beskućnika u članicama 
eu-a narastao za 30 posto u odnosu na 2018. 
godinu, a u deset godina koje su tome pret-
hodile za 70 posto. To pokazuje da je u pita-
nju rastući strukturni problem pred čijim 
se razmjerima cilj njegovog iskorjenjivanja 
do 2030. godine čini prilično nerealističan. 
Štoviše, budući da do beskućništva dovodi 
niz kompleksnih silnica koje su inherentne 
ekonomskom sustavu, upozorenje autora 
studije da će preokretanje ovog trenda ‘za-
htijevati političke napore bez presedana’ 
čini se i utopističkim, jer bi ti napori trebali 
uključivati i raskid s postojećim modelom 
upravljanja resursom prostora.

Evropska tipologija beskućništva, navodi 
se u izvještaju, prepoznaje nekoliko vrsta 
ovog oblika socijalne isključenosti, počevši 
od ljudi koji žive na ulici, preko onih koji 
borave u prihvatilištima i drugim instituci-
jama, pa do onih koji žive u nekonvencio-
nalnim nastambama ili privremeno borave 
u domovima drugih ljudi.

Od ukupno procijenjene brojke od 
896.430 beskućnika u Evropi, najviše ih je, 
proporcionalno broju stanovnika, u Njemač-
koj (skoro 263 tisuće, od čega njih 84.500 
živi na ulici), Francuskoj (209 tisuća), Uje-
dinjenom Kraljevstvu (242 tisuće) i Italiji 
(96 tisuća), a najmanje u malim članicama 
kakve su Estonija (1.536) i Slovenija (1.047). 
U Poljskoj ih je međutim oko 30 tisuća, a 
u Nizozemskoj 32 tisuće, iako Poljska ima 
tri puta više stanovnika od Nizozemske, što 
proizlazi iz specifičnosti bivših socijalistič-
kih zemalja kada su u pitanju njihovi stam-
beni fondovi, a koje se ogledaju i u nekim 
drugim elementima obuhvaćenim ovim 
istraživanjem.

U njemu se navode i primjeri nekoliko 
metropolitanskih područja u kojima je ovaj 
problem naročito istaknut, primjerice Bar-
celona, koja je 2022. imala 1.063 osobe koje 
su spavale na ulici, što predstavlja povećanje 
od 19 posto u odnosu na godinu ranije. Beč 
je sa svojih 12 tisuća ljudi koji žive u nekom 
obliku beskućništva zabilježio povećanje od 
50 posto u periodu od deset godina, dok je 
izrazito povećanje zabilježeno i u Dublinu 
– 31 posto u godinu dana, pa sada u prihva-
tilištima u tom gradu živi čak 8.376 ljudi, 
značajno više nego u Berlinu i Bruxellesu.

Prema Evropskoj povelji o socijalnim pra-
vima, sve članice eu-a dužne su poduzimati 
mjere kako bi se svim građanima osiguralo 
‘stanovanje adekvatnog standarda’. U skladu 
s definicijom adekvatnog životnog prostora 
un-ovog Odbora za ekonomska, socijalna i 
kulturna prava, i Evropski odbor za socijalna 
prava ‘stanovanje adekvatnog standarda’ de-
finira kao stambeni prostor koji je siguran iz 
sanitarne i zdravstvene perspektive, odno-
sno raspolaže svim osnovnim elementima 
kakvi su tekuća voda, grijanje, sustav odla-
ganja otpada te sanitarni čvor i električna 
energija. Takvi prostori podrazumijevaju i da 
u njima nema olova, azbesta i drugih štetnih 
materijala, da prostor nije prenapučen, da je 
njegova veličina prikladna broju ljudi koji u 
njemu žive te da su stanari zakonom zašti-
ćeni u odnosu na stanodavca. Sve evropske 
države imaju neki oblik legislative kojom 
se propisuju obaveze stanodavaca i vlasnika 
zgrada, kao i lokalnih i nacionalnih vlasti 
kada je u pitanju održavanje zgrada na na-
čin da adekvatan standard bude zajamčen. 
U nekim zemljama, primjerice u Belgiji, ta-
kva obaveza države garantirana je i ustavom. 
Unatoč tome, problem neadekvatnog sta-
novanja u evropskim je zemljama izrazito 
velik, pa tako u Francuskoj u takvim uvjeti-
ma živi 18 posto stanovništva, u Belgiji 15,7 
posto, u Portugalu 25 posto, u Mađarskoj 
20 posto, a najmanje u Poljskoj (šest posto), 
Švedskoj (7,1 posto) i Finskoj (4,5 posto).

Problem neadekvatnog stanovanja u 
Evropi je prisutan još od 19. stoljeća odnosno 
od industrijske revolucije, kada su u krat-
kom roku u gradove pohrlili milijuni ljudi 
iz ruralnih krajeva u potrazi za poslom. Tada 
počinju izbijati masovne epidemije, pa se 
problem stanovanja počinje promatrati kao 
pitanje javnog zdravlja, a kasnije sve više i 
kao društveno, ekonomsko i političko pita-
nje. Danas na problem stanovanja, uz stalno 
prisutan rast ekonomskih razlika, naročito 
utječe deregulacija odnosno financijalizacija 
tržišta nekretnina i gentrifikacija prethodno 
radničkih kvartova, što sve zajedno dovodi 
do eksplozivnog rasta cijena nekretnina. 
Prema podacima Eurostata, 2021. godine 
nekretninski fondovi u Evropi bili su teški 
bilijun eura, dok je samo deset godina ranije 
taj iznos bio 350 milijardi eura, što svjedoči 
o enormnom porastu špekulacija na tržištu 
nekretnina. Indeks cijena nekretnina u eu-u 
tako je 2022. godine iznosio 147,8, pri čemu 
je 100 ekvivalentno indeksu iz 2015. Najviše 
je narastao u Estoniji i Litvi, uglavnom zbog 
prilijeva izbjeglica iz Ukrajine, te Irskoj, dok 
je Hrvatska s indeksom 170 također iznad 
evropskog prosjeka.

Uz statistike o beskućništvu, istraživa-
nje donosi i podatke koji se odnose na ‘tešku 
stambenu deprivaciju’, stanje koje uključuje 
život u uvjetima prenapučenosti i barem je-
dan od nedostataka kakvi su prokišnjavanje 
krova ili nepostojanje unutarnjeg wc-a. Pre-
ma Eurostatu, u takvim je uvjetima 2020. 
godine živjelo 4,3 posto, odnosno više od 
19 milijuna Evropljana. Čak 45 posto Ru-
munja živjelo je te godine u prenapučenim 
stambenim prostorima, a 13 posto Bugara 
nije imalo sanitarni čvor u sklopu stana ili 
kuće. Hrvatska je u ovoj statistici nešto gora 
od evropskog prosjeka s 5,1 posto.

Istraživači napominju i da je ovakva stam-
bena deprivacija podjednako prisutna među 
urbanim i ruralnim stanovništvom, kao i da 
se s problemom življenja u neadekvatnim 
prostorima ne susreću samo ljudi koji žive 

u stanovima koje im iznajmljuju beskrupu-
lozni stanodavci, već i vlasnici stanova koji 
su pripadnici niže ili srednje klase i nemaju 
dovoljno sredstava za ulaganje u prostore u 
kojima žive.

Na razini Evrope oko 70 posto stanov-
ništva živi u vlastitim stanovima, pri čemu 
u istočnoevropskim zemljama kao što su 
Hrvatska, Mađarska, Slovačka i Rumunjska 
taj udio prelazi 90 posto, dok je vlasnika ne-
kretnina najmanje, između 30 i 40 posto, 
u Luxembourgu, Francuskoj i Švedskoj. S 
druge strane, upravo su istočni Evropljani 
najbrojniji u kategoriji ljudi koji su vlasnici 
nekretnina bez kredita, ali žive u lošim uvje-
tima. Njihov se udio kreće između 15 i 20 
posto, a u zapadnoj Evropi teko oko dva do 
tri posto, što pokazuje da se životni standard 
istočnih Evropljana uvelike temelji na re-
sursima izgrađenima u socijalizmu, bez ko-
jih bi, s obzirom na loše ekonomsko stanje, 
problem beskućništva bio daleko izraženiji.

U istraživanju se kao faktori koji pogor-
šavaju probleme stanovanja navode i porast 
inflacije i energetskog siromaštva koji su po-
vezani s ruskom agresijom na Ukrajinu, pa 
je udio izdataka za stanovanje u ukupnim 
prihodima na razini eu-a 2022. iznosio 19 
posto za ukupnu populaciju, a za siromašne 
skoro 40 posto. Kada je u pitanju nemoguć-
nost pokrivanja troškova režija, prosjek eu-a 
je 6,4 posto za opću populaciju i 16 posto 
za siromašne, a Hrvatska je na ovoj ljestvici 
treća najgora iza Grčke i Bugarske s 15 odno-
sno 36 posto. Što se tiče mjera koje pojedine 
članice koriste u borbi protiv beskućništva i 
neadekvatnog stanovanja, to su najčešće iz-
gradnja socijalnih stanova, različiti novčani 
transferi i programi urbane obnove, no ove 
mjere često imaju učinak suprotan željeno-
me jer dovode do porasta cijena nekretnina.

U strategijama za iskorjenjivanje beskuć-
ništva najuspješnijom dosad pokazala se ona 
nazvana Housing First (Stanovanje na prvom 
mjestu), koju primjenjuje nekoliko članica 
eu-a. U tim je članicama istovremeno jedino 

uočen pad broja beskućnika, naročito u Fin-
skoj, Danskoj i Austriji. Koncept je osmišljen 
u okviru Evropskog stupa socijalnih prava, a 
najdalje je odmakao u Finskoj, državi koja je 
1980-ih godina imala oko 20 tisuća beskuć-
nika, a sada ih ima 3.600. U glavnom gradu 
Helsinkiju u samo tri godine od 2019. broj 
beskućnika smanjio se za 40 posto. Za ovaj 
uspjeh zaslužna je politička odluka, oko koje 
je postojao konsenzus i lijevih i desnih vlada, 
da će država ulagati u izgradnju, kupovinu i 
održavanje domova za beskućnike, pa sada 
država takvih stanova ima oko 8.000.

Koncept Housing First temelji se na jed-
nostavnoj premisi da za rješavanje kom-
pleksnog problema beskućništva ljudima 
najprije treba osigurati krov nad glavom, 
nakon čega se mogu rješavati ostali aspek-
ti poput, primjerice, vrlo raširene pojave 
različitih ovisnosti među beskućnicima. 
Finski model zbog toga dobivanje smještaja 
ne uvjetuje potpunom apstinencijom kori-
snika, kao što je to često slučaj kod drugih 
oblika pomoći, već se ljudima takva podrška 
sustavno pruža nakon što dobiju smještaj. 
Finska vlada izračunala je i da je ovakav pri-
stup, iako podrazumijeva značajna ulaganja 
u infrastrukturu, zapravo jeftiniji od ‘kla-
sičnih’ modela koji se temelje na različitim 
oblicima institucionalizacije, zbog čega je 
koncept Housing First počela primjenjivati 
i Danska, a razmatra ga i niz drugih država, 
među kojima su sad i Kanada. ■

U strategijama za 
iskorjenjivanje 
beskućništva 
najuspješnijom 
se pokazala ona 
nazvana Housing 
First koju primjenjuje 
nekoliko članica 
eu-a, a najdalje je 
odmakla u Finskoj – 
u Helsinkiju se u tri 
godine od 2019. broj 
beskućnika smanjio 
za 40 posto

Izrazito povećanje broja 
beskućnika zabilježeno 

je i u Dublinu (Foto: Niall 
Carson/Press Association/

pixsell)

Životni standard 
istočnih Evropljana 
uvelike se temelji na 
resursima izgrađenima 
u socijalizmu – Poljska 
(Foto: caro/pixsell)
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Друштво 
слободе 
за свакога
Партиципација сдсс-а у интересу је Хр-
ватске, али не под сваку цијену, поручио 
је Милорад Пуповац са Главне скупшти-
не сдсс-а

Велика сала Српског дома у Ву-
ковару била је премала за две-
стотињак делегата Самостал-
не демократске српске странке 
(сдсс), који су у недељу из 

свих крајева Хрватске дошли на странач-
ку Главну скупштину. Окупили су се да 
утврде изборни програм те потврде кан-
дидате и кандидаткиње, те њихове заме-
нике, који по још један четворогодишњи 
мандат за Хрватски сабор крећу из 12. из-
борне јединице, с мањинске листе.

— сдсс жели оснажити своје мандате и 
представништво у Сабору како би били 
јачи него раније. То ће бити наш начин 
како квалитетније представљати Србе 
у Хрватској и одговорити онима који то 
представљање оспоравају – рекао је пред-
седник сдсс-а Милорад Пуповац. Пред-
седник сдсс-а је истакао опредељеност да 
хрватско друштво буде друштво слободе 
за свакога, за све политичке и етничке 
разлике као и да ‘буде пријатељ мањина-
ма, те да исте те мањине буду пријатељи 
са што је могуће више људи и странака’. 
Тај се циљ жели постићи у кампањи пу-
тем већ познатог слогана ‘Хрватска тре-
ба Србе’ кроз неколико кључних питања, 
прецизираних у изборном програму: од 
развоја крајева насељених националним 
мањинама преко укидања инфраструк-
турне дискриминације до социјалне си-
гурности.

Друго питање односи се на јачање 
српских институција и њихову равно-
правност у заједници, кроз право на пред-
стављеност, двојезичност те мањинско 
образовање. Посебан акценат изборног 

програма стављен је на развој слободног 
друштва, поштивање људских права и 
демократије, политику мира према сусе-
дима те изградњу напредне и праведне 
земље – пријатеља мањина. Председник 
сдсс-а реферисао се на оне који година-
ма прозивају Србе да владају Хрватском.

— Ни кад је Срба било пуно више, они 
нису били ти који су владали Хрватском, 
а камоли данас када их има 3,2 посто. Ми 
желимо партиципирати за добро Срба и 
других мањина, за добре међунационал-
не односе и у интересу саме Хрватске, али 
не по сваку цијену и не без минималног 
поштивања начела демократске политике 
и културе, важне за Хрватску – поручио 
је Пуповац.

Када је реч о могућим постизборним 
коалицијама, навео је да је првенствени 
циљ странке постићи што бољи резултат, 
а како ће ствари изгледати после неће ови-
сити о њима, јер се труде да не дају повод 
да неки од сдсс-а праве средство за вла-
ститу кампању и смисао политичког оп-
станка.

— Када се проведу избори, пустићемо да 
о томе прво разговарају они који за то 
имају највећу одговорност. А уколико 
нас неко позове, у складу с бројем наших 
мандата, размотрићемо тај позив и добро 
размислити на који начин прихватити ту 
одговорност – закључио је у изјави нови-
нарима Пуповац.

Након што су раније жупанијски од-
бори сдсс-а предложили страначке кан-
дидате, Скупштина је потврдила њихове 
кандидатуре. Тако ће кандидат из цен-
тралне Хрватске бити Милорад Пуповац, 
а његов заменик Дејан Михајловић, кар-
ловачки дожупан. Драгана Јецков канди-
даткиња је из Панонске Хрватске, а њен 
заменик на листи Југослав Весић, који 
тренутно обавља функцију начелника 
Општине Ердут. И последња, трећа канди-
датура је она потпредседнице Владе, Ање 
Шимпраге, чији је заменик на листи Бо-
рис Милошевић. Иако се раније спеку-
лисало о изласку у још једној изборној је-
диници, највероватније седмој, то није 
могло бити потврђено јер је Скупшти-
на такву могућност оставила Председ-
ништву странке на разматрање.

 ■Сенка Недељковић

Србија 
жели у еу
Један од стратешких циљева Србије је 
чланство у еу-u, нагласила је амбасадор-
ка Јелена Милић

Поводом Дана државности и 
Дана војске Србије, амбаса-
да Србије у Загребу 21. мар-
та организирала је пријем. 
Амбасадорка Јелена Ми-

лић нагласила је да је од приоритетног 
значаја Србије да сачува мир у региону и 
настави свој европски пут.

— Иако не може да утиче на светске при-
лике, Србија је јасно осудила агресију на 
Украјину, независну државу и чланицу 
ун-а, помажући Украјину на различите 
начине. Наше стратешко определење 
за војну неутралност значи да Србија 
није заинтересована за приступање 
постојећим војним савезима, већ своју 
спољну, безбедносну и одбрамбену по-
литику води самостално – нагласила је 
амбасадорка. Србија цени што је Хрват-
ска заговорник проширења еу на западни 
Балкан, при чему је један од стратешких 
циљева Србије чланство у еу – истакнула 
је Милић.

— Србија је посвећена решавању свих от-
ворених питања са суседима, а посебно с 
Хрватском у мирном духу. Подстичемо да 
се најтежим питањима из наше прошло-
сти више баве релевантни истраживачи 
и научници, а мање ревизионисти с било 
које стране. Надам се да ће Хрватска врло 
брзо усвојити све препоруке експертског 
тима Међународног савеза за сећање на 
Холокауст (ихра) о Јасеновцу које су дате 
управо током хрватског председања овом 
угледном организацијом – казала је. Упо-
зорила је да је питање несталих лица једно 
од најкомплекснијих проблема у односи-
ма двију земаља.

— Ретко се спомиње и стиче се утисак да се 
мало зна да су скоро половина несталих 
Срби. Србија је спремна на билатералну 
сарадњу у решавању тог сложеног и бол-
ног питања и не кочи је – рекла је Милић.

 ■ Н. Ј.

Игралиште 
у Бановцима
Након санирања зграде основне школе 
у Бановцима, страдале у невремену, из-
грађено је ново игралиште

Поводом завршетка из-
градње школског игра-
лишта, заменик вуко-
варско-сремског жупана, 
Срђан Јеремић и пред-

ставници Вуковарско-сремског Већа 
српске националне мањине посетили 
су 22. марта основну школу у Бановци-
ма, месту с већинским српским станов-
ништвом. Након што је прошлог лета 
школска зграда настрадала приликом 

олујног невремена, данас је у потпуно-
сти санирана, задовољава педагошке ус-
лове за рад и боравак деце, а изградња 
школског игралишта, пружа им могућ-
ности додатних садржаја.

— У неколико наврата имали смо разго-
воре с начелником Општине Нијемци, у 
чијем је саставу и место Бановци – под-
сетио је заменик жупана. Изразио је 
задовољство што је Општина изградњу 
школског игралишта аплицирала на кон-
курс Министарства регионалног развоја и 
фондова еу и обезбедила готово половину 
средстава за реализацију пројекта.

ИНФОРМАТОР
Скупштина сдсс-а у Ву-
ковару (Фото: Александар 
Чечавац)

Свечано отворење

Пријем Амбасаде Србије
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језика и пјесника, под насловом ‘Слушај 
како говорим – Сава Мркаљ’.

Ауторица монодраме је др.сц. Горда-
на Илић Марковић, професорица на 
Институту за славистику Универзитета 
у Бечу, а режисер је Душко Ашковић. 
Ауторица је велика истраживачица Мр-
каљевог рада, покренула је неколико на-
учних скупова о језикословчевом животу 
и дјелу, утврдила је тачан датум његове 
смрти, а њеном заслугом у Бечу му је по-
стављена и спомен плоча.

Дан прије, представа је премијерно 
одиграна на Удбини у Лици у оквиру 
отворења тамошњег Српског културног 
центра, док је у сриједу 27. марта одигра-
на у Пакрацу. До гостовања у Хрватској је 
дошло захваљујући Српском народном 
вијећу. Након ова три извођења пред-
виђено је да се монодрама касније одигра 
по више мјеста у Хрватској, Србији, Босни 
и Херцеговини, а стигли су и позиви ис-
ељеника из иностранства.

Мркаљ је у Карловцу провео велики 
дио свог живота, а и рођен је у близи-
ни, у Сјеничаку на Кордуну. Ово је први 
пут да је Мркаљ оживио на казалишним 
даскама и то захваљујући идеји позна-
тог српског глумца Тихомира Станића 
који се за Мркаљев живот заинтереси-
рао када је његов лик тумачио у серији 
о Вуку Караџићу па је тиме заинтере-
сирао Дејана Стојаковића. Штета што 
је ову одличну и вансеријску монодра-
му видио мали број гледалаца који су 
глумца Стојаковића, иначе поријеклом 
из околице Сиска, наградили великим 
аплаузом.

 ■М. Цимеша

 Политичка 
преимено-
вања
У Белом Манастиру одржано је преда-
вање о диригованим променама назива 
улица и топонима

Скд Просвјета, пододбор Бе-
ли Манастир, организовао је 
предавање на тему Промје-
на назива улица у Барањи у 
другој половици 20. вијека. 

Предавање је одржао Димитрије Вука-
диновић коме је и дипломски рад, пре-
дан на оцену Свеучилишту у Загребу 
Природословно-математичком факул-
тету, Географском одсјеку ради стицања 
академског звања свеучилишног маги-
стра едукације географије и историје, 
био ‘Промјена топонима и ходонима у 
Барањи од 1918. до данас’. У получасов-
ном предавању маг. Вукадиновић је ре-
као да је и Барања, као и многи други де-
лови Хрватске, пролазила кроз драстичне 
промене током 20. века, а те промене су 
се изразито одражавале на топониме и 
ходониме.

Како је истакнуто добро је познато да 
промена имена градова, места, тргова и 
улица никада није била спонтана, и да је 
служила да владајуће елите властитим 
симболима замене претходне како би, 
нарочито након ратова, таквом проме-
ном наметнуле своје и избрисале друге 
симболе. Тако је услед нових политичких 
околности дошло до промена у којима су 
се мењали називи улица у Барањи у који-
ма је требало из јавног простора уклони-
ти све политичко-идеолошке трагове 
претходне државе. Промена назива ули-
ца била је повезана и са формирањем кул-
турног идентитета, колективног иден-
титета, колективне свести и перцепције 
историје.

 ■ З. Поповић

Истина 
о Загорју
Горан Хутинец побија тезу ревизиониста 
да су се Срби побунили јер нису вољели 
Хрватску

Усташки терор над Србима, 
Жидовима и Ромима није био 
реакција на српску побуну, ка-
ко то тврде ревизионисти, већ 
је устанак у ндх посљедица те-

рора и геноцида, нагласили су промотори 
књиге ‘Усташки терор у Великој жупи За-
горје’ Горана Хутинца у просторијама Са-

— Кроз Програм помоћи насељима која 
су насељена мањинским становништвом, 
Министарства регионалног развоја успе-
ли смо да обезбедимо суфинансирање 
од 20 хиљада, иако је укупна вредност 
пројекта била 45 хиљада евра – рекао је 
начелник Општине Вјекослав Бјелановић 
додајући да је остатак износа Општина 
финансирала из властитих средстава.

Директорка ош Илача-Бановци Марија 
Девић истакла је да ову подручну шко-
лу тренутно похађа 26 ученика. Задовољ-
ство новим игралиштем највише су иска-
зали малишани. Драго им је што коначно 
имају, како су рекли, бетонско игралиште, 
на којем се могу играти и након кишних 
дана.

 ■С. Н.

Стручњак и 
миротворац
Умировљени лијечник, пјесник, публи-
цист и антиратни активист Георгије 
Диклић добитник је Награде Пожеге

На свечаној сједници Градско-
га вијећа 11. ожујка, поводом 
Дана града Пожеге, лијечни-
ку Георгију Диклићу уру-
чена је Награда за животно 

дјело. Истога тренутка двораном се проло-
мио пљесак присутних угледника. Прије 
свечане сједнице дио тих угледника за-
сигурно је мало знао о награђеном уми-
ровљеном лијечнику, пјеснику, публици-
сту и антиратном активисту.

Георгије Диклић рођен је 1933. године у 
Чепину. Студиј медицине и ветерине завр-
шио је у Загребу, а специјализирао је ради-
ологију. Радни вијек провео је у Медицин-
ском центру и болници у Пожеги. Ондје 
је утемељио Одјел за радиологију. Уми-
ровљен је 1999. године. Написао је више 
стручних чланака и стекао звање прима-
ријуса. Објавио је публикације ‘Искрице 
духа’, ‘Дидине пјесмице’, ‘Завичајне равни’ 
и збирку изабраних текстова под насловом 

‘Изазови погледа’. Написао је необјавље-
но дјело о прошлости племенитих Краље-
вића. Био је у браку с лијечницом Вером 
Диклић, рођеном племенитом Краљевић, 
до њезине смрти 2021. године. Отац је чет-
веро дјеце и дјед деветеро унучади.

Георгије Диклић био је предсједник 
Управнога одбора Српске православне 
општине у тадашњој Славонској Поже-
ги, потпредсједник Епархијскога савјета 
Епископије славонске и члан Комисије 
за односе с вјерским заједницама Изврш-
нога вијећа Сабора Социјалистичке Репу-
блике Хрватске. Сусретао се и разговарао 
с бројним истакнутим личностима попут 
митрополита загребачко-љубљанскога Јо-
вана Павловића, владике славонскога 
Емилијана Мариновића, кардинала 
Фрање Кухарића, католичкога публи-
циста Живка Кустића, академика Мат-
ка Пеића и Титова генерала Даке Пуа-
ча. Дао је значајан допринос подизању и 
обнови бројних сакралних здања тијеком 
посљедњих двају десетљећа социјализма. 

Локални социјалистички дужносници не-
ријетко су се савјетовали с њим и повјера-
вали му посебне задатке. У више наврата 
имао је посредну улогу између представ-
ника локалне власти те православних и 
римокатоличких достојанственика.

Почетком ратних сукоба у Републици 
Хрватској организирао је акцију спаша-
вања драгоцјености и књижнице српске 
православне парохије у Пожеги. Истакнуо 
се као један од оснивача и предсједник 
Миротворнога покрета Пожешке котли-
не 1991. године. Тада се снажно заузимао 
за суживот Хрвата, Срба те свих других 
грађана и грађанки Опћине Славонска По-
жега. Истицао је Хрватску као домовину 
њезиних грађана српске националности 
и православне вјероисповијести. Сматрао 
је да се Срби у Хрватској морају заузима-
ти за своја права у оквиру уставноправно-

га поретка Републике Хрватске. Залагао се 
за дијалог, толеранцију и активан сужи-
вот свих грађанки и грађана. Посљедњих 
година активан је у Повијесном друштву 
Пожега. Припрема за тисак нову књигу 
својих изабраних текстова.

 ■ Винко Тадић

Монодрама 
о Мркаљу 
у Удбини, 
Карловцу 
и Пакрацу
Српско народно вијеће организирало је 
гостовање представе у којој језикословца 
игра Дејан Стојаковић

Д ејан Стојаковић, глумац 
казалишта Академија 28 из 
Београда, одиграо је у уто-
рак навечер, у карловачком 
Градском казалишту Зорин  

 дом монодраму о живо-
ту Саве Мркаља (Сјеничак 1783. – Беч 
1833.), реформатора српске ћирилице, 

Борац за суживот – 
Георгије Диклић

Казалишни Саво Мркаљ – 
Дејан Стојаковић

Димитрије Вукадиновић
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веза антифашистичких бораца и антифа-
шиста у Загребу.

— Књигу вриједи прочитати јер се не сво-
ди на ‘причам ти причу’, него на основу 
бројних извора и архивске грађе показује 
издајнички и злочиначки карактер ндх, 
не само у Великој жупи Загорје, гдје је из-
вршен геноцид над Србима, Жидовима 
и Ромима, него и другдје. Хутинец побија 
тезу ревизиониста да су се Срби побунили 
јер нису вољели Хрватску па су тек онда 
усташе реагирале. Простор Велике жупа 
Загорје, наиме, било је етнички чисто 
подручје на којем су живјели Хрвати и 
нешто Срба на истоку – рекао је хистори-
чар и уредник књиге Иво Голдстеин, ис-
тичући да у усташком апарату нису сви 
били исти, па се Стјепан Уроић, иако ва-
жан дужносник, побунио против терора 
и пљачке, а Стјепан Вуковац се из Мини-
старства вањских послова већ 1941. пову-
као у пензију.

— Побуна није била разлог за усташки те-
рор, него су то биле усташе саме по себи 

– рекао је хисторичар и уредник у Новости-
ма Тихомир Понош, истичући да на под-
ручју Загорја сукоби нису ни изблиза били 
интензивни као у другим дијеловима ндх.

— Партизани се јављају тек 1942. а први 
окршај с Нијемцима биљежи се у јуну 
1943. Заправо, нацистичка Њемачка 
је била релативно неважна јер су про-
гон Срба, Жидова и Рома остваривали 
усташе. Најприје су хапсили истакнуте 
прваке, а онда стезали обруч и на оста-
ле друштвене скупине. Људи су губили 
посао, избацивани су из станова и пљач-
кани, при чему је до изражаја нарочито 
долазила корупција. Крајем рата обруч 
попушта, напросто зато јер се није има-
ло више кога стезати – казао је Понош, 
нагласивши да је вриједност књиге и то 
што даје глас малом човјеку захваљујући 
великој архивској грађи коју је аутор ко-
ристио. По ријечима аутора Горана Ху-
тинца, у ранијим истраживањима су у 
фокусу углавном били злочинци, док се 
о жртвама због недоступне грађе мање 
знало.

— Док су злочинци нижег ранга кажње-
ни, они највишег су се извукли, бјежећи у 
Јужну Америку, Њемачку и Аустрију гдје 
су били више-мање сигурни. Опљачкане 
некретнине након рата враћане су влас-
ницима, ако их се могло наћи и ако нису 
били побијени, чиме се обара теза да имо-
вина у Хрватској није враћена – истакнуо 
је Хутинец. Књигу је издала Накладничка 
кућа Профил књига, уз суиздаваче саба 
рх, снв, Жидовску заједницу Бет Израел, 
Град Вараждин и Крапинско-загорску жу-

панију. Идуће промоције одржат ће се у 
Вараждину, Лудбрегу и Чаковцу.

 ■ Н. Ј.

Анегдоте 
о легендама
Београдски глумац Милан Цаци Михаило-
вић одиграо је представу о догодовштина-
ма чувених колега

Представу ‘Цацијев успо-
менар’, извео је у Српском 
дому у Вуковару Милан 
Цаци Михаиловић, дуго-
годишњи глумац београд-

ског Атељеа 212, режисер комада у којем је 
уједно и једини актер. ‘Цацијев споменар’ 
је комад који доноси анегдоте са предста-
ва, проба, са окупљања у позоришном би-
феу, које је аутор током година рада запи-
сивао. У својим записима спомиње целу 
плејаду одличних глумаца, попут Зорана 
Радмиловића, Миодрага Андрића – Љу-
бе Мољца, Љубе Тадића, Ташка Начића, 
Бате Стојковића, Драгана Николића и 
многих других који су оставили неизбри-
сив траг у српском позоришту и филму.

— Настојао сам да забележим бар делић тог 
духа којег, нажалост, више нема – рекао је 
Михаиловић. Открио је да је представа на-
стала сасвим случајно, када је због болести 

Ружице Сокић требала да буде отказана 
представа за коју је публика већ купила 
карте.

— Како би испоштовали публику, предло-
жио сам да сам изађем на позорницу и им-
провизацијом покушам да нас оправдам 

– испричао нам је Цаци како је то изгледало 
2013. године. додајући да на крају ‘нико 
није вратио карту’. Како је рекао, предста-
ва је изведена сигурно 130 пута, а приче је 
објавио у три ‘Успоменара’, док је четврта 
књига везана само уз неприкосновеног 
Зорана Радмиловића.

— Он је био мајстор импровизације и то 
није могао било који глумац – присетио се 

Цаци неколико анегдота и чувених Радми-
ловићевих реченица у још чувенијем ‘Ра-
довану трећем’. Гошћа на представи била 
је дугогодишња колегиница Јелица Сре-
теновић, широј публици можда најпозна-
тија из култне породичне тв серије ‘Бољи 
живот’ где је играла лик Коке, симпатичне, 
секретарице без длаке на језику.

 ■Сенка Недељковић

Штука 
код зубара
Из штампе је изашла прва збирка песа-
ма за децу песника Ђорђа Нешића

Прва збирка песама за децу 
и ‘дорасле’, занимљивог 
наслова ‘Штука код зуба-
ра’, песника Ђорђа Нешића 
из Бијелог Брда угледала је 

светло дана пре месец дана. Овај врсни 
књижевник, првенствено песник, чија су 
поезија, проза и есеји читани и награђи-
вани, одлучио се окушати у писању за 
оне, чија је критика увек искрена, а то 
су деца.

— Првенствени мотив је био тај што сам 
ја дјед троје унучади и с обзиром да се 
бавим писањем, било је природно да 
напишем нешто за њих и осталу децу. 
С друге стране, конкретан повод је при-
лично прозаичан. У школу у Бијелом 
Брду долазио је одличан књижевник 
за децу, мој пријатељ Дејан Алексић. 
Хтео сам га изненадити једном песмом 
за децу – испричао нам је Нешић. Прва 
песма била је управо насловна, а под-
наслов гласи ‘Двадесет рибљих и једна 
жабља песма’.

— С обзиром да сам и пецарош, тако сам 
описао различите рибље врсте на шаљив, 
деци прихватљив начин, али свака песма 
има и едукативну црту јер представља 
све њихове специфичности, наглашене у 
фуснотама – рекао је о песмама аутор. До-
дао је да се штука међу рибама издвојила 
јер има 700 зуба, па је тако било интере-
сантно замислити како би било да је за-
боли зуб. Насловна страница књиге има 
занимљиву илустрацију, јер осим риба, 
показује и карикатуру аутора-пецароша 
За тај део био је задужен књижевник 
и илустратор, Мирко Вуковић из Бања 
Луке. Управо у Бања Луци је и штампана 

књига, у издању Народне и универзи-
тетске библиотеке Републике Српске и 
издавачке куће Бесједа, у тиражу од 300 
примерака.

 ■С. Н.

Не дозволи 
да заболи
Поводом Светског дана оралног здравља 
театар из Суботице у Вуковару извео је 
представу за ученике

Представу едукативног ка-
рактера ‘Не дозволи да те 
зуб заболи’, која на забаван 
и поучан начин указује де-
ци на важност здраве исхра-

не, правилног прања зуба и оралне хигије-
не уопште. извели су 19. марта у Српском 
дому Вуковар за децу разредне наставе, 
чланови Едукативног театра из Суботице. 
Представу је у три термина погледало 600 
малишана вуковарских и школа из окол-
них општина. Продуцент суботичког те-
атра, који се више од 20 година бави про-
дукцијом и извођењем представа за децу 
Нинослав Мичић нагласио је да су све 
њихове представе едукативног каракте-
ра и реализују их у сарадњи с професио-
налним глумцима из Новог Сада.

‘Не дозволи да те зуб заболи’ изводе 
двојица младих глумаца. Они употпуњују 
причу, дају јој духовитост, разиграност, 
распеваност и шароликост позоришног 
израза. Зубар је деци приказан као особа 
које се не треба плашити и којој се треба об-
ратити уколико се сретну са ‘зубним’ про-
блемима. Дечак који не пере зубе и храни 
се слаткишима, шаље јасну поруку и поу-
ку најмлађима. Глумац Стефан Бегоња 
у улози каријеса говори деци шта се деша-
ва кад се поквари зуб. Објаснио је и коли-
ко је тешко децу анимирати представом.

— Потребно је велико искуство и пуно 
енергије. С децом нема лажи и преваре. 
Колико даш или уложиш, толико ће ти се 
вратити – поручио је млади Бегоња.

 ■С. Н.

Цветичани-
нов јубилеј
Оперни пјевач Слободан Цветичанин 
је 35 година провео у осјечком хнк-у

Свечаном изведбом оперете 
‘Весела удовица’ аустријског 
композитора Франца Лехара, 
Хрватско народно казалиште 
у Осијеку обиљежило је 40 го-

дина умјетничког дјеловања оперног пје-
вача Слободана Цветичанина, који 35 
година провео у тој оперној кући. Цвети-
чанин је рођен у Нишу 1962. године. Со-
ло-пјевање дипломирао је на Факултету 

ИНФОРМАТОР

Милан Цаци Михаиловић

Промоција у Бања Луци

Публика на промоцији
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музичке умјетности у Скопљу. Успоре-
до је дипломирао музичку теорију и пе-
дагогију. Оперну каријеру започео је као 
солист Опере у Скопљу улогом млинара 
Симе у опери ‘Еро с онога свијета’ Јакова 
Готовца, а од 1989. наставио је дјеловање 
у осјечком хнк-у. Године 2019. из здрав-
ствених разлога отишао је у пјевачку ми-
ровину, а у казалишту је наставио радити 
као зборовођа Збора Опере хнк. Данас је у 
истој кући ментор пјевања и вокалне тех-
нике. У Скопљу је 1983. године, на соли-
стичким концертима, почео сурађивати 
с пијанистицом Јагодом Тренеском, а та 
сурадња настављена је свих потоњих годи-
на након што су 1989. као брачни пар стиг-
ли у Осијек и ту трајно остали. Како Јагода 
није доживјела 40. обљетницу умјетнич-
ког дјеловања свог супруга – преминула је 
27. новембра 2022. – Цветичанин је тај ју-
билеј посветио својој супрузи, заједно са 
сином Кирилом Наумовим, виолини-
стом и чланом Оркестра хнк.

Изведба оперете ‘Весела удовица’ траја-
ла је преко два и пол сата. У гледалишту 
је, уз Цветичанинове пријатеље, било ‘оз-
биљне’ публике, али и много ученика ош 
Мате Ловрака из Жупање и неких школа 
из Осијека. Ученици су се показали као ве-
ома пристојни па су након представе гро-
могласним аплаузом поздравили оперног 
јубиларца. Након што су сви извођачи – со-
листи, збористи, плесачи, балерине – на 
концу представе изишли на позорницу, 
а било их је преко 50, придружио им се и 
диригент Крешимир Батинић. Потом је 
равнатељ Опере хнк Ладислав Вргоч по-
звао Цветичанина да изиђе на позорни-
цу и у кратким цртама га представио пу-
блици, уручивши му два подебела свеска 
испуњена тзв. пресклипингом везаним 
за његов умјетнички рад. Цветичанину 
су јубилеј честитали и оперни пјевач Бе-
рислав Пушкарић, који је с њим играо у 

‘Ери с онога свијета’, првој Цветичанино-
вој представи у Осијеку, потом оперни пје-
вач Звонимир Ивановић и на крају ин-
тендант хнк-а Владимир Хам.

На крају се извођачима и публици об-
ратио слављеник. Уз истицање да ово није 
његово ‘збогом’ умјетничком раду, него 

‘довиђења’, а збогом ће бити кад обиљежи 
45. обљетницу. Захвалност дугује и својим 
родитељима – отац му је, иако није био 
школовани пјевач, двије године наступао 
као оперни пјевач у Нишу и двије у Новом 
Саду – потом свим управама хнк у Осије-
ку, свим интендантима и диригентима, 
свим колегама пјевачима, као и осјечкој 
оперној публици која га је пратила и под-

ржавала 35 година. Посебно се захвалио 
и инспицијентици Ирени Будак, која је 
тај посао радила свих 35 година од кад је 
он у Осијеку.

 ■ Јован Недић

Поезија 
и школарци
Вукова задужбина окупила је вуковарске 
средњошколце у настави на српском је-
зику и писму

Поводом Светског дана по-
езије, 21. марта, Огранак 
Вукове задужбине у Ву-
ковару организовао је у 
Српском културном цен-

тру песничко вече средњошколаца, под 
називом ‘Ћирилицом пишем, песмом ди-
шем’. Учествовали су ученици вуковарске 
Гимназије, Економске школе и Технич-
ке школе Никола Тесла, који наставу по-
хађају по моделу А, односно на српском 
језику и ћириличном писму. Професор-
ка српског језика у Гимназији и Технич-
кој школи Љиљана Бајац Николић, ујед-
но председница огранка, истакла је да су 
средњошколци читали своје најбоље ра-
дове којима су конкурисали на смотрама 
младих литерараца.

— Поезија се у оквиру наставног програ-
ма чита и анализира. Иако је ученици 
не читају у великој мери врло радо је 
пишу, чак више него прозу – открила је 
професорка која код младих генерација 
настоји да продуби жељу за литерарним 
изражавањем. Ученици су открили шта 
их инспирише те да ли рађе пишу на зада-
не теме или по властитим афинитетима. 
Углавном пишу на теме задане конкур-
сима, док је слободан избор најчешће 
љубавна или завичајна тематика.

Вукова задужбина са седиштем у Бе-
ограду је једна од најважнијих српских 
културних институција, која делује од 
1937. године. Основни циљ њеног посто-
јања је неговање трајних вредности, по-
рука и дела Вука Стефановића Кара-
џића. Тренутно постоји четрдесетак 
огранака, а овај вуковарски основан је 
пре пет година.

 ■С. Н.

Ин мемориам: 
Ксенијa Мар- 
јановић Кека 
(1961. – 2024.)
Уважена докторица медицине и знаности, 
доцентица те изванредна професорица 
Медицинског факултета у Осијеку

У суботу, 16. марта ове године, у 
63. години живота, изненада 
је и неочекивано преминула 
Ксенија Марјановић – Кека 
из Белог Манастира, доктори-

ца медицине и знаности, изванредна про-
фесорица Медицинског факултета Осијек. 
Вијест о њезиној смрти болно је проструја-
ла Белим Манастиром, Барањом и Осије-
ком међу њезиним рођацима, пријатељи-
ма те колегама из струке. Сахрањена је два 
дана касније на беломанастирском Право-
славном гробљу.

Ксенија Марјановић рођена је 22. јану-
ара 1961. у Белом Манастиру, гдје је завр-
шила основну школу, док је средњу ме-
дицинску завршила у Осијеку. Године 
1986. дипломирала је у Осијеку на Ме-
дицинском факултету, 1991. завршила 
је први дио послиједипломског студија 
из онкологије у Загребу, а 1998. специја-
лизацију из патолошке анатомије у Но-
вом Саду. Године 2013. постала је доктор-
ица знаности из подручја биомедицине 
и здравства. Три године касније изабра-
на је за доцентицу на осјечком Медицин-
ском факултету, 2019. добила је звање 
више знанствене сураднице, а 2022. из-
абрана је за изванредну професорицу на 
Катедри за патолошку анатомију и суд-
ску медицину, којој је постала и пред-
сједница.

Као лијечница опће праксе започела 
је радни вијек у беломанастирском До-
му здравља. Између осталога, од 2001. ра-
дила је у Клиничком болничком центру 
Осијек као специјалистица патолошке 
анатомије, а од 2005. судјеловала је у на-
стави на Медицинском факултету. Нажа-
лост, 2024. године завршен је њезин пут 
стручног успјеха, али траг који је остави-
ла својим несебичним радом свједочи о 
томе колико човјечности и љубави лијеч-
ник може дати својој професији. Зато јој 
колеге лијечници и пацијенти неизмјер-
но захваљују на свему што је учинила на 
пољу медицине.

 ■  Јован Недић

Stogodnjak 
(731)
29. 3. – 5. 4. 1924: naša je država parla-
mentarna monarhija i u njoj kralj više 
nije ono što su nekad bili carevi, austrij-
ski, njemački i ruski – apsolutni vladari. 
Kralj kod nas ne određuje ništa, već sve 
određuju kuglice, rekao je jedan političar 
nekom priprostom seljaku na predizbor-
nom skupu. A na to će seljak: ‘Baš to i ne 
valja. A evo zašto. Prije je, kako kažete, 
sve određivao car. I u državi je bilo sve u 
redu. A sad kralj ništa ne određuje, već 
svako radi po svojoj ludoj glavi, pa zato 
i jest zlo…’ Novinar zatim razlaže temu 
zašto nam je danas tako, dakle loše. ‘Zato 
što nemamo kralja za predsjednika drža-
ve, jer to nije moguće u parlamentarnoj 
monarhiji. Pogotovo ne kod nas – Srba, 
Hrvata i Slovenaca. Zamislite samo kako 
bi izgledala naša država da kojim sluča-
jem nije kraljevina, već republika. Prvo 
i prvo, mi ne bismo bili jedna država, već 
nekoliko rasutih i smiješnih republikan-
skih državica. Drugo, u svakoj od tih 

‘republika’ vodila bi se žestoka borba za 
predsjednika. U Srbiji, Bosni i Vojvodini 
Srbi bi u svojoj većini bili za g. Pašića, ali 
bi protiv toga svom silom ustali Davido-
vić i Spaho. U Sloveniji bi bio predsjednik 
republike Korošec, protiv čega bi se kao 
divlji digli svi neklerikalci. U Hrvatskoj 
bi Hrvati u svojoj većini bili za Radića 
kao predsjednika, a Srbi bi ‘išli na noževe’ 
protiv toga.’ i bili bi za Pribićevića. A u 
Crnoj Gori, bog zna kako bi bilo i koji bi 
serdar postao predsjednik!’

 * Glavni odbor Demokratske stranke 
isključio je iz svojih redova Svetozara 
Pribićevića i njegove najbliže pristaše 
koji su napustili poslanički demokrat-
ski klub, formiravši svoj zasebni samo-
stalni demokratski klub. Neke novine 
u tome vide ‘simptome žestokog stra-
načkog previranja…

 * uz 100-godišnjicu rođenja pjesnika 
Branka Radičevića u svim školama u dr-
žavi održana su predavanja o tom ‘sen-
zibilnom romantičaru, pjesniku vina, 
prijateljstva, vedrine i žena… Popularan 
je jednako kod Hrvata kao i kod Srba, a 
posebno je značajan po tome što je po-
znatu Vukovu ideju ‘piši kako govoriš’ 
do kraja proveo u djelo…’.

 * u rodnoj Petrinji je, u 38. godini života, 
umro poznati banijski rodoljub, učitelj 
Joco Tadić. Gimnaziju je završio u rod-
nom gradu, a učiteljsku školu i ispit zre-
losti u Pakracu. Prvo zaposlenje dobio 
je u selu Jošavci, kod Banja Luke, da bi 
zatim prešao raditi u srpsku školu u Do-
njem Vakufu. Čim je 1914. počeo rat au-
strougarske vlasti Tadića, zbog njegovih 
naprednih ideja, protjeruju u Petrinju. 
Ostao je bez sredstava za život, ali to 
ga nije slomilo. Tek pred sam kraj rata 
uspio je, uz pomoć dobrih ljudi, priskr-
biti barem kakva-takva primanja i to na 
dvorskom području, gdje se zaposlio kao 
zamjenik učitelja. Poslije rata iz Sarajeva 
mu je ponuđeno da se vrati na svoje staro 
radno mjesto u Donji Vakuf, što je i uči-
nio, ali za kratko, jer je u međuvremenu 
teško obolio. Još je kraće vrijeme radio u 
selu Blatuša, kod Vrginmosta, ali se onda 
vratio u Petrinju gdje je i ubrzo umro.

 ■ Đorđe Ličina 

Честитке поводом обљетнице – 
Слободан Цветичанин

Ксенија Марјановић Кека
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Ova otrovna navika i kultura 
koju mi što smo se njome kao 
virusom davno zarazili skra-
ćeno sinegdohom zovemo 

‘rokenrol’, nosi u sebi dvostru-
kost, ambivalenciju koja je s jedne strane 
moćan i konstitutivan dio, ali jednako tako 
i velika opasnost. Ta se dvostrukost zove važ-

nost pojavnosti – prostije, vanjski izgled, ili 
još drugačije tuđicama rečeno stil iliti imidž. 
Izgled izvođača neodvojiv je i, paradoksalno, 
gotovo jednako važan kao zvuk. Tako je bilo 
od početka. To i takvo ‘značenje stila’ kako bi 
rekao Dick Hebdige, ono vanjsko prečesto 
je znalo ugroziti unutarnje i najvažnije, bez 
čega stila ne bi ni bilo – muziku samu.

Nitko kod nas, reklo bi se, na toj samosvi-
jesti i impulsu važnosti donošenja drugačijeg 
vizualnog stila i izgleda, a na račun muzike, 
nije platio takvu cijenu kao Slađana Milo-
šević (ono ‘Aleksandra’ iz lične karte nije 
dugo vremena koristio skoro nitko). Kad se 
pojavila tamo kasnih sedamdesetih i počet-
kom osamdesetih na nekom od televizij-
skih programa tadašnjeg jrt-a, s onakvim 
imidžom, s jarko farbanom, natapiranom 
kosom i jakom šminkom, kao da je direktno 
stigla s londonskog King's Crossa, i u trenut-
ku kad je televizija bila tako moćna da je bilo 
dovoljno da te narod vidi jednom pa da te 
zapamti, Slađana je odmah uspjela. Makar 
u prvome: u tome da bude viđena i uočena, 
da zapanji drugačijošću, da šokira, a da ne is-
padne smiješna ili ismijana od neukih. Tako 
i bi: iako te prve pjesme nisu bile naročite, 
jednom kad si je vidio, kojoj god generaciji 
ili društvenoj klasi pripadao, nisi je mogao 
zaboraviti. Ali već tad i tako kao da je odmah 
na početku počela gubiti bitku koja je važnija 

– to da joj muzika nekako padne u drugi plan. 
Tim više što je u trenutku kad se za mase 
pojavila kao nov izvođač i zauzela to svoje 
jedinstveno mjesto u masmedijima, na te-
leviziji, u novinama i listovima, Slađana već 
imala godine ozbiljnog muzičarskog staža. 
Oduvijek sam imao utisak da je svjesno ili 
nesvjesno skrivala svoj izuzetan i u odnosu 
na većinu rokenrolera dublji i ozbiljniji, for-
malni muzički bekgraund. Zašto je to skri-
vala? Da se narod ne uplaši? Da ne djeluje 
suviše ozbiljno? Možda je i sama bježala od 
nečega što većina rokera nije imala: teorijsko 
i izvođačko znanje i umijeće klasično školo-
vane muzičarke koja je već s pet godina bila 
u muzičkoj školi na odsjeku klavira, a naučit 
će svirati ozbiljno i još nekoliko instrumena-
ta. I prije relativnog uspjeha prvih singlova, 
muzički solidnih no tekstualno smiješnih i 
drago naivnih u odnosu na nadolazeću novo-
valnu scenu (sad se neprestano u naslovima 
ponavlja i prepisuje nonsens da je Slađana 
bila ‘novotalasna ikona’ – nikad to nije bila) 

– poput singla ‘Sexy dama’ (sic!), što ga je za 
nju napisao nesretni i dragi Dejan Petković 

– imala je iza sebe godine sviranja s najozbilj-
nijim muzičarima beogradske rock, jazz i 
klasičarske scene. Najvažnije za mnogošto 
u njenoj nestalnoj karijeri: po svojoj prirodi 
bila je muzičarka od najrjeđe sorte – ona s 
bezgraničnom znatiželjom ka najrazličiti-
jim žanrovima i garagantuovskom gladi da 
se čuje što više muzike, u ekstremnim ras-
ponima. Svirala je paralelno ‘ljuti rokenrol’ i 
bavila se suvremenom klasikom kompozito-
rice Ksenije Zečević, a pamtim i intervju iz 
sofisticiranog i za takve detalje budnog Pole-
ta, u kojem je govorila kako voli zastrašujuću 
Diamandu Galás. Lutala je od stila do stila, 
od hard rocka do suvremene eksperimen-
talne glazbe, od blondijevskog popa do big 
bendova, od takozvanog alternativnog zvu-
ka do zabavnoglazbenih festivala, od heavy 
metala do najdelikatnijih, nebeskih balada. 
Lutala je, i na tom se putu rasipala. S propla-
masajima tek, koji su bili vanredni, uistinu 
jedinstveni. Je li lutala iz želje za uspjehom? 
Moguće. Prirodno je uostalom. No, izglednije 
je drugo: kao i mnogi muzičari visokog teh-
ničkog znanja, ona izgleda nije mogla naći 
samo jedan pravac ili ideju unutar popularne 
muzike za koje bi se uhvatila i od njih napra-
vila trajnost – u suprotnosti s najuspješnijim 
autorima čija je to glavna i temeljna karak-
teristika: ulovivši motiv, nešto bar što hoće 
reći, zajašili bi na to i nisu više puštali, dok 
su od vlastitog najčešće ograničenog muzič-
kog znanja, od svojih nedostataka, uspijevali 
napraviti prednost.

Njena rasutost i nemogućnost pomirenja 
suviše različitih stilova razlog je Slađanine 
prve tragičnosti: bila je medijska i stilska 

‘ikona’, prepoznatljiva ‘svima’. Ali koliko je 
bila prepoznata njena muzika? A glas, boja, 
stil pjevanja? Ono što pjevača distingvira. 
Obratimo pažnju na te snimke, što s vreme-
nom samo dobivaju na značaju i ljepoti: go-
tovo u svakoj Slađanin glas je tako miksan, s 
mnogo reverba i eha, da zvuči kao da se hoće 
sakriti, i u onim osrednjim i u najboljim pje-
smama. Ako taj dio sebe sakrivaš, ili dozvo-
ljavaš da te sakriju, i to na najotvorenijem 
prostoru, što poručuješ zapravo?

Nešto je tu naravno moralo biti i do lično-
sti. Veliki talenti najčešće su najveći vlastiti 
neprijatelji. Kod Slađane se to pokazalo više 
puta. Umjetnički i privatno. Ako ostanemo 
na najvažnijem, na muzici, vidjet ćemo da 
nijedno od tih nekoliko vrhunskih djela ne 
sliči prethodnome – ne po liniji karijernog 
oportuniteta, nego u mijenjanju po nekim 
drugačijim nužnostima, gdje se u isti čas in-
stinktivna volja za promjenom kao rezultat 
muzičkog razmišljanja pokušava složiti s 
uslovljavanjima koja su vanjska, i ne uvi-
jek najljepša ili slobodna. Biranje suradnika 
i partnera nekim su muzičarima jedan od 
ključeva, u dobrom i u lošem.

Najbolje stvari Slađana je pisala, snimala 
i izvodila uvijek kad bi sretno birala surad-
nike. Ili oni nju. To bi se pravilo svaki put 
pokazalo u šokantnoj mjeri i rasponu, makar 
za one koji su znali prepoznati: album ‘Neu-
tral Design’ iz 1983. imao je i hit za srednju 
struju i alternative radove, vrhunski zvuk i 
produkciju, izvedbu i naravno dizajn. Zagre-
bački Start, koji je, ako išta, znao prepoznati 
ono od čega je sam bio sačinjen – stil – pre-
poznao je momenat savršeno: prateći tekst 
Saše Žikića i intervju sa Slađanom, koju je 
kao nikada fotografirala Goranka Matić 
(tko drugi uostalom?), spada i danas u one 
savršene, antologijske ‘editorijale’. Pa onda 
iznenađenje s kraja osamdesetih: Slađana 
bez modnih kerefeka svira violinu u uvodu 
džezerskim harmonijama oblikovane pje-
sme čuvenog Darka Kraljića, s njenog 
tamnog bisera, albuma ‘Slađana & Darko’, 
vjerojatno prve ‘neokrunerske’ ploče kod 
nas (možda i posljednje?).

I trenutak, onaj najtrajniji, što se pojavio, 
u strašnoj simetriji, baš u proljeće prije rav-
no četrdeset godina: ‘Negde izvan planeta’, 
popularno prozvana i ‘Princeza’, pjesma 
koju je za Evroviziju u duetu otpjevala 
s Dadom Topićem, čovjekom koji je kod 
nas izmislio soul pjevanje. Nema slične ta 
melodiozna grand balada Sanje Ilića, iz 
moćnoga, sunčanoga dura što počinje gli-
sandom, kao da zvijezda-repatica dobija 
svoje note, svoj zvuk, zvuk što je tren i 
vječnost, i Slađanin eterični glas, feminin, 
senzualan glas, malo zamagljen studijskim 
efektom, visoko impostiran, kome mnogo 
kasnije odgovara muški glas, u kontramelo-
diji (‘moj svet si ti...’), i pridružuje se, da bi 
njen snoviti vokal ‘pokupio’ Dadin čarobni 
bariton, kao taman planinski studenac. Kad 
se u refrenu, u forte dijelu spoje, sljube u 
jedno, bilo u oktavi, bilo u harmonijama, 
dobili smo tu vrstu uznesenja, opčaranosti, 
kakvu su imali samo holivudski filmovi u 
svojem univerzalnom zavođenju planeta 
ili arije iz najljepših brodvejskih mjuzikala. 
Sad smo imali svoju verziju, muziku koja 
je u jednoj jedinoj gesti čarobnim štapićem 
izvela naš rođeni oblik snovitosti, zvuka na 
koji reagiraju zanesena čula i uzdižu čovje-
ka iznad zemlje.

Taj tren, kao ni jedna čarolija, nije mogao 
potrajati. Ni izvođači njeni, kao kažnjeni 
zbog ljepote. Posljednjih trideset i više go-
dina Slađana nije imala prave karijere. Tamo 
gdje rokenrola odavno nema, a riječ imidž 
je postala uvreda, nije ju ni mogla imati. ■

Aleksandra Slađana Milošević 
(1956. – 2024.)

piše Đorđe Matić

Jednom kad si je vidio, 
Slađanu nisi mogao 
zaboraviti (Foto: Antonio 
Ahel/pixsell)

Negde 
izvan 
planeta
Kad se pojavila kasnih se-
damdesetih i početkom 
osamdesetih, Slađana je od-
mah uspjela u tome da bude 
uočena, da zapa nji drugačijo-
šću. No također je bila i muzi-
čarka od najrjeđe sorte, 
 s bezgraničnom znatiželjom 
i garagantuovskom gladi 
da se čuje što više muzike
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N ije prošlo ni sedam dana ot-
kako je Bosna i Hercegovina 
dobila zvaničnu potvrdu iz 
Bruxellesa o otpočinjanu 
pregovora za pridruživanje 

Europskoj uniji, a praktično, prije nego što 
su dogorjele prskalice na slavljeničkim tor-
tama – nastupila je uobičajena realnost Bo-
sne i Hercegovine, u kojoj se niko ni sa kim 
ni o čemu ne može složiti, i u kojoj visoki 
predstavnik koristi svoje ovlasti da nameće 
zakone i propise.

Podsjetimo, Europska unija se prošloga 
tjedna složila da će započeti pregovore o 
članstvu s Bosnom i Hercegovinom. Čel-
nici bloka su uz usvojenu odluku prikači-
li i upozorenje da će BiH morati poduzeti 
više reformi prije nego što može započeti 
sljedeći korak. ‘Čestitam! Vaše mjesto je u 
našoj europskoj obitelji. Današnja odluka 
je ključni korak naprijed na putu Bosne i 
Hercegovine prema eu-u’, napisao je pred-
sjednik Europskog vijeća Charles Michel 
dok je još trajala sjednica Vijeća Europe u 
Bruxellesu.

Predsjednica Europske komisije Ursula 
von der Leyen sa svoje je strane rekla da je 
BiH sada ‘potpuno usklađena’ s vanjskom i 
sigurnosnom politikom eu-a, da poboljša-
va upravljanje migracijskim tokovima te da 
usvaja zakone za borbu protiv pranja novca 
i financiranja terorizma.

Odluka Vijeća Europe se općenito sma-
tra povijesnim korakom za Bosnu, podižući 
nade da bi zemlja mogla prevladati nesta-
bilnost obilježenu etničkim rivalitetima i 
prijetnjama secesije, gotovo tri desetljeća 
nakon završetka rata, a naročito nakon što je 
BiH 2022. godine i službeno prepoznata kao 
zemlja kandidatkinja za članstvo. Iz Bru-
xellesa je nedvojbeno poručeno da je BiH 
dovršila neke od potrebnih koraka, ali su 
još uvijek otvorene reforme u pravosuđu i 
izbornom sustavu.

I upravo tu je zapeo plug. Nakon što se 
predstavnici vladajuće koalicije stranaka 
Trojke, snsd-a i hdz-a i njemu pripadajućih 
satelita nisu uspjeli dogovoriti oko novog 
izbornog zakona, visoki predstavnik u Bosni 
i Hercegovini Christian Schmidt namet-
nuo je niz odluka kao odgovor na političku 
krizu i stagnaciju u zemlji. Radi se o paketu 
mjera za poboljšanje integriteta izbornog 
procesa, imajući u vidu nesposobnost ili ne-
spremnost domaćih vlasti da isprave teške 
nedostatke u izbornom procesu. Iz ohr-a je 
poručeno da birači u BiH moraju imati rav-
nopravnu priliku da učestvuju u izborima i 
moraju biti sigurni da je njihov glas adekvat-
no prebrojan i ispoštovan u kasnijem for-
miranju vlasti, a posebno da izborne krađe 
moraju biti sistemski spriječene. Osim toga, 
ove odluke uključuju i zabranu kandidature 

ratnim zločincima, kao konkretan korak u 
pokušaju da se osiguraju odgovornost i prav-
da za žrtve rata.

Prve reakcije su došle upravo iz Bru-
xellesa, u kojima je očigledno razočarenje 
samom činjenicom da je BiH već na prvom 
koraku ka ispunjenju zadanih ciljeva mo-
rala koristiti Schmidtovu štaku. Prosto re-
čeno – opsežna međunarodna supervizija 
nije kompatibilna s europskom budućnošću 
Bosne i Hercegovine, jer prekomjerna me-
đunarodna intervencija ometa suverenitet 
zemlje i njen put prema pridruživanju Eu-
ropskoj uniji.

Nadalje, stigle su i žestoke reakcije iz 
bh. entiteta Republike Srpske (rs), čiji su 

Početak napora za pridruživanje 
Bosne i Hercegovine Europskoj 
uniji

piše Eldin Hadžović

predstavnici odmah najavili donošenje 
vlastitog izbornog zakona, kao odgovor na 
Schmidtovu odluku o zabrani kandidature 
i imenovanja na javne funkcije ratnih zloči-
naca. Oni ističu da donošenje vlastitog izbor-
nog zakona ima svrhu očuvanja autonomije 
rs-a u procesu donošenja odluka o izbornim 
pitanjima.

R at Rusije protiv Ukrajine po-
novno je oživio europsku že-
lju za proširenjem na istoku i 
u srednjoj Europi, s trenutnim 
članicama bloka koje su se u 

prosincu složile da će započeti razgovore o 
pridruživanju s Ukrajinom i Moldavijom. 
Pokretanje pregovora samo stavlja Bosnu 
na početak dugog procesa daljnjih reformi 
koje obično traju mnogo godina prije nego 
što zemlja napokon postane članica eu-a. 

Susjedi Sjeverna Makedonija, Crna Gora, 
Srbija i Albanija već su dalje odmakli u svo-
jim naporima za pridruživanje, ali su svi još 
uvijek daleko od članstva.

Zoran Milanović, predsjednik Hrvatske, 
iskoristio je i ovu priliku da se za potrebe pre-
dizborne kampanje u Hrvatskoj obračuna s 
premijerom Andrejom Plenkovićem, ci-
nično utvrdivši da će proces pridruživanja 
BiH eu trajati 500 godina, ‘duže nego što su 
oni bili pod Turcima’. K tome, Milanović je na-
stavio insistirati na stajalištu da bi se trebalo 
osigurati pravo Hrvatima u BiH da biraju svog 
člana Predsjedništva, što smatra nepravedno 
oduzetim, te je kritizirao Vladu zbog nedo-

voljnih napora u uklanjanju sankcija koje su 
nametnute hrvatskim političarima iz BiH.

Ovakav Milanovićev nastup ne odudara 
od njegovog uobičajenog manira obračuna 
s političarima iz BiH, što ne samo da do-
datno opterećuje odnose između Zagreba i 
Sarajeva, nego i potvrđuje matricu po kojoj 
će zemlje članice eu-a, a naročito Hrvatska, 
kao jedini europski susjed BiH, maksimal-
no koristiti mehanizme pritisaka i poluga 
kako bi kanalisala vlastite interese, na sli-
čan način na koji je i Slovenija svojedobno 
kočila put Hrvatske u eu, zakerajući oko 
arbitraže međudržavnog razgraničenja.

Sve ovo samo znači da je Bosna i Hercego-
vina krenula na put od sedam milja, kao i da 
se već na prvom koraku saplela. To je, da za-
držimo Milanovićev ciničan ton – mali korak 
ka eu-u za bosanskog čovjeka, ali ogroman 
za čovječuljka. ■

Put od sedam milja
Otpočinjane pregovora za pridruživanje BiH eu-u 
smatra se povijesnim korakom zbog nade da će se 
zemlja konačno osloboditi prošlosti obilježene etničkim 
napetostima. No ubrzo je nastupila uobičajena realnost 
u kojoj se niko ni sa kim ni o čemu ne može složiti

Niz odluka kao odgovor na 
političku krizu i stagnaciju u 
zemlji – Christian Schmidt (Foto: 
Armin Durgut/pixsell)

U Bruxellesu je oči-
gledno razočarenje 
zbog činjenice da je 
BiH već na prvom 
koraku ka ispunje-
nju zadanih cilje-
va morala koristiti 
Schmidtovu štaku. 
Prosto rečeno, opsež-
na međunarodna su-
pervizija nije kompa-
tibilna s europskom 
budućnošću BiH
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D ok Vijeće sigurnosti un-a 
nakon pola godine genocida 
nad Palestincima glasa za 
primirje koje to nije, udru-
ženja poslodavaca u Izraelu 

sve glasnije pozivaju na mir radi biznisa i 
povratka palestinskih radnika na radna mje-
sta u Izraelu. Naime, u oktobru je izraelska 
vlada poništila radne dozvole i zabranila 
ulazak u zemlju za više od 140 tisuća pa-
lestinskih radnika sa Zapadne obale. Prije 
oktobra oko 170 tisuća Palestinaca radilo je u 
Izraelu – oko 140 tisuća imalo je dozvolu za 
rad, a procjenjuje se da je dodatnih 30 tisuća 
radilo bez dozvole.

Predsjednik Izraelske federacije gospo-
darskih komora Dan Catarivas pozvao je 
nedavno na hitnu raspravu o radnim do-
zvolama za Palestince jer odluka o ukidanju 
dozvola ‘ima ozbiljne posljedice za izrael-
sko gospodarstvo’. Sektori građevinarstva 
i poljoprivrede naročito su se oslanjali na 
potplaćeno palestinsko stanovništvo, koje 
je u njima činilo oko 30 posto radnika.

Osim što su brojni palestinski radnici u 
međuvremenu izgubili živote, svi koji su ra-
dili u Izraelu od oktobra su izgubili i glavne 
izvore prihoda. Gledajući iz makroekonom-
ske perspektive, prihod koji su ostvarivali ti 
radnici i radnice činio je oko 20 posto bdp-a 
palestinskih vlasti. Od oktobra je stopa neza-
poslenosti na palestinskim područjima pora-
sla na 40 posto, a oni koji na Zapadnoj obali 
i uspiju naći posao za svoj su rad trenutno 
puno manje plaćeni. Palestinske vlasti bile 
su prisiljene na brojna otpuštanja i rezove 
plaća u javnom sektoru.

S druge strane, građevinska industrija u 
Izraelu ranije se oslanjala na rad oko sto ti-
suća Palestinaca. Bez njih je sada čitav sektor 
pod kočnicom, mnogi su projekti obustavlje-
ni ili sporo napreduju. Pokušaji pronalaženja 
drugih radnika ne idu glatko, Izraelci se ne 
trgaju za najslabije plaćene poslove, a uvoz 
radnika iz drugih zemalja proces je koji za-
htijeva vremena.

I sad su ljudi od biznisa na mukama, jer 
potražnje za stanovima u Izraelu ima, a 
okupacijski režim želi održati ritam grad-
nje novih ilegalnih naselja. Valjalo bi za-

raditi, ali tko će raditi? Vlada još važe pri 
donošenju odluke hoće li vratiti palestin-
ske radnike, a manjak radnika pokušava se 
pokrpati regrutiranjem po Indiji. Bilate-
ralni sporazum o radu potpisan je između 
Izraela i Indije još prošlog maja, ali od ok-
tobra je postao prioritet za Izrael. Izraelska 
ministrica prometa Miri Regev tijekom 
nedavnog posjeta Indiji najavila je da će 
Izrael ‘smanjiti svoju ovisnost o palestin-
skim radnicima’ tako što će ih zamijeniti 
kvalificiranim radnicima iz Indije. Indija 
je inače među glavnim uvoznicima izrael-
skog oružja i vojne opreme, a hinduistička 
nacionalistička vlada koja je na vlasti od 
2014. izraelsku državu vidi kao važnog ide-
ološkog saveznika.

‘Indija izvozi ono čega naša zemlja ima u 
izobilju: siromašne nezaposlene ljude koji će 
zamijeniti palestinske radnike u Izraelu. To 
su ljudi koji su dovoljno očajni da riskiraju 
svoje živote u ratnoj zoni. Ljudi dovoljno 
očajni da toleriraju otvoreni izraelski rasi-
zam prema Indijcima’, komentar je indijske 

autorice Arundhati Roy s prosvjeda ‘Rad-
ni ljudi protiv aparthejda i genocida u Gazi’ 
održanog u New Delhiju 7. marta.

Transferu indijskih radnika u Izrael uspro-
tivili su se i indijski sindikati. U zajedničkoj 
izjavi deset velikih sindikata u novembru 
konstatiralo je da bi svaki pokušaj vlade da 

‘izveze’ indijske radnike pokazao ‘način na 
koji je indijske radnike dehumanizirala i 
pretvorila u robu’. Otpor sindikata malo je 
unelagodio čitav proces, ali ta verbalna meš-
koljenja nisu dovoljna da ga zaustave. Prvi 
su radnici iz Indije već stigli na izraelska gra-
dilišta, neki i sretni jer ih je ondje dočekao 
standard malo bolji od onoga u zaljevskim 
zemljama, u kojima radi većina indijskih 
građevinskih radnika.

Malo bolji, ali nipošto dobar. Zaštita na 
radu često je neadekvatna, plaće minimal-
ne, a socijalne beneficije nepostojeće. To 

su na svojoj koži tijekom godina itekako 
osjetili palestinski i migrantski radnici, koji 
su imali niže plaće i oskudniju zaštitu na 
radu u usporedbi s izraelskim radnicima 
(koji su uglavnom na višim pozicijama na 
gradilištima). Prema podacima palestinskog 
ministarstva rada pri Međunarodnoj organi-
zaciji rada, 44 palestinska radnika poginula 
su u 2022. pri radu u građevinskom sektoru 
u Izraelu.

Na škrge posljednjih mjeseci 
diše i izraelski poljoprivredni 
sektor, inače srčika cionistič-
kog kolonijalnog mita – pri-
zvat ćete lako onu o tome 

kako je Izrael ‘učinio da pustinja procvje-
ta’. Pustinja ovih dana ne cvjeta jer Izrael 
nije u mogućnosti iskorištavati palestinske 
radnike za neke od fizički najintenzivnijih i 
najslabije plaćenih poslova u poljoprivredi. 
Spomenimo i da oko 80 posto obrađenih 
površina u Izraelu od 1948. čini poljopri-
vredno zemljište koje je bilo u vlasništvu 
Palestinaca koji su te godine protjerani. 
Zemlju su Palestinci i prije 1948. obrađi-
vali – nit’ se radilo o pustinji, nit’ se radilo 
o ‘zemlji bez ljudi’. Svoja su poljoprivred-
na znanja Palestinci u drugoj polovici 20. 
stoljeća nastavili prakticirati upregnuti u 
rad za izraelske gospodare. Među palestin-
skim radnicima u izraelskom poljoprivred-
nom sektoru značajan su udio kroz godine 
činile i žene (oko trideset posto), koje su 
bile dodatno izrabljivane i još slabije pla-
ćene. O tome je početkom 1990-ih Ibtisam 
Ibrahim objavila pionirski istraživački rad 

‘Podčinjenost i iskorištavanje palestinskih 
arapskih žena u Izraelu: slučaj beračica kra-
stavaca u zapadnoj Galileji’.

Uz žene, fasovali su i migrantski radni-
ci, kojih je u posljednje vrijeme u poljopri-
vrednom sektoru najviše iz Tajlanda. Kao i 
Palestinci, migrantski su radnici uglavnom 
ograničeni na radno najintenzivnije i neme-
hanizirane poslove, poput sadnje sjemena i 
branja voća. Tajlandski radnici uglavnom su 
zaposleni u kibucima koji se nazivaju moša-
vim, nekoj vrsti zadružnih poljoprivrednih 
komuna. Na van zvuči kao neka new age 
agro-arkadija, ali iznutra se pokazalo da se 
radi o ozbiljnom izrabljivanju. Tajlandski su 
radnici često radili natprosječan broj radnih 
sati mjesečno, primali plaće ispod minimal-
ca, živjeli i radili u nehigijenskim uvjetima. 
Između 2008. i 2013. u Izraelu su smrtno 
stradala 122 tajlandska migranta.

Izraelsko Ministarstvo poljoprivrede izvi-
jestilo je nedavno da je deset od 29 tisuća 
tajlandskih poljoprivrednih radnika napu-
stilo zemlju od oktobra, iako se dio njih sada 
pomalo počinje vraćati. Čini se ipak da se ne 
vraćaju dovoljno brzo, pa je Izrael nedavno 
potpisao sporazum s vladom Šri Lanke, ze-
mlje razorene dužničkom krizom, za hitno 
zapošljavanje deset tisuća poljoprivrednih 
radnika. Ministarstvo poljoprivrede trenut-
no traži dozvole za još stranih poljoprivred-
nih radnika.

Desetljećima smo po medijima mogli či-
tati poljoprivredno-stem-ovske poslanice iz 
Izraela, priče o tome kako je zemlja globalni 
lider u AgriTechu, o vrsnim postrojenjima 
za desalinizaciju, ulaganju u istraživanje i 
razvoj hidroponike i genetski modificira-
nih usjeva, impresivnom poboljšanju po-
ljoprivredne produktivnosti itd. Genijalnim 
izumima unatoč, produktivnost sustava je 
pod velikim upitnikom nakon pola godine 
bez standardnog iskorištavanja ‘golih ruku’ 
Palestinaca i migranata. Ali avaj, dok se ge-
nocidom zemlja natapa, a o primirju natječe 
sto škola mišljenja, drugih siromašnih kojih 
se može upregnuti po svijetu još ima, do-
voljno da cvjeta barem sto cvjetova okupa-
cijskih. ■

Izrael traži radnike piše Ivana Perić

Radnici u Indiji 
koji su se prijavili za zapošljavanje 

u Izraelu (Foto: Anushree 
Fadnavis/Reuters/pixsell)

 Višak rata, 
manjak rada
Udruženja poslodavaca u Izraelu sve 
glasnije pozivaju na mir radi biznisa 
i povratka palestinskih radnika – građe-
vinarstvo i poljoprivreda naročito su 
se oslanjali na potplaćeno palestinsko 
stanovništvo. Manjak radnika pokušava 
se pokrpati i regrutiranjem po Indiji
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Bilo je to u rujnu 1977. U Fran-
cuskoj je samo par dana kasnije 
izvršeno posljednje pogubljenje 
giljotinom, u Britaniji je Queen 
u studiju snimao buduće hitove 

‘We Will Rock You’ i ‘We Are the Champions’, 
a u sad-u je predsjednik Jimmy Carter pri-
premao predaju Panamskog kanala Panami. 
Na Floridi je s Cape Canaverala u svemir lansi-
rana raketa Titan iiie u kojoj je bila svemirska 
sonda Voyager 1, dva tjedna mlađa, ali znatno 
brža od dvije sonde-blizanke. Američkoj pu-
blici zasićenoj svemirom nakon završetka 

programa Apollo, koja je ranije te godine 
gledala prvi film u serijalu ‘Ratovi zvijezda’, 
vijest o ovom lansiranju prošla je gotovo is-
pod radara. ‘Obje sonde će provesti opsežno 
znanstveno istraživanje Jupitera, Saturna i 
Saturnovih prstenova’, napisao je New York 
Times u kratkoj vijesti sljedećeg dana. ‘Znan-
stvenici kažu da bi sonde mogle raditi 30 go-
dina i da bi jedna od njih mogla biti poslana 
i do Urana, Neptuna, te još dalje.’ Ovih dana, 
više od 46 godina kasnije, nakon nekoliko 
mjeseci problema s komunikacijom Voyager 1 
ponovno je poslao suvisle podatke na Zemlju, 

Jedan od najuspješnijih svemirskih 
programa u povijesti

piše Ivan Fischer

u najimpresivnijem slučaju tehničke podrške 
na daljinu zabilježenom u povijesti.

Prije deset godina Voyager 1 postao je prvi 
predmet izrađen ljudskom rukom koji je iza-
šao iz područja kojim dominira Sunčev vjetar 
i ušao u međuzvjezdani prostor. Onaj ‘te još 
dalje’ koji je spomenuo nyt premašio je sva 
očekivanja. Samo jedanaest predmeta koje 
je izradio čovjek nalazi se na putu izlaska iz 
Sunčevog sustava – kreću se dovoljnom br-
zinom da ih snaga gravitacije Sunca nikada 
neće dovoljno usporiti da se počnu vraćati 
prema njemu. Dva od njih mali su yo-yo utezi 
kojima je sonda New Horizons usporila svoju 
rotaciju nakon odvajanja od zadnjeg stadi-
ja rakete. Četiri predmeta su zadnji stadiji 
raketa, raketni motori na kruto gorivo – tri 
varijante motora Star−37 i motor Star 48B. 
Preostalih pet predmeta su nasa-ine robot-
ske sonde Pioneer 10 i 11, Voyager 1 i 2, te New 
Horizons. Pioneer 11 izgubio je kontakt sa 
Zemljom u prosincu 1995., Pioneer 10 u si-
ječnju 2003. Posljednje tri sonde još uvijek 
šalju podatke na zemlju.

Program Voyager – slanje dvije robotske 
sonde na takozvanu veliku turneju vanjskih 
planeta Sunčevog sustava – danas se smatra 
jednim od najuspješnijih svemirskih progra-
ma u povijesti. Sastojao se od dvije identične, 
na brzinu sklepane sonde, čija je službena 
misija bila prelet pored Jupitera i Saturna, a 
planirani rok trajanja pet godina. U vrijeme 
kada su nastajale svemirski je program iza-
šao iz mode, proračun nasa-e bio je srezan 
tek na djelić onoga koji je bio za vrijeme pro-
grama Apollo, a većina tog novca ulagala se 
u program Space Shuttlea, koji će prvi put 
poletjeti manje od četiri godine nakon dva 
Voyagera. No, on je bio zadnja šansa kako bi 
se iskoristila nevjerojatna prilika – poravna-
nje vanjskih planeta koje se ponavlja samo 
jednom svakih 175 godina. Prethodnu prili-
ku čovječanstvo je ‘propustilo’ početkom 19. 
stoljeća, dok je Beethoven skladao ‘Mjese-
čevu sonatu’. Sljedeća prilika pojavit će se 
tek 2152. godine.

Dvije sonde, lansirane krajem ljeta 1977., 
teoretski su mogle obići sva četiri plinovita 
diva – Jupiter, Saturn, Uran i Neptun, ubrza-
vajući prilikom svakog susreta kroz takozva-
nu gravitacijsku praćku. Jedini je problem 
bio što američki Kongres takvu misiju nije 
bio voljan platiti. Prvotni plan, koji je trebao 
koštati tadašnjih milijardu dolara, Kongres je 
odbacio 1971. nasa je stoga predložila znatno 
manju i jeftiniju misiju, tada nazvanu Ma-
riner Jupiter-Saturn, koja je trebala koštati 
samo 360 milijuna dolara. No, svi inženjeri 
nasa-inog Laboratorija za mlazni pogon (jpl) 
koji su radili na tome potajno su se nadali da 
će uspjeti ostvariti svoj prvotni cilj.

Kako bi uštedjeli vrijeme i novac, koristi-
la se tehnologija usavršena na prethodnim 
misijama – svemirskim sondama Mariner i 
Pioneer, te sondama Viking koje su slijetale 
na Mars. Opis misije zahtijevao je da sonde 
mogu funkcionirati minimalno pet godina, 
taman koliko će im trebati da obiđu Jupiter 
i Saturn. No, u svemirskim se programima 
sve radi kvalitetnije i dugotrajnije nego što 
je minimalno potrebno, za slučaj da bilo što 
pođe po zlu u dubokom prostranstvu svemira. 
A katkad, ako ništa ne pođe dovoljno ozbiljno 
po zlu, takav pristup dizajnu može rezultirati 
čudom.

Voyager 1 prestigao je Voyager 2 još oko 
asteroidnog pojasa, i prvi je stigao do Jupitera 
i Saturna. Dvije su sonde poslale pregršt fasci-
nantnih fotografija u boji i nebrojeno mnogo 
znanstvenih podataka koji su se obrađivali 
još godinama nakon njihovog prikupljanja. 
Njihov pogled na ova dva plinovita diva kra-
sio je udžbenike i enciklopedije desetljećima 

nakon njihovog preleta, inspirirajući čitavu 
generaciju djece i mladih da se i oni zaljube u 
svemir. Otkrili su nebrojena čuda u toj etapi 
svojeg puta. Na Jupiterovu mjesecu Iju pro-
našli su prve aktivne vulkane izvan Zemlje. 
Na mjesecu Europi zatekli su svijet okovan 
slojem leda, koji bi mogao skrivati oceane 
ispod svoje površine. Proučili su atmosferu 
Saturnovog mjeseca Titana i slavne prstenove. 
A onda su dobili zeleno svjetlo za nastavak 
misije.

Voyager 1 napravio je oštar manevar pored 
Jupitera, katapultirajući se u smjeru među-
zvjezdanog prostora, a Voyager 2 zaputio se 
prema Uranu i Neptunu. Do danas je još uvi-
jek jedina sonda koja je obišla ta dva planeta 

– jedine fotografije Urana i Neptuna izbliza 
koje danas posjedujemo možemo zahvaliti 
isključivo misiji Voyager, za koju je malo ne-
dostajalo da se uopće ne dogodi.

Voyager 2 proletio je pored Neptuna u ko-
lovozu 1989. – dvanaest godina nakon lansi-
ranja – i tada su Voyageri započeli svoju novu 
i pretposljednju misiju, onu međuzvjezdanu. 
U tom su trenutku Voyager 1 i 2 bili najbrži 
i drugi najbrži predmet izrađen ljudskom 
rukom. Voyager 1 prestigao je Pioneer 10 u 
veljači 1998. Voyager 2 prestigao ga je u lipnju 
iste godine. Niti jedna sonda koju smo do da-
nas poslali nakon njih nikada ih neće prestići, 
čak ni New Horizons. Dok ne pošaljemo novu 
misiju sličnog opisa – a niti jedna još nije ni u 
planu – Voyager 1 i 2 ostat će dva najudaljenija 
umjetna predmeta u svemiru.

Danas se Voyager 1 nalazi 24,35 milijardi 
kilometara od Zemlje – toliko daleko da je 
signalu koji putuje brzinom svjetlosti potreb-
no 22 i pol sata u jednom smjeru. Kada bismo 
taj put poželjeli preći automobilom koji se 
kreće 100 km/h, vozeći dan i noć, bez pauza, 
trebalo bi nam više od 27.000 godina.

Ono što je fascinantno je da Voyageri još 
uvijek šalju korisne podatke – njihovi uređaji 
mjere plazmu i čestice koji se nalaze u među-
zvjezdanom prostoru, i otkrivaju nam sastav 
svemira izvan Sunčevog sustava. No, njihove 
se godine počinju osjećati. Sad već skoro pola 
stoljeća stara računala sve su sklonija proble-
mima. Upravo je jedan takav pogodio Voyager 
1, koji je od jeseni prošle godine na Zemlju 
počeo slati samo nesuvisle nizove nula i jedi-
nica. Inženjeri koji su mu priskočili u pomoć 
naišli su na neočekivane probleme.

Ljudi koji su dizajnirali njegovih šest ra-
čunala – dvostruki set središnje jedinice, su-
stava za letne podatke i sustava za orijenta-
ciju – danas većinom više nisu među živima. 
Voyager je programiran u Fortranu 5, koji se 
danas više ne koristi, a sva tehnička doku-
mentacija nalazi se na tisućama požutjelih 
isprintanih stranica. Dodatni problem je i vri-
jeme odaziva – nakon slanja samo jedne upu-
te, potrebno je najmanje 50 sati za povratnu 
informaciju. Često i više, jer je za hvatanje 
slabašnog signala Voyagerove antene, s tek 
22 W snage, zadužena mreža antena u Au-
straliji, koja nije uvijek usmjerena u pravcu 
Voyagera da bi mogla primiti njegov signal. 
Stoga je pravo malo čudo – još samo jedno 
u nizu – što je u ožujku ove godine Voyager 
ponovno progovorio. Inženjerima je napokon 
poslao ispis svoje memorije, a nasa se sada 
nada da će u njoj pronaći kvar i da će sondu još 
jednom uspjeti reprogramirati da na Zemlju 
šalje znanstvene podatke.

Jednom kada Voyageri više neće moći slati 
nikakav signal – vjerojatno do kraja ovog de-
setljeća – još uvijek će ih čekati posljednja 
misija. Sa sobom nose i ‘zlatnu ploču’, analo-
gni zapis sa slikama, tekstovima, muzikom i 
pozdravima s planeta Zemlje. Ako jednom u 
budućnosti nestane Zemlje i ljudi na njoj, sve 
što će zauvijek ostati od čovječanstva bit će 
pohranjeno na dvije ploče na sondama Voya-
ger, našim tihim veleposlanicima na vječnom 
putu kroz prazninu svemira. ■

Pouzdane 
staze:   
 Voyager
Fascinantno je da Voyager 1 
i Voyager 2, lansirani prije 
gotovo pola stoljeća, još uvi-
jek šalju korisne podatke 
i otkrivaju nam sastav sve-
mira izvan Sunčevog sustava. 
No godine ipak čine svoje

Pričvršćivanje zlatne 
ploče za Voyager 1 1977. 
godine (Foto: nasa.gov)
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O beležavanje četvrt veka od 
početka nato-ovog bombar-
dovanja sr Jugoslavije počelo 
je tačno na dan kad su pale 
prve bombe, 24. marta i to 

u Prokuplju gde je poginuo prvi vojnik ta-
dašnje Vojske Jugoslavije. Pored uobičaje-
nog obraćanja novog svetog trojstva u Srba 

– Aleksandar Vučić, Milorad Dodik i 
patrijarh Porfirije – pripremljen je i igro-
kaz, sličan onome kakav se svake godine 
pripremi u vreme godišnjice ‘Oluje’. Ovaj 
se zvao ‘Dan sećanja na stradale u nato 
agresiji 1999. godine’. Tri govornika sa bine 
poručivala su da nato nije uspeo da pokori 
mali, ponosni narod koji je tada stao na bra-
nik i međunarodnog prava jer odluka da se 
Jugoslavija bombarduje nije donesena uz 
saglasnost Saveta bezbednosti un-a. Četvrt 
veka posle Rusija je u istom tom Savetu po-
kušala da nametne temu bombardovanja srj, 
ali bezuspešno. Glas Amerike piše da Rusija 
time želi da opravda napad na Ukrajinu, u 
Srbiji opet na neuspešno nametnutu temu 
gledaju kao na dokaz nepoštovanja prema 
Srbiji i njenoj nemaloj žrtvi u odbrani me-
đunarodnog prava što je platila, kako mediji 
često ističu, sa između 1.500 i 2.500 ljudi, 
što je isticao i sam predsednik Vučić. Retko 
ko se poziva na bazu podataka Fonda za hu-
manitarno pravo u kojoj su žrtve poimence 
nabrojane. A prema tim podacima tokom 78 
dana bombardovanja stradalo je 756 ljudi – 
na Kosovu 485, u Srbiji 261 i deset u Crnoj 

Gori. Ubijena su 452 civila i 304 pripadnika 
oružanih snaga, a od ubijenih civila, njih 
206 su bili srpske ili crnogorske etničke pri-
padnosti, 218 su bili Albanci, 14 Romi, a 14 
civili drugih nacionalnosti. Istoričarka Olga 
Manojlović Pintar kaže da je bombardo-
vanje Jugoslavije definisalo savremenu po-
litiku Srbije, a vrhunac toga gledali smo na 
obeležavanju četvrt veka u Prokuplju.

— Zadnjih deset godina mi kroz razne dr-
žavne ceremonije, obeležavanje ratova, vi-
dimo da se ustoličuje narativ žrtve koji kod 
građana Srbije stvara osećaj ugroženosti, 

povređenosti bez da ih uvede u suštinsku 
debatu o uzrocima tog rata koji se dogodio 
1999. i bez da ih uvede u proces kritičkog 
sagledavanja uloge svih tih činilaca – objaš-
njava ona.

Dodaje da je potrebno sagledati i ulogu 
Vojske Jugoslavije (vj), kao naslednice jna, 

‘koja je u velikoj meri bila jedan od subjekata 
u svim sukobima koji su se dešavali pogoto-
vo u Hrvatskoj i BiH’, ističe naša sagovornica, 
dodajući kako je ‘nemoguće bombardovanje 
sagledavati van konteksta sukoba, ratova i 
zločina sa početka 1990-ih’. Govoriti o Sr-
biji kao o prvoj zemlji koja se suprotstavila 
novim imperijalnim politikama, a bez razu-
mevanja šta je dovelo do bombardovanja, za 
našu sagovornicu je deo opasnog istorijskog 
narativa i deo velikog političkog i istorijskog 
revizionizma ‘u kome se svesno prikrivaju 
uzroci, ne razumevaju razlozi zbog kojih je 
do bombardovanja došlo’. Pre tačno deset 
godina Žalbeno veće Haškog suda donelo 
je drugostepenu presudu u slučaju ‘Šaino-
vić i drugi’. Potpredsednik savezne vlade 
Nikola Šainović osuđen je na 18 godina 
zatvorske kazne, general Vladimir Laza-
rević na 14, načelniku policije za Kosovo 
Sretenu Lukiću određena je kazna od 20 
godina, a generalu vj Nebojši Pavkoviću od 
22 godine zatvora. Osuđeni su po komandnoj 
odgovornosti zbog zločina nad kosovskim 
Albancima 1999. (deportacije, progon, uboj-
stva). Nakon dve trećine odsluženih kazni 
Lazarević i Šainović našli su se na slobodi i 
danas su ugledni građani. Heroji, takoreći i 
hroničari političke stvarnosti, na što ukazu-
je Jovana Kolarić, istraživačica u Fondu 
za humanitarno pravo. Posebno izdvajamo 
Lazarevića koji, ističe to naša sagovornica, 
ima čak i status pridruženog člana u Mi-
nistarstvu za rad, zapošljavanje i boračka 
pitanja, ‘jer se veoma često pojavljuje na 
ceremonijama dodela boračkih spomenica 
zajedno sa ministrom’.

— Upravo na primeru Vladimira Lazarevića 
možemo da vidimo da današnja politička 
elita u Srbiji ne da samo da nema problem 
sa onim što se dešavalo na Kosovu, tokom 
1998. i 1999. godine, nego upravo afirmiše 
ljude koji su odgovorni za zločine koje su 
počinjeni na Kosovu – ističe ona.

Već smo pomenuli da za bombardovanje 
nije bilo odluke u Svezu bezbednosti un-a. 
U odnosu prema zločinima možemo traži-

 Četvrt 
 veka obmane

nato-ovo bombardovanje definisalo 
je savremenu politiku Srbije. Danas 
je ustoličen narativ o Srbiji kao 
žrtvi, prešućuju se uzroci rata iz 
1999., politička elita o zločinima nad 
kosovskim Albancima šuti, a osuđene 
ratne zločince tretira kao heroje

Politička i crkvena elita na 
obeležavanju godišnjice 

bombardovanja u Prokuplju 
(Foto: Ministarstvo odbrane i 

vojske Srbije/ataimages/pixsell)

Zgrada Generalštaba u 
beogradskoj Nemanjinoj ulici 
(Foto: Dejan Kožul)

ti i odgovor na pitanje kakav bi odnos bio 
prema bombardovanju da je kojim slučajem 
bombardovanje aminovano od strane Save-
za bezbednosti. Manojlović Pintar smatra 
da bismo i u tom slučaju pronašli način da 
se diskredituje Savez bezbednosti kao usta-
nova podsećajući da su nađeni načini i da 
se diskredituje Haški tribunal, koji je usta-
novljen odlukom un-a. Kolarić zaključuje 
kako se ‘samo nalaze zgodni argumenti za 
opravdanje sadašnje političke orijentacije’, i 
dodaje da je ta politika kontinuitet politike 
Slobodana Miloševića. A pre samo dese-
tak godina, dok su zločinci bili po zatvorima, 
činilo se da neke nade ima. Ona podseća da je 
u Beogradu 2013. održana izložba preživelih 
porodice Bogujevci, kao i da se na izložbi 
pojavio tadašnji premijer Ivica Dačić.

— Živimo u situaciji u kojoj je tako nešto 
apsolutno nezamislivo. Nezamislivo je da 
bilo ko govori o žrtvama civilima, Alban-
cima sa Kosova, a samo bombardovanje se 
predstavlja kroz viktimološki narativ i bez 
osvrta na žrtve koje su postojale sa albanske 
strane – ističe ona.

P aradoksi u Srbiji nisu retkost, 
pa tako ovu godišnjicu prati vest 
o rušenju zgrada Generalštaba, 
koje su bombardovane pre 25 
godina, i njihovom pretvara-

nju u hotele, što se naziva revitalizacijom 
prostora. Kao potencijalni partner slovi 
Džared Kušner, zet Donalda Trampa. 
Reč je o kompleksu nekadašnjeg Saveznog 
sekretarijata za narodnu odbranu, smešte-
nog u centru Beograda, izgrađenom između 
1955. i 1965. prema projektu arhitekta Ni-
kole Dobrovića. Olga Manojlović Pintar 
ističe da zgrade Generalštaba nose priču o 
jednoj velikoj zemlji, o velikoj vojsci u koju 
je utkana cela antifašistička borba, u koju su 
utkana i simbolična značenja bitke na Su-
tjesci, pa čak i simboli vekovne nezavisnosti 
Dubrovačke republike. Fasada Generalštaba 
trebalo je, dodaje, da podseća na simboliku 
velike nezavisne republike na ovim prosto-
rima. Uništavanjem Generalštaba briše se 
jugoslovensko nasleđe, ali se u isto vreme 
briše i ono što je strašno u istorijatu te zgra-
de, objašnjava ona i napominje da je zgrada 
kao ruševina svedočila i onome što je u toj 
istoriji bilo strašno.

— Svedočila je onome u čemu je naslednica 
jna bila iskorišćena u nekim zaista strašnim 
epizodama devedesetih. I zato mislim da se 
brisanjem i preobličavanjem tog urbanog 
krajolika suštinski pokušava da se sprovede 
izmena tih mentalnih mapa građana Srbije i 
Beograda, gde se suštinski briše i sećanje na 
Jugoslaviju, ali i onemogućava dalje kritičko 
sagledavanje odgovornosti ove sredine za 
sve što se dešavalo u devedesetima – ističe 
Manojlović Pintar.

Prilikom svog govora u Prokuplju pred-
sednik Srbije ispričao je da je prva bomba 
ubila Bobana Nedeljkovića sa čijim ocem 
je pričao. ‘Njegov otac rekao jednu stvar sa 
kojom, čini mi se, svaki otac leže i budi se 
posebno u teškim vremenima. A to je – šta 
ti je važnije? Dete, sin ili zemlja? Dete ili 
otadžbina? Čak i kada mu se to najstrašnije 
što može da se dogodi, dogodilo, nije mogao 
da odgovori na to pitanje’, rekao je Vučić.

 ■ Dejan Kožul

INTERNACIONALA
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U večer 22. travnja svijet su 
počele obilaziti stravične vi-
jesti iz moskovske koncertne 
dvorane Crocus. Najprije su 
počele kružiti (isprva nepro-

vjerene) informacije o pucnjavi, zatim fo-
tografije dvorane u plamenu, a kroz noć su 
stizale i snimke nadzornih kamera na koji-
ma se jasno moglo vidjeti skupinu neiden-
tificiranih muškaraca kako otvaraju paljbu 
na prisutne civile. Bilo je jasno – u Moskvi 
se pred očima čitavog svijeta odvijao vrlo 
krvavi teroristički napad. Prema trenutno 
dostupnim informacijama u prošlotjednom 
je napadu poginulo 139 ljudi, a više od 180 je 
ranjeno. Odgovornost za taj teroristički čin 
odmah je preuzeo ‘Horasanski vilajet’ tako-

zvane Islamske Države, ogranak isis-a koji 
je aktivan u Afganistanu i zemljama Srednje 
Azije. Svega nekoliko sati kasnije ruske sigur-
nosne službe uhitile su – i prema svemu su-
deći brutalno prebile – četvoricu državljana 
Tadžikistana zbog sumnje da su sudjelovali 
u moskovskom napadu, a 24. travnja protiv 
njih je i službeno podignuta optužnica.

Iako je naizgled jasno da se radilo o još 
jednom u nizu isis-ovih napada kakvih smo 
se u posljednjih desetak godina u Europi 
zaista nagledali, nakon pokolja u Moskvi 
odmah su se počele redati i teorije zavjere. 
Ruski predsjednik Vladimir Putin javno 
je optužio teroriste da su djelovali u doslu-
hu s Ukrajinom – bez ikakvih konkretnih 
dokaza, naravno, osim toga da su nakon na-
pada bježali u pravcu jugozapada, u smjeru 

ukrajinske i bjeloruske granice. Ukrajinsko 
ministarstvo vanjskih poslova zauzvrat je 
optužilo Rusiju za iskorištavanje tragedije 
za potrebe antiukrajinske propagande, izja-
vivši pritom da ‘ruski režim ima dugu po-
vijest krvavih provokacija organiziranih od 
strane tajnih službi’. Čitajući između redaka, 
ukrajinske su vlasti time insinuirale da iza 
nedavnog napada ne stoje islamisti, nego 
ruske tajne službe. Takve optužbe nisu nuž-
no u potpunosti historijski neutemeljene. 
Kada se Putin – tada još kao premijer u službi 
malaksalog Borisa Jeljcina – ujesen 1999. 
spremao udariti na odmetnutu regiju Čeče-
niju u nekoliko su ruskih gradova detonirale 
bombe, usmrtivši pritom više od 300 ljudi. 
Iako su za napad službeno optuženi islamisti 
s Kavkaza, brojne su okolnosti ukazivale na 
moguću umiješanost ruske tajne službe fsb-
a. Nekoliko dana nakon posljednje eksplozije 
započela je druga ruska invazija Čečenije, a 
Putin je zajahao val popularnosti.

No ne treba brzati sa zaključcima. Koliko 
god bilo pomodno za sve optuživati tajne 
službe, činjenica je da se Rusija profilirala 
kao značajan neprijatelj islamističkih po-
kreta. Historijat tog animoziteta može se 
pratiti do 1980-ih godina i sovjetske oku-
pacije Afganistana kojoj su se suprotstavili 
tamošnji mudžahedini, uz obilatu podršku 
sad-a. Devedesetih godina islamizam se 
počeo širiti i po bivšem Sovjetskom Save-
zu – ponajviše po Kavkazu i novonastalim 
državama u Srednjoj Aziji. Nakon Drugog 
čečenskog rata sve češći postaju i teroristič-
ki napadi: spomenimo samo krvavu opsadu 
škole u Beslanu 2004. godine koja je rezul-
tirala smrću 334 ljudi, premda velikim dije-
lom zbog nesposobnosti ruskih antiterori-
stičkih jedinica. Građanski rat u Siriji doveo 
je na pozornicu novog terorističkog aktera: 
Islamsku Državu. Destabilizacija Sirije (od 
2011.) i ranije Iraka (nakon američke inva-
zije 2003.) dovela je do stvaranja politič-
kog vakuuma koji je spremno ispunio idil 
i time inspirirao novu generaciju džihadista 
na globalnoj razini. Rusija se vojnom inter-
vencijom u Siriji također svrstala na stranu 
neprijatelja ‘kalifata’, zbog čega su ispaštali i 
njeni državljani – 2015. godine idil je iznad 
Sinaja srušio ruski putnički avion, a 2017. 
u samoubilačkom je napadu u centru Sankt 
Peterburga al-Kaida ubila 15 ljudi. Jasno je 
da je borba protiv džihadizma nominalno 
zajednička i Rusiji i zapadu. Usprkos tome, 
ruske vlasti (po svemu sudeći) nisu vjerova-
le američkim obavještajnim službama kada 
su početkom travnja upozorile na veliku 
opasnost od terorističkog napada u Moskvi. 
Zašto je do takvog propusta došlo, pokazat 
će vrijeme.

 ■Marko Faber

Varadkarov 
saldo

Irski premijer Leo Varadkar 20. 
ožujka na konferenciji za novinare 
objavio je da podnosi ostavku, a za taj 
iznenadni potez navodno unaprijed 
nisu znali čak ni njegovi stranački ko-

lege. Rekao je da za tu odluku ima i privatne 

i političke razloge, te da nakon sedam godina 
‘više nije najbolja osoba’ za posao šefa vlade 
koja želi novi mandat na izborima početkom 
iduće godine. Njegova stranka Fine Gael – ona 
predvodi koalicijsku vladu u kojoj je i kon-
zervativna Fianna Fáil te zeleni – već je 24. 
ožujka njegovim nasljednikom imenovala 
dosadašnjeg ministra visokog obrazovanja 
Simona Harrisa. Varadkar je čelnik irske 
vlade postao 2017. nakon relativno kratkog 
bavljenja politikom i strelovitog karijernog 
uspona, a ujedno je postao najmlađi i prvi 
otvoreno gej premijer, pritom miješane rase 
(otac mu je indijski imigrant). Iako je Fine 
Gael stranka desnog centra, a samog Varadka-
ra opisuje se i kao ‘tačerista’, na polju svjeto-
nazorskih politika za sobom ostavlja neko-
liko bitnih progresivnih poteza, prije svega 
uspješan referendum iz 2018. o ukidanju 
zabrane pobačaja. Tri godine ranije građani 
nekoć turbokatoličke članice eu-a podržali su 
i legalizaciju istospolnih brakova, no 8. mar-
ta ove godine održan je referendum kojim 
se smjeralo na dodatno jačanje prava žena, a 
koji je zbog nejasnih razloga propao. Cilj te 
inicijative bio je modernizirati 87 godina star 
ustav tako da definicija braka uključi i druge 
oblike dugotrajnog odnosa, te da se iz ustava 
izbriše rečenica prema kojoj je primarna uloga 
žena ona koju obavljaju u kući. Sporna reče-
nica trebala je biti zamijenjena rogobatnom 
konstrukcijom iz koje se razabire stav države 
da je skrb koju si međusobno pružaju članovi 
obitelji važna za dobrobit društva, što se mo-
glo čitati i kao odricanje odgovornosti države 
za skrb o primjerice osobama s invaliditetom. 
Uz izlaznost od 44 posto, prijedloge ustavnih 
izmjena podržalo je samo 32 posto birača.

Među uspješne poteze bivšeg premijera 
ubraja se i vješto upravljanje krizom izazva-
nom referendumom o izlasku Ujedinjenog 
Kraljevstva iz Evropske unije 2016., koja je 
prijetila ponovnom uspostavom tvrde granice 
između Irske i Sjeverne Irske. Leo Varadkar 
također je i jedan od rijetkih zapadnih dr-
žavnika koji su otvoreno kritizirali izraelsku 
vojnu kampanju u pojasu Gaze, a Irska jedna 
od rijetkih država koja nije suspendirala do-
nacije organizaciji za palestinske izbjeglice 
unrwa nakon izraelskih optužbi da su se u 
nju infiltrirali Hamasovi operativci. Unatoč 
tome, Fine Gael danas podržava samo 20 po-
sto birača (15 poena manje nego 2020.), prije 
svega zbog rastućih ekonomskih nejednako-
sti i krize stanovanja koja je, kako navode neki 
komentatori, poprimila ‘opscene’ razmjere. 
Irska je zahvaljujući niskim porezima i prisut-
nosti američkih tehnoloških giganata postala 
bogata zemlja, barem kada su u pitanju klasič-
ni ekonomski pokazatelji, a zbog toga i meka 
za imigrante i strane radnike svih profila. No 
politika favoriziranja korporacija i status Ir-
ske kao porezne oaze rezultirali su i porastom 
emigracije, naročito mladih profesionalaca, 
a zbog neobuzdanog rasta cijena nekretnina 
eksplodirao je i broj beskućnika i mladih koji 
ponovno žive s roditeljima. Varadkarovog na-
sljednika, 37-godišnjeg Harrisa, u političkom 
smislu njegovog klona, sada se promovira 
kao veliku zvijezdu, a zbog popularnosti na 
društvenim mrežama naziva ga se ‘TikTok 
premijerom’. No prema drugačijim tumače-
njima, takve ekonomske okolnosti idealne su 
za skorašnji trijumf opozicijskog Sinn Féina, 
‘bastiona socijalističkog euroskepticizma’ 
koji je trenutno za deset postotnih poena 
popularniji od vladajuće stranke.

 ■ Tena Erceg

U dr Kongu prošlog tjedna je na slobodu pušten poznati novinar Stanis Bujekara, 
uhapšen lanjskog rujna zbog ‘falsificiranja i širenja lažnih vijesti’. Novinari su u dr 
Kongu izvrgnuti žestokoj državnoj represiji, a državno tužilaštvo za Bujekaru je 
tražilo 20-godišnju zatvorsku kaznu. Sud ga je ipak osudio na novčanu kaznu i na 
šest mjeseci zatvora, koje je već proveo u pritvoru.

 ■  J. B. 

PERSONA NON CROATA

Odgovornost za napad 
preuzeo je ‘Horaranski 

vilajet’ idil-a (Foto: Evgenia 
Novozhenina/Reuters)

Foto: www.gc4hr.org

Kalifat 
protiv Rusije

Rusija ima dugu povijest sukoba s 
islamističkim pokretima. Unatoč tome, 
Putin bez dokaza tvrdi da su teroristi 
djelovali u dosluhu s Ukrajinom
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Остајте овдје! Сунце туђег неба
Неће вас гријат’ кô што ово грије;
Грки су тамо залогаји хљеба
Гдје свога нема и гдје брата није.

И остао је Алекса Шантић, 
вјерујући у своју инспира-
цију и послушавши власти-
ту пјесму; остао је пјесник 
у својем родном и смртном 

Мостару: испрва за читавога својега жи-
вота, а онда и занавијек по преминућу...

Помало је глухо и нијемо мимо нас 
проклизала и одгмизала у мрак вијест о 
облој 100. обљетници смрти овога вели-
ког пјесника, свакако унеколико већег од 
онога што бисмо хтјели признати и про-
славити или што бисмо били спремни 
наглас сачувати и пренијети нараштаји-
ма који нас имају наслиједити. Чуват ће 
на њ успомену, наравно, специјалисти 
књижевних звања и знања из подручја 
србистике, промовират ће дјело његово 
по школама и универзитетима они којима 
је то струка, али тешко да ће се заискати 
штогод више напора не би ли се у свијест 
млађарије око нас уткала спознаја о ствар-
ној величини демијурга какав је Алекса 
Шантић заиста био.

Колико јучер, другог дана вељаче било 
је тих атрактивних 100 година откако је 
један повећи поет с ових земљаних про-
стора пловећи отишао у флуид вјечности. 
Волим то помало лирски овако рећи: оти-
шао је попут ријеке, тако, што је остао као 
Неретва. Неретва стално одлази из Мо-
стара, тече даље улијевајући се у Јадран, 
али видимо: она се из Мостара није макла. 
Баш као ни Шантић. Баш као ни Предраг 
Матвејевић, који је с још више брзака и 
водопада, перипла и глисирања ландрао 
около по Медитерану, али никако није мо-
гао умакнути гравитацији што ју одашиља 
базични лоцус нарратионис. Баш као и Мо-
старац Шантић, и Мостарац Матвејевић 
отишао је у вјечност другог дана вељаче. 
За разлику од Алексиних сто, Предраг 

се упокојио такорећи некидан, љета Го-
сподњега 2017. И ено га, ено га у бронци 
остао је и стоји Алекса у својем Мостару и 
данас, нека су га барбарски душмани били 
минирали 1992.! Равно су два десетљећа 
да је културна памет овога дивнога града 
(2004.) ревитализирала пјесников кип у 
слитини бакра и коситра (Мостарци ће 
рећи: калаја), па је пјесникова фигура-
ција из атељеа београдскога кипара Ни-
коле Коке Јанковића изнова једна од 
ликовних атракција тога полиетничког 
и мултикултурнога града. Све ово задње 
пишем како бих живој театралности пулса 
Мостара пожелио што скорију заокруже-
ност у пуној амфитеатралности, а која ће 
бити остварена и довршена постављањем 
статуе и Предрагу Матвејевићу!

Поручио нам је још давно Шантић да је 
топлина обитељскога гнијезда и огњишта 
у њему света обавеза, да је патриотизам 
вреднота која гради дух завичаја, све док 

‘домољуби’ нису провели девијацију у 

еволуцији и буком бусања у национали-
стичка прса отјерали сву памет подаље 
од себе у нигдину. Позивајући на узбуну 
кличе пјесник екскламативно опомињући 

‘Остајте овдје!’, али нема уха које би тај ехо 
чуло: ухо којем је тај ехо упућен одавно 
грије ‘сунце туђег неба’. Десет година по 
Шантићевој смрти родио се у Мравин-
цима између Сплита и Солина велики 
пјесник Тончи Петрасов Маровић, који 
је слутио исто и, не без упозорења, нешто 
блаже поручио: ‘Не треба/ никамо/ ићи// 
нигдје/ другдје/ тражити// што јест/ и ту је’.

Нисмо научили слушати пјеснике...
Али, да све добро нису баш позобале 

худобе и шејтани, потврђују нам двије 
казалишне представе у новије вријеме. 
Алексе Шантића сјетили су се у Босни и 
Херцеговини па су оживјели неке њего-
ве ријечи, а и њега самога, онамо гдје се 
мртваци најчешће и појављују живи: на 
позорници пред публиком. Прво је реда-
тељ Ерол Кадић у листопаду 2019. скројио 
представу ‘Што те нема...’, романсирајући 
живљење пјесника Шантића свођењем 
идеје на ‘балканску причу о Ромеу и Ју-
лији’, премијерно је приказавши, као ко-
продукцију, у чак три театра с размаком 
од неколико дана: у Народном позоришту 
и хнк-у у Мостару те у Народном позо-
ришту Републике Српске у Бања Луци.

Ова тежња за повезницом Шантића са 
Схакеспеареом на Балкану посебно ми 
се чини и еуропском и монденом, јербо 
се и гигантски маестро Леонард Бернсте-
ин, по мени највећи музичар 20. стољећа, 
на један секундаран начин био очешао о 
шекспиријански трагизам произашао 
из страсти веронских љубавника, па је 
створио хиперпопуларан каполаворо и 
ремек-дјело непролазне вриједности у 
виду свевременог мјузикла ‘Wест Сиде 
Сторy’ илитига ‘Приче са западне стране’. 
Географски говорећи, рекло би се да је 

Шантићев комад (читај: свеукупно дјело 
његово) итекако убициран у западну по-
лутку босанскохерцеговачке му домовине 
и српске отаџбине; ама, јесмо ли се икако 
канили приближити више сржи свега 
идентитетскога, лако ће се у нашем ис-
траживању кристализирати аперцепција 
што нас наводи према источном крилу 
мостарских плућа, с ону страну Неретве...

А друга казалишна представа која је 
хтјела подати дужан обол Шантићевој 
артистичкој персони јест комад ‘Ноћ с 
Алексом’, који је према текстуалном пред-
лошку Марка Томаша режирао један од 
најангажиранијих наших репродуктив-
них умјетника у цијелој регији – Ивица 
Буљан. Чим је отворила сезону мостар-
скога хнк-а ујесен 2022., ова је представа 
постала истинска казалишна сензација.

Пјесништвом Алексе Шантића били 
су задивљени и Тин Ујевић и Мирослав 
Крлежа, и обојица су у своје есејистичко 
дјело уткали по један текст о њему. Кр-
лежа је, истинабог, био нешто шкртији 
и имао је амбивалентан осјећај напрама 
некоћ драгом пјеснику, касније се мало 
разочаравши у њ, макар је на вијест о ње-
говој смрти био написао: ‘У стиховима 
Алексе Шантића много је закопано моје 
младости’. Осим искреног дивљења, о 
његовој поезији ипак није написао овећи 
аналитички текст, али посјетивши га у 
Мостару готово на самртној постељи Кр-
лежа је посвједочио овоме: ‘Он је говорио 
о проблему народног јединства, о нашој 
држави, о борби Срба и Хрвата у Босни 
и Херцеговини, менталитетом једног 
провинцијалног трговачког помоћника, 
и све се заплело у нешто тешко и мучно.’ 
Крлежа је ‘барда моје младости и свијетлу 
успомену дјетињства’, који му је ‘могао 
бити оцем’, на концу доживио као до краја 
нереализиранога пјесника, од којега је за-
цијело очекивао умногоме више.

С друге стране, Ујевић се пуно дубље 
упустио у интерпретацију Шантићеве по-
езије, сврставши га у први ред пјевача о до-
мовини одмах уз Ђуру Јакшића и Силвија 
Страхимира Крањчевића. Вели Тин у 
загребачком Савременику из 1912. како 
је пјесниковање овог лирика ‘далеко од 
обичајних расплаканости отаџбеничких 
стиховних јеремијада’. С великом дозом 
удивљења и концентриранога читања и 
тумачења велики је Тин приступио Шан-
тићевим пјесмама. И док је, уз спомену-
ту паролашку и помало трубачку пјесму 

‘Остајте овдје!’, Шантић у народу одзвонио 
још и свевременом пјесмом ‘Емина’, која 
је глазбом доспјела до у топлу севдалинку, 
не смије се испустити из окулара ни ције-
ли спектар његових инспирација што су се 
увијек изновице рекреирале у тематским 
назови платформама: од пасторалних кон-
тиненталних теритивних фрески па све 
до аркадијских јадранских маритимних 
ведута. Чудесан је паноптикум мотива 
којима је он, карику по карику, везао и 
везивао ланце и колајне својих лирских 
и сјетви и жетви. Темељито непрочитан, 
попут многих, и Алекса Шантић донекле 
живи међу нама посредством својих хи-
тоидних успјешница, но да би се право 
спознали досези овога пјесника и његовог 
пјесништва, нужно је нујно валоризирање 
укупности тога стихованога тезауруса у 
којему је похрањено пуно поетске красоте, 
која покаткад поприма и сасвим куратив-
не досеге, попут овог из пјесме ‘Зора’:

Отвори срце небу благодатном,
Потоку, роси и лептиру златном,
На ружу када уморан малакше.
Праштај, и моли за себе и оне
Што љутом мржњом киње те и гоне,
И дуго плачи, и биће ти лакше... ■

У поводу 100. 
годишњице смрти 
Алексе Шантића

пише Синиша Вуковић

Алекса Шантић – пјесник 
којег нисмо научили слушати 
(Фото: Музеј Херцеговине)

Лијечник 
љуте мржње
Чудесан је паноптикум мотива којима 
је Шантић везао колајне својих лирских 
сјетви и жетви. Темељито непрочитан, 
он донекле живи међу нама посред-
ством својих успјешница, но да би се 
право спознали досези овога пјесника 
нужно је нујно валоризирање укуп- 
ности тога стихованога тезауруса
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je Sergio Iagulli razgovarao sa Avdom da mu 
objavi knjigu izabranih pjesama, nalik na 
onu Izeta Sarajlića, koju je objavio za Izetova 
života. Za stolom je bilo nekoliko domaćina 
koje smo prvi put sreli. Sidran zadovoljan i 
sretan, zahvali izdavaču Iagulliju, kaže mu 
da što se njegove dozvole, izdavačkih prava 
itd. tiče, ima odriješene ruke. Sutradan pre-
ma večeri smo već u Salernu, opet u hotelu 
Jolly. U rano jutro sutradan meni zvoni te-
lefon, zove recepcija, kaže poziv iz Milana: 
ko je, Sidranov kum vjenčani Piero Del Giu-
dice! Kažem mu da je Sidran u svojoj sobi, 
on kaže da neće sa Sidranom, nego hoće sa 
mnom da priča. Pa zbori, Piero, kažem mu, i 
Piero ovako: čujem da ste preksinoć u Sieni 
dogovarali objavljivanje Sidranove knjige 
pjesama na talijanskom, jesmo, Piero, to jest 
jesu, Iagulli i Sidran, i složili se da je objave; 
e vidi, Sinane, od toga neće biti ništa, danas 
kaži Iagulliju i Sidranu da prekinu takve raz-
govore; a što, Piero, da prekidaju razgovore? 
Zato što ja imam izdavačka prava u Italiji na 
sve Sidranove tekstove! Dobro, Piero, reći ću 
da si me zvao i šta si rekao.

Za doručkom kažem izdavaču Iagulliju i 
autoru Sidranu o pozivu. Je li istina, druže Si-
drane, da Del Giudice ima ekskluzivna prava 
na objavljivanje tvojih knjiga u Italiji? Vidi 
ovako, kaže Sidran, moglo bi biti da je tako, to 
jest da on misli da je tako. Jer smo se napijali 
u Sarajevu, on je za vrijeme rata dolazio, pa 
smo se družili, pa smo se i okumili, možda 
sam mu u pjanosti potpisao nešta takvoga. 
Čim kaže tako, mora da ima napismeno! A 
Piero ne vjerujem da bi pokvario ono što smo 
sinoć utanačili u gradu svete Katarine. On je 
zbog svojih Brigate Rosse fasovao jedanaest 
godina zatvora, pa ćemo taj jutrošnji njegov 
poziv tumačiti i u tom svjetlu. Sergio Iagulli 
je kasnije pokušao privoljeti Del Giudicea da 
ukine zabranu, ali nije išlo. Del Giudice je 
imao nakanu da sve Sidranove knjige objavi, 
a nakon osam godina je umro ne objavivši 
šta je htio... Sidran: Dječak Sidran nije trebo 
u pjanstvu ništa potpisivati.

Toga istoga dana, mogao je biti 8. ili 9. no-
vembar, odšetao sam sa Sidranom uz Lungo-
mare di Salerno pa smo skrenuli u stari grad. 

S ad kad je Abdulah Sidran oti-
šao iz ovozemaljskoga dječaštva, 
hoću da sačuvam od zaborava koju 
uspomenu na prizore iz toga dje-
čaštva.

U kući u Goraždu Sidran mi je pokazao 
veliki krevet na kojemu je načinio točkove. 
Ležao bi i kretao se na krevetu po velikoj 
sobi. Legne potrbuške, pa vozi krevet ru-
kama, pa nogama. Vidiš, govorio mi je, ako 
negdje treba da putujem, treba da ponesem 
i ovaj krevet, a to ne ide. Zato je najbolje da 
ne idem nikud. Ni u Italiju.

Ali je, nakon više nagovaranja, popustio. 
U predgrađu Salerna Baronissi ima Casa de-
lla poesia, u Sarajevu je za tri jesenja susreta 
posvećena Izetu Sarajliću, upoznao bračni 
par koji tu kuću vodi: Sergio Iagulli i Raffa-
ella Marzano. Dakle, nakon tri godine 
pokušaja da ga dovedemo, eto nas, ispavani, 
sjedimo na klupi ispred hotela Jolly u Salernu. 
April je 2005, tu su i Marko Vešović, Josip 
Osti i supružnici Iagulli – Marzano. Vešović 
puši, ne gasi je, i Sidran puši, manje no Vešo-
vić. Riječ po riječ, Osti podsjeti kako je Sidran 
bio i glumac, glumio svoga strica željezniča-
ra u nekoj sekvenci fi lma. Sidran kaže da je 
bilo još glumačkih rola, i takvih koje se nisu 
održale. Koje se nisu održale, graknemo ja i 
Pepi. Ustane Marko s klupe, stane uz palmu 
nad klupom i podigne ruku s cigaretom dokle 
može dohvatiti palmino deblo u visinu. I poč-
ne: ‘Sad ću ja o jednoj Sidranovoj roli. Riješili 
Ademir Kenović i Sidran da snimaju fi lm 
‘Savršeni krug’. Kaže Ademir da francuski 
Canal plus, prije odluke o fi nansiranju fi lma, 
hoće da ima neku probnu sekvencu. A to je 
sve usred rata, i nemoguće je išta snimiti: da-
nima padaju granate, zima stisla, puca drveće 
od mraza, ne možeš skupiti glumce, opasno 
je po život svakome. I ne imajući druge, dogo-
vorimo se da jednu scenu odglumimo Sidran i 
ja, pa da je onda Ademir pošalje u Francusku. 
Za snimanje Ademir odabere podobro ošte-
ćenu Vijećnicu, no koliko-toliko je sigurnija 
od snajpera. Unutra među zidovima postavili 
gredu, i na tu gredu objese Sidrana. To je ona 
prva scena u fi lmu, kasnije je snimljena na 
Partizanskom groblju, obješen je Mustafa 
Nadarević. Ali ta scena nema ono što je ima-
la sa Sidranom obješenim o gredu u dvorištu 
Vijećnice. Dakle, Sidran visi o gredi, kamera 
ide, ton ide, stupam ja u kadar. Primaknem se 
Sidranu i krenem da mu držim govor: ‘Jesi li 
se to objesio, e da olakšaš Karadžiću posao, 
da mu pomogneš da vas lakše potamani, da 
malo Karadžića odmijeniš?’ Tako mu skrešem 
u Vijećnici pod onom gredom s koje visi. A 
on, obješenik i obješenjak, odozgo, s onim 
konopcem oko vrata, sasluša moje pitanje, 
pa nakon dvije sekunde, klimne glavom, i to 
ne jednom nego dvaput! Klima potvrdno na 
moje pitanje! Ni kamerman ni tonac ni režiser 
ni ja ne možemo doći sebi. Cvokoću nam zubi 
i svaka kost škripi od hladnoće, a on se zevzeči. 
I šta ćemo, nakon nekoliko sekundi, svi smo 
prasnuli u smijeh.’ Sidran sluša Vešovića, pa 
s klupe pod palmom u Salernu doda: ‘Je l’ ono 
Goethe rekao: šege mora biti?’

Drugi put smo došli u Salerno, pet godina 
kasnije, prvih dana novembra 2010. Bili smo 
u Sieni, tamo smo se nahodali, a za večerom 

U jednom trenutku predložio je da uđemo 
u veliku knjižaru Feltrinelli i kad smo ušli, 
zaputio se onamo gdje su muzičke stvari. 
Mladu ženu pred kompjuterom upitao je za 
talijanske anarhističke pjesme. Ona je slegla 
ramenima, i pitala da joj kaže naslov barem 
jedne. I on joj je rekao: ‘O Gorizia, tu sei male-
detta!’ Žena je opet slegla ramenima, a Sidran 
joj je zapjevao:

O Gorizia, tu sei maledetta
per ogni cuore che sente coscienza;
dolorosa ci fu la partenza
e il ritorno per molti non fu.

Kad je završio strofu prišao nam je stariji 
knjižar i zapjevao:

La mattina del cinque di agosto
si muovevano le truppe italiane
per Gorizia, le terre lontane
e dolente ognun si partì.

Kad je knjižar otpjevao strofu. poveo nas 
je među kompaktne diskove i izvadio čak 
dva: na jednom su bile canzoni anarchiche a 
na drugom canzoni brigantine. Sidran ih je od-
mah kupio, i bio sretan kao malo dijete. Po 
povratku u Sarajevo, više puta me je, preko 
Vibera zvao u Zagreb, da ‘zajedno čujemo koju 
anarhičarsku i koju brigantinsku’, pa bi pustio 
pjesmu s gramofona, a uz nju bi i sam pjevao:

Quando l’anarchia verrà,
Tutto il mondo sarà trasformato...

Posljednji put smo se vidjeli 22. oktobra 
2022. U restoranu Dženita na Baščaršiji 
proveli smo veče zajedno sa Semezdinom 
Mehmedinovićem i Borom Kontićem. 
Kad sam mu se požalio da je iz Zagreba lakše 
stići u Rio de Janeiro nego u Sarajevo i natrag 
u Zagreb, rekao je: ‘Nije! Evo, možemo sad 
zovnuti Feđu Štukana, da te sutra ujutro 
uzme u svoj žirokopter, i za dva-tri sahata 
te spusti u tvoju avliju zagrebačku!’ Tada 
još nisam znao da je vječni dječak Abdulah 
Sidran iz Štukanova girokoptera već gledao 
Bosnu odozgora. ■

MAKSIMIR 
I  MIROGOJ

piše Sinan Gudžević

 Vječni
dječak Sidran

Abdulah Sidran ispred 
Casa della poesia u 

Baronissiju, kraj Salerna, 
novembra 2010. Foto 

Salvatore Marazzo
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Kad kažemo da je Goranov 
vijenac vjerojatno najznačaj-
nija nagrada koju književnik 
u Hrvatskoj može dobiti za 
životno djelo, govorimo o na-

gradi što je u pedeset i kusur godina od svo-
jega osnutka uspjela sačuvati dostojanstvo 
profesionalnog, ali i igrivog, vedrog u tom 
događaju: kako za laureate, tako i za publiku 
poput nas. ‘Slažete li se s ovakvom skicom 
profila Goranovog proljeća?’, pitamo ovogo-
dišnjeg laureata Miroslava Kirina. ‘Mislite 
najznačajnija nagrada za pjesnika’, oprezno 
veli Kirin. Kažemo ‘ne, mislili smo baš ovako 
kako je rečeno’ i zatim širimo razgovor ‘pano-
ramski’, onako kako naš sugovornik možda 
ne bi izabrao na prvu, ali se držimo čitatelj-
skog iskustva Kirinove literature. Znamo da 
je svaki motiv svakodnevice okidač kirinov-
ske mikrofikcije, ali ne možeš pogoditi onaj 
koji će Kirina pogoditi. ‘Samo sam rođen u 
Sisku, inače je Petrinja moj grad’, kaže dok 
ispitujemo što sad radi, prevodi li i koliko ima 
vremena za razgovor do početka svoje šihte u 
jednoj zagrebačkoj školi. Djeluje strog prema 
recepciji svojih, pojedinih, knjiga, čini se ne-
sklon hepeningu oko nagrada, iako zapravo 
izuzetno uživa – a ima prilično nagrada u 
svom opusu. Izbrojali smo petnaest naslova 
iz njegove biografije (gruba podjela: poezija, 
proza, eseji), uz prijevode Paula Austera, 
Anne Carson i Wanga Jiaxina. ‘Zapisci iz 
dodirnutih krajeva’ (Mala zvona, 2023.) su 
najsvježije njegovo izdanje, izvanredne po-
etsko-putopisne sitnice.

Kamo vas sjećanje nosi kad je o Gorano-
vom proljeću riječ? Kojeg se događaja ili 
laureata iz bogate povijesti te manifesta-
cije prvo prisjetite? I koja vam je senzacija 
bila dominantna ovih dana, uz dodjelu 
pjesničkih nagrada?

Dodjela Goranova vijenca nikad nije bila 
osporavana, bar ne javno, u polemičkim na-
pisima čiji bi cilj bio obezvrijediti rad žirija, 
a time i laureata. Drugo su kuloarske priče 
koje su nekako normalan usputni način 
iskazivanja neslaganja. Nemam ništa protiv 
njih, stvara se živost, pokazuje se kako je 
akterima književnog polja stalo da donesu 
svoju prosudbu i suprotstave je drugim mi-
šljenjima. Ta se nagrada oduvijek temeljila 
na čvrstima kriterijima, mišljenju struke, 
to jest, književnih kritičara, sveučilišnih 
profesora, pjesnikinja i pjesnika te je time 
stekla to poštovanje u struci, ali i u javno-

Pjesnik i prevoditelj, dobitnik 
ovogodišnjeg Goranovog vijenca

razgovarala Branimira Lazarin
foto Sandro Lendler

sti. Samo proglašenje laureata ima aureolu 
svečanosti pjesničke riječi, tihog i glasnog 
optimizma koji načas obasja naše malo 
društvo. Svakom mladom pjesniku Goran 
je neosporna vrijednost i potvrda da je na 
dobrom putu, a na takvom putu zatekao 
sam se i ja 1989. godine. Bila mi je iznimna 
čast tad upoznati jednog od naših najvećih 
pjesnika, Juru Kaštelana, koji je i osobno 
poznavao Gorana, i pisao snažnu, dojmlji-
vu poeziju koja je svjedočila o tom istom 
mračnom dobu borbe protiv fašizma kao 
i Goran. Naše je odrastanje i sazrijevanje 
bilo prožeto čitanjem njihove poezije koja 
je, srećom, uvijek uspijevala nadrasti uske 
i nametnute okvire obrazovnih programa. 
Kaštelanovi ‘Tifusari’ su imali gotovo kultni 
status među nama. Kad se ovih dana osvr-
nem iza sebe, uz uzbuđenje prožima me i 
nevjerica što se priključujem nizu takvih 
velikana pjesničke riječi kao što su, među 
ostalima, spomenuti Jure Kaštelan, Slavko 
Mihalić, Ivan Slamnig, Zvonko Mako-
vić, Branko Maleš, Sonja Manojlović, 
Jagoda Zamoda, Anka Žagar, Andriana 
Škunca, Gordana Benić, Delimir Rešic-
ki, Dorta Jagić, Tonko Maroević i vje-
rojatno najveći hrvatski pjesnik, nedavno 
preminuli Danijel Dragojević.

Davne 1989. godine dobili ste Gorana za 
mlade pjesnike za zbirku ‘Od nje do vječ-
nosti’. Ime vaše zbirke lako pamtimo jer je 
identična naslovu studijskog debija grupe 

‘Nick Cave & the Bad Seeds’ iz 1984. godine. 
Taj kuriozum shvaćamo kao znak zajednič-
kog pop kulturnog nasljeđa, do rata deve-
desetih. Rat je bio rez u svemu i za svakoga. 
Ali osamdesete? Kao student i kvorumaš u 
poetičkom formiranju, kako ih pamtite?
Lijepo je bilo odrastati u osamdesetima 
kada se činilo kako se štošta počinje otva-

rati, kako je mogućnost izbora pred nama 
i samo treba odabrati jednu od ponuđenih 
opcija. Popkulturna scena nikad nije bila 
uzbudljivija, a time je pomalo i ozračje u 
društvu bilo optimističnije unatoč već za-
mjetljivim turbulencijama u društveno-po-
litičkom polju. Takav pozitivni pogled po-
malo zvuči kao floskula zaodjenuta u ruho 
nostalgije. Međutim, nisam od onih koji 
podliježu zazivima nostalgije, stanovitoj 
bolećivosti i predanosti mislima o prošlom 
kao tobože boljem. Gotovo nikad ne odla-
zim na koncerte bendova koji su vrhunac 
karijere imali upravo osamdesetih i čija je 
karijera poslije doduše vrijedna poštovanja, 
no kako nema više one uzbudljivosti kakva 
se oko njih i zbog njih stvarala u spome-
nutom razdoblju, radije ne idem. Više me 
zanimaju ona mjesta u suvremenosti koja 
korespondiraju sa mnom i sa svijetom ka-
kav je danas, a ne kakav je bio jučer, kakav 
sam ja bio jučer.

Važnost pukotine
Kažete da ste o poeziji dugo imali ‘kon-
zervativan stav’. Što to znači?
I sebe sam iznenadio time što sam rekao. 
Možda se taj konzervativan stav očitovao u 
dugotrajnom pogledu na poeziju kao skup 
utvrđenih obrazaca stečenih čitanjem 
raznoraznih autora, a da pritom nije bilo 
fleksibilnosti, odnosno želje da se određeni 
poetički okviri nadiđu. Ključno pitanje po-
ezije je stalna redefinicija slobode, odnosno 
granica slobode. Pisanje poezije je nepresta-
no rovarenje po već naučenom, napisanom, 
da bi se od toga odmaklo, pa isto možda i 
negiralo. Kada se pojavi ona ključna pukoti-
na u našem pisanju, dolazi do prosvjetljenja, 
ključnog zaokreta, kao u onom čuvenom 
Cohenovom stihu: ‘Postoji pukotina, pu-

Lijepo je bilo odra-
stati u osamdeseti-
ma kada se činilo 
kako se štošta poči-
nje otvarati. Među-
tim, nisam od onih 
koji podliježu zazivi-
ma nostalgije. 
Više me zanimaju 
ona mjesta u suvre-
menosti koja kores-
pondiraju sa mnom 
i sa svijetom kakav 
je danas

Miroslav Kirin 
Ključno pitanje 
poezije je stalna 
redefinicija slobode
Pisanje poezije je neprestano rovarenje po već nauče-
nom, da bi se od toga odmaklo, pa isto možda i negira-
lo. Kada se pojavi ona ključna pukotina u našem pisanju, 
dolazi do prosvjetljenja, kao u Cohenovom stihu: 'Posto-
ji pukotina, pukotina u svemu. Tako svjetlost ulazi'
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kotina u svemu. Tako svjetlost ulazi.’ Mene 
su uvijek mijenjala čitanja drugih, sve dok 
se nekako nisam ustalio u sigurnosti vlastita 

‘iščašenog’ pogleda na ono što me okružuje, 
što pokušavam riječima zahvatiti i što me 
stalno mijenja.

U rukama nam je vaša knjiga ‘Nezavr-
šeno putovanje – čitanka iz suvremene 
kineske poezije’ (Hrvatski pen centar, Za-
greb, 2022.), preveli ste i pripremili izbor 
od dvadeset i dvoje kineskih pjesnikinja 
i pjesnika: uglavnom s engleskoga, ali i 
kineskog jezika. Što vam je donio, kao 
prevoditelju i pjesniku, ovako osjetljiv 
posao?
To je bilo dugo i neizvjesno putovanje. 
Ispočetka nisam ni znao da će rezultirati 
svojevrsnoj antologijom, premda više vo-
lim izraz ‘čitanka’ jer on manje obvezuje, 
a nudi više prostora za užitak u tekstu. 
Tada, na početku, još sam sanjao kako ću 
to napraviti izravno iz kineskog i biti onaj 
koji će prekinuti dugu tradiciju prevođe-
nja tekstova kineske književnosti ‘iz dru-
ge ruke’. Dugo sam i vjerovao kako se još 
negdje mogu pronaći prijevodi suvremene 
kineske poezije što ih je napravio zname-
niti pjesnik Josip Sever. Međutim, osim 
hrpice tekstova iz dinastije T'ang i nekoli-
ko prijevoda pjesama gostujućih kineskih 
inženjera ništa nisam našao. Moje učenje 
kineskog u jednom se trenutku prekinulo 
kad sam shvatio kako u to ulažem golem 
napor, a da se ipak ne mislim dokraja posve-
titi samo kineskoj poeziji. Ipak, cijelo sam 
vrijeme prepjevavao engleske prijevode, 
nekih petnaestak godina, u međuvremenu 
upoznao mnoge prevoditelje tih kineskih 
pjesnika i same pjesnike, boravio u Kini 
nekoliko puta i stekao određeno znanje 
o suvremenoj kineskoj poeziji koje je i 

dovelo do te knjige. Prevođenje je uvijek 
izbor, sva ponuđena materija se filtrira i 
dobiva se jedna od mogućih predodžaba 
suvremene kineske poezije. Premda sam 
bio svjestan određenih mana, pa i gubitaka 
zbog oslanjanja na nečije razumijevanje te 
poezije, ipak sam imao dovoljno povjerenja 
u vrsne sinologe prevoditelje da se upustim 
u slaganje čitanke. Onaj manji dio što sam 
ga napravio izravno s kineskoga vrijedno 
je svjedočanstvo dragocjene i plodonosne 
suradnje s pjesnikom Huidijem.

U predgovoru ove čitanke iz suvremene 
kineske poezije stoji i pitanje ‘Je li pjesnik 
na strani svog vremena?’, uz parafrazu 
stiha pjesnika Duo Duoa po kojemu pje-
snik nikad neće biti na strani vremena, jer 

‘pretražuje što preostaje onkraj ljudskosti’. 
I ako sad izbjegnemo vječnu usporedbu 
pjesnika i društva kao razlike u poetici 

‘povlaštene margine’ prema centru ba-
nalnog života društva, u kojem smjeru 
vrijedi razmišljati o odgovoru na pitanje 
je li pjesnik na strani svog vremena? Kao 
i svaki drugi građanin, pjesnik je u traj-
noj napetosti sa svojim vremenom, kao 
kategorijom društvenosti? Ili se uopće 
nije moguće odreći margine, kako god ju 
tumačili?
Margina je jednostavno – nužna. Ona je 
početna točka, mjesto odakle kreće per-
cepcija svega. Stavljanje u središte ne bi 
bilo plodonosno, sve bi bilo preblizu, pri 
čemu bi se ostalo bez potrebnog odmaka, o 
korisnosti kojega se još debatira, no svi se 
slažu da je nužan. S druge strane, ne mora 
se nužno biti ‘u trajnoj napetosti sa svojim 
vremenom’. Ili se bar na taj odnos ne mora 
tako gledati. Zašto bi se na tome inzisti-
ralo? Ima pjesnika koji uvijek reagiraju 
na izazove svog vremena i pokušavaju ga 

preoblikovati, odnosno, reagirati na njega, 
onoliko koliko mogu, pa makar bučno i jed-
nokratno i s nepredvidivim posljedicama. 
No ima i onih koji mirno koegzistiraju s 
vremenom, ne dovodeći u pitanje poseb-
nosti vremena. Da, da, nužno je osjetiti 
hrapavost vremena, jer tek to stvara rane, 
raspukline, manje ili veće traume, ispade 
iz sustava, gubitak tla pod nogama – a sve 
to hrani poeziju, i svu književnost. Pje-
snikovo poslanje jest da neprestano ruje, 
podriva, pretražuje što preostaje ‘onkraj 

ljudskosti’, onkraj velikih kulturnih mi-
jena i ideoloških priča. Ta gurnutost na 
marginu i u sjenu, da se opet vratimo njoj, 
pogled iz neosvijetljena mjesta, za pjesni-
ka predstavlja povlašteno mjesto zahvalju-
jući kojem može bolje osjetiti i artikulirati 
prijepore društva u kojemu živi.

Život nakon 
potresa
Kad u ruke uzmemo vašu ‘Babaniju’ (Na-
klada Ljevak, Zagreb, 2021.), zbirku mi-
krofikcije što uključuje igru žanrova na 
mijeni fikcije i fakata iz života stvarnih 
protagonista našeg vremena, misli su 
nam na granici realnosti života na Bani-
ji. Otud pitanje za vas, kao protagonista 
zavičajnog realiteta: kako se sada živi u 
vašem rodnom kraju, nakon potresa? Ako 
je potres uništio derutnu arhitekturu Pe-
trinje, što slijedi?
Postoji nešto što se ne može raspoznati is-
pod površine prvog, odista šokantnog do-
življaja potresa i njegovih posljedica. A to 
je ipak nešto dobro, pokazuje se, bez obzira 
na svu patnju kojoj su ljudi bili izloženi, 
mada to ne kažem bez osjećaja nelagode. 
Prvi je impuls mnogih bio da jednostavno 
napuste to potresom devastirano područje. 
No onda se nekako pokazalo kako to nije 
nimalo lako učiniti – bila je tu riječ o iden-
titetu koji je valjalo napustiti i konstruirati 
novi preseljenjem u neko neodređeno mje-
sto, što se pokazalo iznimno teškim. Puno 
je tu bilo neizvjesnosti i možda je upravo 
zbog nje određen broj žitelja Banije odlu-
čio ostati i boriti se, vjerovati u bolje sutra, 
premda su jedva podnosili i još podnose 
ono što im je svakodnevno bilo pred oči-
ma. Realno gledano, gradovi na Baniji prije 

Svakom mladom 
pjesniku Goran 
je potvrda da je 
na dobrom putu, 
a na takvom putu 
zatekao sam se i ja 
1989. Bila mi je 
iznimna čast tad 
upoznati Kaštelana, 
koji je i osobno 
poznavao Gorana, 
i pisao snažnu 
poeziju koja je 
svjedočila o borbi 
protiv fašizma
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S uvremena srpska kinemato-
grafija pruža prilike stanovitom 
broju autora da se ogledaju u naj-
šire shvaćenom kriminalističkom 
žanru, u rasponu od akcijskih 

eskapada tipa ‘Južni vetar’ koje bi htjele sli-
čiti holivudskim vatrometnim akcićima, do 
komornih krimića, odnosno trilera, kakvi su 
recimo filmovi Darka Nikolića. Potonji 
do sad u svom portfelju ima dva dugome-
tražna naslova, od kojih je prvi, kritičarski 
podijeljeno primljeni ‘Jedini izlaz’, bio hit u 
srpskim kinima u doba Covida 2021. (igrao 
je, podosta nezapaženo, i kod nas), a drugi, 

‘Poslednji strelac’, upravo se nalazi u našim 
kinima.

Priča filma bavi se nasmrt bolesnim Nena-
dom Kuruzovićem (Nenad Jezdić), bivšim 
pripadnikom tajne policije (bia) kojem je 
prije deset godina opasni kriminalac Atana-
sije (Miodrag Krstović) greškom ubio vo-
ljenu ženu. U ono doba Kuruzović i najbliži 
mu suradnik iz bia-e Baltazarević (Miloš Ti-
motijević) nisu se uspjeli dokopati Atanasi-
ja, no potonji se sad iz Pariza vraća u Beograd 
i Baltazarević želi angažirati umirovljenog 
Kuruzovića da ga po nalogu službe smakne 
i usput se osveti. Kuruzović, koji povučeno i 
skromno živi s dragim mu psom, isprva nije 
za to zainteresiran, ali ipak se predomisli na-
kon što Atanasije odbije njegov ultimatum 
da napusti Beograd. Istovremeno, zbližava 
se s Oliverom (Nataša Marković), invalid-
nom susjedom iz zgrade u kojoj živi. S druge 
strane, Atanasije, koji bi se na neki način 
želio pomiriti s Kuruzovićem, čak mu pla-
titi potencijalno spasonosnu transplantaciju 
jetre, odbija emocionalnu naklonost svoje 
glavne suradnice Barbare (Aleksandra Be-
lošević), koja zbog toga u tišini pati...

‘Poslednji strelac’, temeljen na scenariju 
debitanta Branislava Jankovića – inače 
žanrovskog romanopisca specijaliziranog 
za povezivanje povijesnih tema i fantazije, 
što ovdje nije prisutno ni u natruhama – te 
koscenaristice ‘Tome’ Maje Todorović, 
očigledno je snimljen s malim budžetom. 

Naime, velika se većina radnje zbiva u in-
terijerima, s izuzetkom Atanasijeve vile ni-
malo atraktivnima ni produkcijski zahtjev-
nima, a krimi scene, ionako s minimumom 
akcije, svedene su na broj manji od prstiju 
jedne ruke. Umjesto produkcijski zahtjev-
nijih oružanih obračuna, izrazito prevlada-
vaju dijaloški prizori; doista, ‘Poslednji stre-
lac’ neuobičajeno je blagoglagoljiv film za 
svoj žanrovski kontekst, pri čemu se ne radi 
o tarantinovskom tipu iskričavo osebujnih 
replika, premda u dijalozima ima (solidnog) 
humora. Produkcijska ograničenja relativno 
umješno su prikrivena, čemu je obol dao i 
direktor fotografije Goran Janković, spo-
soban kreirati prilično dojmljive kadrove 
(pastelno-impresionistička eksterijerna po-
zadina interijera ili eksterijer sa zalazećim 
suncem koje obasjava žičanu konstrukciju). 
Glavni adut filma svakako je oštro jasna i 
jednostavna karakterizacija glavnih likova 
potpomognuta više ili manje ekspresivnim 
glumačkim izvedbama solidnog ansambla, 
a glavna su mana veliki dramaturški propu-
sti – neki sporedni likovi i motivi snažno su 
uvedeni u film, da bi se na njih onda jedno-
stavno zaboravilo. Također, za film koji želi 
biti (i) triler, premalo je napetosti. Posve-
ta De Palminim ‘Nedodirljivima’ u sceni 
brutalnog ubijanja à la Al Capone pomalo 
je iznuđena, ali nije promašena (tim prije 
što bejzbol palicu ‘balkanski’ zamjenjuje 
pajser), a slikanje većine protagonista kao 
gadova koji imaju i neke bolje strane ili kao 
pozitivaca sa tamnim sjenama pristojno 
funkcionira. Zanimljivo je i kontrapun-
ktalno postavljanje dviju seksualnih scena 

– jedna je suvereno izvedena u pornofilskom 
modusu s izvanrednom Belošević i Timo-
tijevićem, a druga, s Jezdićem i Marković, 
nakon nekonvencionalne predigre toliko 
diskretna u sugeriranju snošaja da se može 
postaviti pitanje je li uopće seksualna, što 
je tim bolje. Uglavnom, kad se plusevi i 
minusi zbroje, ‘Poslednji strelac’ korektan 
je izdanak žanrovskog filmovanja na ovim 
prostorima. ■

Blagoglagoljivi 
gadovi
Korektan izdanak 
žanrovskog filmovanja 
na ovim prostorima

Nenad Jezdić kao Nenad

'Pjesnikovo poslanje jest 
da neprestano ruje'

piše Damir Radić

Poslednji strelac 
(r: Darko Nikolić)  
 

potresa bili su u očajnom stanju, pri čemu 
mislim i na njihovu desetljećima potroše-
nu i ratom narušenu arhitekturu. Dovoljno 
je bilo otići u Petrinji ili u Glinu. O manjim 
mjestima da i ne govorim. Te su se zgrade 
godinama mogle polako, beskrajno tužno 
raspadati i završiti u tišini kao metafori 
izostanka svakog interesa za njih. Nije se 
imalo novca, a ni (političke) volje da se 
uloži u obnovu osobito starih jezgara tih 
gradova, oni su sve više postajali kulise jed-
nog otužnog dekadentnog kazališta punog 
memle i prašine negoli kuće za život. Ipak, 
potres je nedostatak političke ili bilo kakve 
volje pretvorio u nužnost djelovanja – kuće 
se moralo obnoviti. No, kad se završi kon-
strukcijska obnova, ostaje drugo, možda 
i najvažnije pitanje – hoće li ti uskrsnuli 
gradovi biti tek lijepe kulise za snimanje 
koprodukcijskih filmova o minulim vre-
menima ili će ulice opet živnuti, hoće li 
se krenuti s ulaganjima, hoće li autocesta 
do Siska potaknuti jednu novu, pozitivnu 
migraciju, a Petrinja i okolna mjesta postati 
poželjne destinacije. Fantastika? Možda i 
ne, ukoliko se pametno planira i radi, i ima 
viziju, što pokazuje uspjeh male Novske 
koja se sve više pretvara u uspješnu zonu 
poduzetničkog interesa.

Na terenu vaše svakodnevice, književ-
ni i prevoditeljski rad kombinirate sa 
smjenama rada u jednoj zagrebačkoj 
srednjoj školi gdje predajete engleski 
jezik. Rad s tinejdžerima, posebno ako 
je riječ o njihovom odgoju u književnu 
pismenost, držimo jednim od najzah-

tjevnijih suvremenih poslova: kako vi 
na to gledate?
To je rad na svakodnevnoj komunikaciji, 
neprestanom iskušavanju protočnosti ko-
munikacijskih kanala, iskušavanju razli-
čitih strategija i trikova, osluškivanja što 
oni žele, osjećaju i mogu kako bih mogao 
korigirati i prilagoditi to što im pokuša-
vam izručiti. U doba pametnih telefona 

teško je svoj autoritet postaviti kao neu-
pitan. Nažalost, ni znanje više nije auto-
ritet. Svaki se dan morate dokazivati, biti 
kadri mijenjati se, biti fleksibilni. Učitelj 
u tradicionalnom smislu ne postoji, on je 
jedan fluidan entitet koji se susreće s još 
fluidnijim entitetima, svojim učenicima 
koji su donekle svjesni svega kroz što pro-
laze, no ne mogu si pomoći, puštaju da ih 
novo vrijeme neumitno nosi – uz bojazan 
da generaliziram – prema permanentnoj 
nezrelosti i izostanku empatije. A književ-
nost, ona katkad iskoči iz njihovih radova, 
neočekivano, i pitate se – otkud? Kako? I 
svemu unatoč? Zato se i ne treba odricati 
optimizma u pedagogiji.

U profesionalnom smislu, što vam je iza-
zov? Kažete da ste s određenom idejom 
sačuvali fotografije sa svoje prastare No-
kije, čija je tehnička kvaliteta bizarna u 
srazu s pametnom telefonijom. Zašto su 
vam zanimljive?
Uvijek mi je izazovno ići dalje. Pa da to kre-
tanje naprijed ne bude kretanje nazad. Od-
već se lako upadne u obrasce vlastita pisanja 
koji pružaju lažan osjećaj ugode i sigurnosti. 
Više volim neizvjesnost počinjanja nečeg 
novog. Služeći se Nokiom 3310 radio sam 
namjerno loše fotografije provocirajući 
značajke likovnosti na tragu apstraktnog, 
minimalističkog pa i ekspresionističkog 
slikarstva. Oduvijek me zanimala veza iz-
među fotografije i slikarstva, gdje su granice, 
kao i što je to što fotografija odnosno slika 
može, a tekst ne može. Tako te ‘loše fotogra-
fije’ bilježe vizualni doživljaj svakodnevice 

i sparuju se s antidnevničkim bilješkama na 
tragu tekstova u ‘Babaniji’. Zanima me u ko-
joj je mjeri nešto neopisivo riječima, a radije 
se kao takvo neopisivo predaje vizualnom 
govoru. U toj budućoj hibridnoj knjizi zani-
ma me upravo taj suodnos, međuigra slike 
i teksta, čime sam se svojedobno bavio i u 
knjizi ‘Iskopano’ (2012.), no to je bila jedna 
posvema drugačija priča. ■

(2024.)
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Ovih je dana objavljeno da ste za svoju 
drugu zbirku ‘Lovostaj.’, odnosno njeno 
poljsko izdanje, dobili bijenalnu nagra-
du Europski pjesnik slobode. Koliko je 
za vas važno to priznanje iz perspektive 
europske, pa i šire društvene i političke 
situacije?
Činjenica je da u Europi postoji svega ne-
koliko prestižnih i velikih nagrada. Samim 
time, one pozicioniraju našu književnost 
na europske i svjetske pozicije, primjerice 
nagrada Angelus koju je dobio Miljenko 
Jergović, ili Internationaler Literaturpreis 
koju je dobila Ivana Sajko. Naravno, meni 
je bitno otvoreno govoriti o bitnome, a to je 
uvijek feminizam, uvijek antifašizam, uvi-
jek suosjećanje. ‘Lovostaj.’ je knjiga koja bez 
potrebe da se svidi govori o onome što sam 
ja osjetila kao naše tumore. Feministička 
je, ona je krik, ona je ljutnja, ona je bijes 
koji sam imala potrebu prepisati iz sebe, u 
nastojanju da poeziju pokažem i kao moguć-
nost otpora prema onom što se događa. Ne 
utvaram si da sam pjesnikinja ičije slobode, 
ali duboko vjerujem da jesam slobodna pje-
snikinja i da je o toj slobodi nužno govoriti. 
Kao i o onima koji su je za nas izborili i koji 
se još uvijek bore.

Uspješnost recepcije neizbježno ovisi o 
uspješnosti prijevoda – u ovom slučaju, 
za to je zaslužna Aleksandra Wojtaszek. 
Kako teče proces prijenosa u kojem su 
jezične i političke nijanse nabijene neu-
običajenom težinom?
Aleksandri bespogovorno vjerujem kao 
čitateljici, ali i spisateljici. Znam da je za pre-
voditelje bitno da svoj jezik poznaju bolje od 
onoga s kojega prevode, a u Aleksandrinom 
slučaju znam koliko je pažljiva s riječima. 
Tako da je proces bio ugodan, brzo bismo 
riješile sve nedoumice, a kako je Aleksan-
dra i sama gorljiva feministkinja, a Poljska 
je u mnogočemu slična Hrvatskoj, nismo 
imali poteškoća. Problem koji nas obje muči 
prevodile smo u njen jezik, i taj je problem 
sve veći: stalni femicidi su naša stvarnost, 

sustav šiti nasilnike, abortus nije dostupan, 
a u Poljskoj je i zabranjen. A to je isti jezik 
gorljive želje da se stvari mijenjaju nabolje, 
od prava žena, do oslobođenja Gaze. Taj jezik 
je univerzalan.

Od izvornog izdanja ‘Lovostaja.’ prošlo 
je pet godina, a teme koje ste njime adre-
sirali postaju samo sve radikaliziranije. 
Gdje prepoznajete, makar u rezervatu 
ovdašnjeg pjesništva, prostore nade i 
otpora?
Uvijek i vazda u nježnosti i borbi. Moramo 
biti glasni. Poezija je meni glas otpora, ali 
i povjerenja u ono ranjivo u nama koje je 
najvažnije. Ono što me veseli jest knjiga 
Nikole Šerventića ‘Popis stvarnih stvari’, 
koja uskoro izlazi kao rezultat nagrade Prvi 
prozak na vrh jezika. Mislim da je Nikola, 
poput Alena Brleka, našao način da njež-
nost pokaže kao nužan jezik svijeta. A za 
mene su to bitna mjesta; radikalna nježnost 
i odupiranje onome što je mrak. Možemo 
reći da su riječi svrha sama sebi, ali moram 
priznati da me takva banalna rješenja ne za-
nimaju. Književnost koja me zanima dotiče 
i pomiče.

 ■  Lujo Parežanin 

Monika Herceg
Književnost koja me zanima 
dotiče i pomiče

KVADRAT
U 99. godini premi-
nula je Vera Hor-
vat-Pintarić, jedna 
od naših najznačaj-
nijih povjesničarki i 
teoretičarki umjet-
nosti. Svoju je stru-
ku između ostalog 
obilježila kao auto-
rica brojnih studija i 
monografi ja, nastav-
nica na zagrebačkom 
Odsjeku za povijest 
umjetnosti te auto-
rica obrazovnih emi-
sija na rtv Zagreb 
posvećenih vizual-
nim umjetnostima.

 ■ L.P.

Odlazak vodeće struč-
njakinje za modernu 
umjetnost (Foto: Petar 
Glebov/pixsell)

Adrianne Lenker: 
Bright Future 
(4ad)

Adrianne Lenker se radom u Big 
Thief profi lirala kao jedan od naj-
snažnijih kantautorskih glasova 
suvremenog folka i indie rocka. 
Njeni dosadašnji solo albumi u 

pravilu su predstavljali svojevrsni poligon te-
stiranja materijala za rad u matičnom bendu, 
no ‘Bright Future’, unatoč odsutnosti bub-
njeva, djeluje kao potpuno formirano i samo-
svojno ostvarenje. Specifi čan glas i tekstualni 
pristup čine stil trenutno prepoznatljivim, 
samo možda još intimističkijim i ranjivijim. 
Lenker piše pjesme koje na prvu djeluju 
staromodno i rustikalno, no njen specifi čni 
autorski glas istodobno je usmjeren nekom 
drugačijem, emotivno otvorenijem svijetu 
kakav je zasad teško zamisliv. Dobar dio su-
vremenog folka svodi se na pokušaje replici-
ranja zamišljene prošlosti, no Lenker pjesme 
ne koncipira kao ode nekom boljem vreme-
nu. Ona koristi idiome američke tradicije da 
prenese vlastito iskustvo, ponekad se služeći 
iznimno specifi čnim detaljima, a ponekad se 
posve prepuštajući apstrakciji. Uvodna ‘Real 
House’ najbolji je primjer takvog pristupa. 
Prepuna evokativnih dječjih slika i strahova, 
pjesma je primjer struje svijesti koja nije tu 

da alijenira slušatelja ili stvori auru mistike 
oko svog pripovjedača, nego da pruži ideju 
sirovog ljudskog iskustva. Ostatak albuma 
možda nema takav osjećaj neposrednosti, no 
i dalje predstavlja autoricu čiji je izričaj toliko 
ogoljen i izravan da ga je teško ne nazvati au-
tentičnim, koliko god ta riječ bila zlorabljena.

Waxahatchee:
Tiger’s Blood
(Anti)

Nakon desetak godina ogoljelog 
minimalističkog indie rocka, 
prvi samostalni album Katie 
Crutchfield, poznatije kao 
Waxahatchee, od hvaljenog 

‘Saint Cloud’ iz 2020. godine nastavlja prije-
laz u raskošni, čvrsto defi nirani country rock. 
Nekadašnju isposničku zvučnu sliku naslo-
njenu na lo-fi  estetiku devedesetih zamijenilo 
je otvoreno pozivanje na majstore provincij-
ske epike poput Lucinde Williams ili Toma 
Pettyja. Na ranim albumima Crutchfi eld je 
često posezala za podjednako brutalnim opi-
sima autodestrukcije i ovisnosti pa ne čudi da 
u intervjuima često kao uzore navodi Jaso-
na Molinu i Townesa Van Zandta, dvojicu 

kantautora čija je opora, mračna glazba na prvi 
pogled dijametralno suprotna od ovog novog 
otvorenog, afi rmativnog zvuka. ‘Tiger’s Blood’ 
nastavlja zreli, trijezni period prethodnika, a 
pjesme poput sjajnog himničnog prvog singla 

‘Right Back to It’ nikad ne upadaju u zamku 
jezika samopomoći, iznimno popularnog u 
suvremenom popu. Crutchfi eld i njeni glavni 
suradnici na albumu, producent Brad Cook i 
gitarist mj Lenderman, u najboljoj pripovje-
dačkoj country tradiciji kreiraju pjesme pre-

pune patosa, ali i životnih, uvjerljivih likova i 
situacija, daleko od frazeologije motivacijskih 
poruka s društvenih mreža.

Itasca: Imitation of War
(Paradise of Bachelors)

Kyla Cohen, odnosno Itasca, na 
‘Imitation of War’ ponajprije se 
pak oslanja na specifi čni sanjivi 
i paučinasti gitarski ton koji se 
strpljivo i uporno veže na mini-

malističku, hipnotičku ritam sekciju. Cohen 
se u svom sviranju i pjevanju oslanja na niz 
sporogorećih, pomalo ezoteričnih tra-
dicija gitarske glazbe. U strukturama pje-
smama mogu se naći tragovi Joni Mitchell, 
čiji nekonvencionalni pristup kompozicijama 
i dalje predstavlja nepresušan izvor inspira-
cije mlađim kantautorima i kantautoricama. 
Vokalno se osjeća utjecaj sedirajućih dream 
pop i alt country pjevačica poput Margo Tim-
mins iz Cowboy Junkies ili Hope Sandoval iz 
Mazzy Star, dok u gitarskom smislu crpi iz me-

lodičnog, čistog i cikličnog stila u rasponu od 
The Grateful Dead preko Television do Wilca. 
Navedenom zvučnom tapiserijom Cohen ba-
rata suvereno i samosvojno, oslanjajući se na 
atmosferu kao glavni mamac pjesama. Zbog 
navedenih odlika, za razliku od dvaju prije 
spomenutih albuma koji postaju bolji što ih se 
pažljivije i pozornije sluša, ‘Imitation of War’ 
podjednako dobro funkcionira i pri aktivnom 
i pri pasivnom slušanju.

 ■  Karlo Rafaneli 

PREPORUKE: MUZIKA

Književnica i urednica, dobitnica
nagrade Europski pjesnik slobode

Foto: Sandra 
Šimunović/pixsell
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Z agrebačka premijera ‘Dječa-
ka i čaplje’, novog i navodno 
posljednjega, oproštajnog ani-
miranog fi lma Hayaoa Miya-
zakija, okupila je brojnu i ra-

znovrsnu publiku. Naime, u krcatoj Kinoteci 
bilo je moguće susresti nesvakidašnju mje-
šavinu zoomerskih naraštaja, čije odijevanje 
i govor sugeriraju prisan odnos s kulturom 
animea i mange, fi lmofi lki i fi lmofi la razli-
čitih fela i generacija, stalnih posjetilaca i 

posjetiteljki Kinoteke, kao i takozvane šire 
publike, koju je bez sumnje privukao i Os-
car za najbolji dugometražni animirani fi lm 
dodijeljen ‘Dječaku i čaplji’ tri večeri ranije. 
Velikom zanimanju je zacijelo doprinijela 
i činjenica da anime na repertoaru kina u 
Hrvatskoj i dalje predstavlja eksces – premda 
bi se sa smjenom generacija i to moglo početi 
mijenjati.

I sam Miyazaki i njegova kuća Studio Ghi-
bli, zauzimaju, kao autor i brend, pomalo 

Uz animirani fi lm ‘Dječak i čaplja’ 
Hayaoa Miyazakija

piše Dinko Kreho

ambivalentnu poziciju. Ova imena odavno 
su se ustalila kao sinonim za visokoparni 
(autorski, ‘ozbiljni’) anime; referenca na 
Miyazakija & Ghibli signal je kojim se uka-
zuje na kulturni kapital, prepoznatljiv i na 
našim prostorima. Činjenica da su, opet, 
Ghiblijeve produkcije poput ‘Princeze Mo-
nonoke’ (1997.) ili ‘Avanture male Chihiro’ 
(2001.) cirkulirale u službenoj distribuciji 
u Hrvatskoj (posebno, rekao bih, u vhs 
mediju) i prije prodora anime kulture koji 
je internet omogućio, nije im odmogla 
na putu do takvog statusa. S druge strane, 
anime ipak ostaje obilježen (da ne kažemo 
stigmatiziran) kao rubna, decidirano ‘ne-
udomaćena’ forma, ponikla u bizarnom 
i egzotičnom mentalitetu, a koja na naše 
prostore k tomu uglavnom i stiže okolnim 
putem, posredstvom zapada. Otud Miyazaki 
u našem perifernom kontekstu fi gurira kao 
mikroskopski otočić elitne kulture u niche 
polju, od čijeg istraživanja većina fi lmofi la 
i seriofi la i dalje zazire.

‘Dječak i čaplja’ dolazi nakon Miyazakije-
ve desetogodišnje pauze na dugometražnom 
planu, koju je on već bio proglasio za miro-
vinu. Osamdesettrogodišnji redatelj uspio je 
održati marketinške aktivnosti na minimu-
mu sve do izlaska fi lma, što je novom pro-
jektu podarilo auru misterije i rasplamsalo 
spekulacije i teorije. Sedam godina rada na 

‘Dječaku i čaplji’ rezultiralo je jednim od naj-
skupljih fi lmova ikad snimljenih u Japanu, 
ali i ogromnim uspjehom kod publike i kri-
tike. Sâm naslov fi lma preuzet je iz engleske 
verzije, dok onaj izvorni glasi ‘Kimitachi wa 
dō ikiru ka?’ – ‘A kako vi živite?’ ili ‘A kako 
ćete živjeti?’ – prema romanu Genzabura 
Yoshina iz 1937., klasiku omladinske knji-
ževnosti s kojim fi lm inače dijeli tek najšire 
tematsko-motivske preokupacije.

‘Dječak i čaplja’ smješten je u doba Dru-
goga svjetskog rata/Rata na Pacifi ku, a prati 
jedanaestogodišnjeg Mahita, čija majka po-
giba u požaru. Mahitov otac, dobrostojeći 
vlasnik tvornice municije, ženi njezinu se-
stru Natsuko, a nakon što ova zatrudni, šalje 
nju i Mahita da se od ratnih razaranja sklone 
na obiteljski posjed, koji je nekada pripadao 
Mahitovom praujaku, čuvenom arhitektu. 
Međutim, Mahita lokalna djeca maltretira-
ju, oca često nema kod kuće, a spram svoje 
tetke-maćehe osjeća distancu; prepušten 
sebi, on istražuje imanje i okolnu prirodu, 
a ubrzo mu pažnju zaokuplja nesvakidašnja, 
neuhvatljiva siva čaplja, koja spominje, ili se 
njemu priviđa da spominje, Mahitovu maj-
ku. U pokušajima da uhvati čaplju i natjera je 
da mu objasni što se događa, dječak otkriva 
zamandaljeni i zarasli toranj koji je njegov 
praujak dao sagraditi u nekom zabačenom 
kutku imanja. Nakon što Natsuko jednog 
dana tajanstveno nestane, Mahito je odluči 
potražiti u tornju – i na tom mjestu počinje 
njegova pustolovina u fantasy svijetu nase-
ljenom, među ostalim, čarobnicama-piro-
kinetičarkama, piratima, pelikanima koji 
se hrane dušama nerođenih te kanibalski 
nastrojenim inteligentnim papigama.

I iz tako skiciranog opisa moguće je za-
ključiti da ‘Dječak i čaplja’ okuplja niz 
tema i motiva karakterističnih za Miyaza-
kijev opus i Ghiblijeve produkcije, ali i za 
popularni, masproducirani anime i man-
gu. Primjerice, u pripovjednom prosedeu 
koji junaka iz ‘našeg’ svijeta katapultira u 
paralelnu dimenziju u kojoj on dobiva pri-
liku živjeti epsku pustolovinu kakvu mu 
sumorna ovozemaljska egzistencija nikad 
ne bi priuštila, možemo prepoznati jasan 
odjek žanra poznatog kao isekai (doslovno 

‘drugi svijet’), notornog po hiperprodukciji 
i ugađanju najnižim fanovskim strastima. S 
druge strane, ideja tajanstvenoga magijskog 

svijeta koji živi i raste na rubu svakodnev-
nog života, vrlo je prominentan koncept u 
dosadašnjem Miyazakijevom opusu – osim 

‘Chihiro’, najpoznatiji je primjer ‘Moj susjed 
Totoro’ (1988.), a tu je i recentniji ‘Ponyo na 
litici kraj mora’ (2008.) – ali i u japanskoj 
kulturi i folkloru, neiscrpnom tematsko-
motivskom vrelu za anime. ‘Dječaka i čaplju’ 
u tom je smislu moguće gledati u ključu ise-
kaija, ali i kao razvijanje i nadogradnju jed-
nog sasvim osobnog autorskog repertoara 
tema i motiva.

Zauzvrat, Miyazakijevo kontinuirano 
zanimanje za obiteljske odnose ponešto se 
ističe u krajoliku animea. Premda je sazri-
jevanje i preuzimanje odgovornosti možda 
i najpopularnija anime tema uopće – do te 
mjere da jedan od njegovih ključnih narativ-
nih oblika jest upravo Bildung-pripovijest – 
obitelj je tek sporadično pozornica na koju je 
takav proces postavljen (za razliku od škole, 
kojom je medij trajno fasciniran). Miyazaki 
pak obitelji pridaje iznimno važno mjesto, a 
u ‘Dječaku i čaplji’ to možda i najviše dola-
zi do izražaja: potraga za majkom, ambiva-
lentan odnos s fi gurom tetke-maćehe, kao 
i nedefi nirani odnos s uglavnom odsutnim 
ocem podjednako tvore okvir Mahitove 
pustolovine. Štoviše, fi lm kao da otvoreno 
zaziva psihoanalitičku interpretaciju koja će 
u dječakovim putešestvijama u fantastičnoj 
dimenziji otkriti projekciju obiteljskih od-
nosa kojima je okružen te načinâ na koji se 
oni prelamaju u njegovoj predpubertetskoj 
psihi.

‘Dječak i čaplja’ još jednom demonstrira 
bogatstvo Ghiblijevog crteža i boje, kao i 
Miyazakijeve režije. Scene prirode, antro-
pomorfnih životinja i fantastičnih stvorenja, 
uključujući i sekvence leta koje predstavlja-
ju njegov svojevrsni režiserski potpis, stan-
dardno su impozantne, no vrijedi istaknuti 
i pažnju koju fi lm poklanja ljudskim liko-
vima. Mahito, njegov otac, tetka Natsuko, 
kao i vremešna posluga koja održava imanje, 
daleko su od stereotipa i arhetipova na koje 
se čak i kvalitetan anime nerijetko oslanja 
u izgradnji likova (makar i s namjerom da ih 
subvertira): oni su, kako na vizualnom planu 
tako i u pogledu karakterizacije, nesavršena 
ljudska bića, koja nam kao takva daju želju 
da ih gledamo i pratimo. To posebno vrijedi 
za likove služavki i slugu, jer je repertoar pri-
kazivanja starijih osoba u animeu naročito 
tanak, tj. najčešće se svodi – i vizualno i u 
smislu karakterizacije – na nekoliko šablona. 
Valja istaknuti i lik oca, krupnog industri-
jalca i ratnog profi tera od kojeg bi bilo lako 
i zahvalno načiniti go-to negativca, dok ga 
Miyazaki posve kontraintuitivno daje kao 
toplog i simpatičnog lika. Istina, kao što je 
nekoliko autorica već primijetilo, druga po-
lovica fi lma donosi i osjetan pad kvalitete 
vizualija, osobito po pitanju animacije – što 
ne znači da i ostatak ne izgleda vrlo dobro, 
samo da ne prati visoke standarde koji prvih 
sat vremena fi lma postavlja.

S druge strane, ključni dio pripovijesti 
oslanja se na skokovitu, eliptičnu naraciju, 
koja zahtijeva uvježbanije gledateljstvo. Do-
damo li tome uronjenost fi lma u imaginarij 
japanskoga folklora, kao i bogati autorefe-
rencijalni sloj koji razvija – cijela pripovijest 
ispostavlja se kao svojevrsna parabola o stva-
ranju, i njegovoj cikličkoj naravi – možemo 
reći da ‘Dječak i čaplja’ možda i nije idealna 
pristupna točka za otkrivanje bilo Miyazaki-
ja bilo animea uopće. Međutim, Ghiblijeva 
čarolija vjerojatno je dovoljno moćna, pogo-
tovo uz logistiku velikoga platna, da raspiri i 
maštu gledateljstva manje vičnoga mediju ili 
autoru. Na koncu, savjet koji se u klimaksu 
fi lma, dok se cijeli svjetovi raspadaju, pojav-
ljuje kao metafi lmska opaska o autorstvu, 
možemo primijeniti i s druge strane platna: 

‘Sagradi si vlastiti toranj!’ ■

 Tornjevi 
od mašte
‘Dječak i čaplja’ možda
i nije idealna pristupna toč-
ka za otkrivanje bilo Miya-
zakija bilo animea uopće. 
No Ghiblijeva čarolija vjero-
jatno je dovoljno moćna, po-
gotovo uz logistiku veliko-
ga platna, da raspiri i maštu 
gledateljstva manje vičnoga 
mediju ili autoru

‘Dječak i čaplja’
– Miyazakijev oproštaj?
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koja počivaju na Klimtu ili Muchi u Beču i 
Pragu ostvaruje stotine milijuna eura profi ta 
na reprodukcijama i suvenirima, a mi – ništa. 
Ni Lipovac, koji bi mogao biti zaštiti znak 
Splita poput Dalíja u Barceloni, ni Bakić, ni 
Murtić nisu iskorišteni, tek pomalo naivci. 
Obitelj Reisinger opet se narugala vlastima, 
ovoga puta trajno.

N1 studio uživo,
23. ožujka, 10:00

Možemo i sdp neće ići ni u 
kakve predizborne koali-
cije, ni točkaste ni netoč-
kaste, a profesor Ivan Ri-
mac s Pravnog fakulteta 

u Zagrebu smatra da takav nastup odgovara 
i jednima i drugima jer omogućuje čvršći 
i profi liraniji nastup. Možemo sada može 
oplesti po Milanoviću – račun bi mogao biti 
ispostavljen kasnije – a obje stranke imaju 
različitu publiku, kojoj se mogu obraćati 
bez sustezanja zbog koalicijskih dogovo-
ra. ‘Imaju otvorenu priliku defi nirati svoju 
kampanju koja je uglavnom bila drugačija 
po porukama i nastupima od uobičajenih 
stranaka dosad. Oni time mogu očuvati 
svoj identitet među glasačima i mogu ići 
prema onoj skupini kojoj su bliži, a to su 
relativno mlađi glasači. To je teška skupina 
za osvojiti jer mladi relativno slabo prate 
politiku, a pogotovo ne znaju povijest po-
litičkih odnosa u zemlji, no oni (Možemo) 
su u nekoliko navrata uspjeli adekvatno 
artikulirati probleme mlade populacije’, 
kazao je Rimac. 

Na Novokmetovo pitanje je li moguća 
lijevoliberalna vladajuća koalicija, kakvu 
priželjkuje Sandra Benčić, dakle ne dvotre-
ćinska, nego ona sa 76 ruku, Rimac je od-
govorio da je moguća. ‘Takva koalicija ima 
mogućnost sudeći prema zadnjim anketama, 
iako kažem da one ne mogu slijediti brzinu 
promjena koje se događaju ovih dana. No 
takva koalicija neće moći provesti ključne 
reforme. Ako je to program Zorana Milano-
vića za ‘Treću republiku’, onda će ta koalicija 
morati biti šira’, rekao je Rimac.

Otvoreno, hrt,
19. ožujka, 21:59

Nakon dulje stanke sa zanima-
njem smo pratili Otvoreno, 
koje je vodila Zrinka Gran-
carić. Gosti, Damir Jugo, 
dekan Edward Bernays Viso-

ke škole za komunikacijski management, 
Jerko Trogrlić, komunikacijski stručnjak 
i Žarko Puhovski kojega ne treba posebno 
predstavljati, na kraju dana analizirali su 
novo dijeljenje karata – početak disolucije 
lijeve opozicije – pa došli do vrijednih za-
ključaka koje telegrafski prenosimo. Damir 
Jugo procijenio je kako odlazak Fokusa i 
ids-a iz koalicije za nju nije gubitak. ‘Oni 
bi ovako i onako išli u tri bloka – ids, sdp i 
Možemo. Radnička fronta nema takav rej-
ting koji bi mogao značajno doprinijeti toj 
koaliciji kao ni Fokus. To su stranke koje 
više traže svoj prostor na listama i koje će 
bez prisutnosti na nekoj jačoj listi teško 
ostvariti neki značajan rezultat’, zaključio 
je. Čini se da je Fokus propucao vlastito ko-
ljeno. Puhovski je kazao da u širokim sloje-
vima vlada osjećaj dubokog nezadovoljstva, 

‘pa čak i očaja’. ‘To oporba i Milanović hi-
steriziraju’, dodao je, ‘ali oni histeriziraju 
nešto što objektivno postoji. O tome treba 
govoriti, a nitko ne govori. Govori se, me-
đutim, o ustavnim pravilima za koje velik 
broj ljudi nema nikakvog interesa. Sve će 
se svesti na laičku varijantu iz biblijske 
tradicije – ne spominji ime Gospodnje uza-
lud.’ ‘Za koaliciju ne znamo tko je nositelj 
liste, tko su ljudi na listama i na kraju koji 
su programi’, rekao je Trogrlić, dodajući da 
su jedino Most i Možemo izašli s program-
skim smjernicama. Bilo bi zanimljivo čuti 
odgovor na pitanje hoće li ovi izbori biti 
plebiscit o Plenkoviću ili o Milanoviću, 
koji je, zasad, svima ukrao šou.

Dnevnik, hrt,
22. ožujka, 19:00

U Zagrebu je otvorena Kuća 
karikature Oto Reisinger, pa 
možemo reći da su karika-
ture s Markova trga dobile 
ozbiljnu konkurenciju u su-

sjedstvu. Reisinger ih je za života napravio 
više od 50 tisuća! Desetljećima je svojim šar-
mantnim slikarijama uveseljavao čitatelje 
Vjesnika. ‘Oto je bio najbolji karikaturist na 
svijetu’, rekao je jedan oduševljeni posjeti-
telj novinarki Maji Njirjak. 

Bila bi to lijepa vijest za zemlju da su Vlada 
ili Grad pomogli taj pothvat, ali nisu. ‘Nismo 
dobili pomoć od državnih i gradskih institu-
cija, već smo privatnom inicijativom zaku-
pili trošnu kuću koja je postala još trošnija 
nakon potresa. Renovacija je potrajala, ali 
rezultat je na kraju odličan’, kazao je sin po-
kojnog umjetnika, Marko Reisinger. ‘To 
je nešto što grad i državu nije koštalo ništa, 
ali je obogatilo kulturnu i turističku scenu, s 
obzirom na to da se Reisingera pratilo u Nje-
mačkoj, Švicarskoj, Nizozemskoj i Velikoj 
Britaniji, a taj se građanski tip humora i dalje 
može razumjeti. To je sadržaj kakav Zagreb 
dosad nije imao i ispunjava prazninu za koju 
očito ima puno interesa’, rekao je Frano 
Dulibić, autor postava. Zaprepašćujuće je 
kako Hrvatska ne zna iskoristiti, monetizi-
rati svoju likovnu baštinu, industrija djela 

Filmski maraton 
– Jean-Pierre 
Melville, 23. ožujka, 
18:21

Ne znamo za Treću republiku, 
ali Treći je za nas i dalje prvi. 
Prošlog vikenda urednici 
su nas obradovali ciklusom 
fi lmova Jean-Pierrea Mel-

villea. Taj je veliki režiser rođen kao Je-
an-Pierre Grumbach. Kao Židov je postao 
član pokreta otpora u Drugom svjetskom 
ratu, pa uzeo pseudonim Melville, prema 
piscu kojega je obožavao, Hermanu Mel-
villeu, a kad je rat završio, pseudonim je 
zadržao kao ime. Nikad poslije rata nije 
spominjao svoju gerilsku, ilegalnu proš-
lost, smatrao je to nepristojnim. No zato 
je snimio veliki fi lm, ‘Vojska u sjeni’, koji 
govori o ilegalcima koji se bore protiv Hi-
tlera i Pétaina. Nisu to ‘Otpisani’ – to je 
brutalan, trodimenzionalan fi lm u koje-
mu vidimo sve dileme pripadnika otpora, 
a vjerojatno najživlja je scena kad trojica 
otporaša dovode izdajnika u kuću u kojoj 
ga trebaju likvidirati, ali su zidovi tanki pa 
bi se pucanj čuo. Potom diskutiraju hoće li 
ga zaklati ili udaviti... Ništa manje nije na-
peta ni scena u kojoj otporaš mora prvi put 
iskočiti iz aviona, u francusku mrklu noć. 
Strah i jeza osjete se s obje strane ekrana, 
tako je to Melville dobro režirao. Živorad 
Tomić ispričao je zanimljivu anegdotu: kad 
je Melville poslije rata htio otići u Ameriku 
snimati, imigrantska služba postavila mu je 
dva pitanja – ima li prijatelja među komuni-
stima i među homoseksualcima. Kad je to 
čuo, zauvijek je prekrižio tu domovinu slo-
bode i ljudskih prava. Osim ‘Vojske u sjeni’, 
vidjeli smo ‘Kockara Boba’ i ‘Crveni krug’, 
legendarni krimić s Alainom Delonom. Da 
je bolje, ne bi valjalo! ■

TV RAŠETANJE Pokretač otpora

Ne znamo
za Treću republiku, 

ali Treći je za nas
i dalje prvi. Prošlog 

vikenda urednici su 
nas obradovali

ciklusom fi lmova 
Jean-Pierrea Mel-
villea. Kao Židov 
postao je član po-

kreta otpora i posli-
je rata nije spomi-

njao svoju gerilsku 
prošlost, ali je zato 

snimio ‘Vojsku
u sjeni’, koja govori 
o ilegalcima koji se 
bore protiv Hitlera

i Pétaina

Piše Boris Rašeta

Lino Ventura u Melvilleovoj 
‘Vojsci u sjeni’ (Foto: 

Screenshot/hrt)
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